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رییس جدید هیات فوتبال 

لیردف معرفی شد

ندای هرمزگان - شهناز خوش
جلسه شورای ورزش بخش لیردف 
شهرستان جاسک به ریاست حسن 
علی میرزایی بخشدار بخش لیردف 
، نکویی زاده جانشین ناحیه مقاومت 
بسیج  جاسک،  مرادی رییس اداره 
ورزش وجوانان شهرستان ،  رییس 
شــورای شــهر لیردف ،  مربیان و 
مسوولین هیات های ورزشی بخش 
لیردف در ســالن بخشداری برگزار 

شد.

?....... مهدی میرآبی 
کل  رئیــس  قهرمانــی  آقــای 
گفته: »برای  دادگستری هرمزگان 
کنتــرل و برخورد بــا خودروهای 
شــوتی و گازوئیل کــش بصورت 
موقت ایســت و بازرســی در باند 
رفت جــاده بندرعباس-میناب راه 

اندازی می شود.«
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امیدها برای قهرمانی زنده شد

پیروزی فولاد هرمزگان 
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?....... گروه طنز 
از بچگــی یاد گرفته بودم که ســکه 
دو رو دارد. هــر وقت می گفتم خط، 
شیر می آمد و هر وقت می گفتم شیر، 

خط می آمد. براساس ارزیابی های دانشگاه براساس ارزیابی های دانشگاه 

استنفورد؛استنفورد؛

نخبه هرمزگانی در نخبه هرمزگانی در 
فهرست »پژوهشگران فهرست »پژوهشگران 
برتر دنیا« جای گرفتبرتر دنیا« جای گرفت

»سرنوشتِ فرش دستباف« در انتظار«پسته و خرمای صادراتی«

میدان داری»رانت« در صادرات!

عکس: ندای هرمزگان عکس: ندای هرمزگان 

جر و بحث

فولاد هرمزگان هفت میلیون فولاد هرمزگان هفت میلیون 

دلار قطعه بومی سازی کرددلار قطعه بومی سازی کرد

     هشدار  

هموطــن عزیز؛ هرگونه پیــام دریافتی با 
عنــوان یارانه حمایتی یا کمک معیشــتی 
در بســتر پیامک و یا شبکه های اجتماعی 
با هدف خالی  و  از ســوی مجرمین  دامی 
نمودن حســاب شماســت. هرگز به این 

پیام ها توجه نکنید.

واریز کمک معیشتی دولت !

عکس: ریحانه عامری سیاهوئی 

ندای هرمزگان

 ندای هرمزگان- زینب نورالدینی
کپر بخشــی از میراث فرهنگی و شــیوۀ زیست 
مردمان جنوب شــرق ایران است که بسیاری از 
مردم محروم یا حتی متمکن، تمایل به زندگی در 

این سازه  های کهن را دارند.
کپرنشــینی ناشــی از موقعیت خاص آب وهوایی 

جنوب و جنوب شــرق ایران اســت که معمولًا از 
ســاختمان ها و چادرها خنک  تر هســتند و جایی 
دلپذیر برای زندگی در اقلیم گرمسیری محسوب 

می شود.
این ســازه که با تنه، شــاخه و برگ درخت نخل 
ساخته می شود، قدمتی برابر با تاریخ یکجانشینی 

دارد. افزون بردر دســترس بودن درختان خرما و 
نخل وحشــی، شــاید انعطاف پذیر بودن این نوع 
معماری از دلایلی اســت که موجب ماندگاری آن 
شده اســت چرا که در فصل های گوناگون سال، 

این سازه قابلیت دارد. 
در تابســتان با برداشتن شــاخ و برگ درختان از 

اســکلت بندی اصلی ، ســازه به  شکل مشبک در 
می آیــد و با ایجاد پنجره هایی شــبکه ای، فضای 
داخل آن تهویه می شــود. در پاییز و زمستان نیز 
با پوششــی از شاخ و برگ و حصیرهای بافته شده 
از برگ درختان نخل وحشــی، می تــوان بنا را 

عایق بندی کرد.
ندای هرمزگان-گروه اجتماعی

رییس کل دادگســتری هرمــزگان از رفع تصرف 
32 هکتــار از اراضی ملی و دولتی در شهرســتان 
حاجی آبــاد خبــر داد و گفــت: ارزش تقریبی این 
زمین هــا 32۰ میلیارد ریال اســت که پس از رفع 

تصرف به بیت المال برگشت داده شد.
به گــزارش  روابط عمومی اداره کل دادگســتری 
هرمزگان، مجتبی قهرمانی اظهار کرد: این اراضی 
ملی و دولتی به دستور دادستان عمومی و انقلاب 
شهرستان حاجی آباد و با هدف احقاق حقوق مردم 
و مقابلــه با زمین خواری، در این شهرســتان رفع 

تصرف شد.
وی بــا بیان این که اراضی رفع تصرف شــده در 
روستای ســید جوذر از توابع شهرستان حاجی آباد 
قــرار دارد، افزود: ارزش تقریبی این زمین ها 32۰ 
میلیارد ریال اســت که پس از رفع تصرف به بیت 

المال اعاده شد.
رییس کل دادگســتری هرمزگان تصریح کرد: در 
اجرای احکام قطعی دادگاه و به دســتور دادستان 
عمومی و انقلاب حاجی آباد، مستحدثات غیرمجاز 
موجــود در این اراضی نیز توســط یگان حفاظت 
اداره منابــع طبیعی و آبخیزداری این شهرســتان 

تخریب شده است.
قهرمانی در ادامه با اشــاره بــه تاکید رهبر معظم 
انقلاب و رییس قــوه قضاییه در خصوص اهمیت 
حفاظت و صیانت از اراضــی ملی و منابع طبیعی، 
خاطرنشان کرد: به هیچ قیمتی نباید اراضی ملی و 

دولتی مورد تصرف و تعرض قرار گیرد.
وی ضمن تاکید بر لــزوم همکاری و تعامل بیش 
از پیش دســتگاه های متولی برای مقابله با ساخت 
و ســازهای غیرمجاز و تصرف اراضی ملی، اذعان 
کرد: مردم نیز باید در راستای دفاع از حقوق خود، 
نســبت به حفاظت و صیانت از اراضی ملی و منابع 
طبیعی حساس بوده و در صورت مشاهده هرگونه 
تخلف و تصــرف غیرقانونی مراتب را به نهادهای 

نظارتی مربوطه اطلاع دهند.

32 هکتار از اراضی ملی 
حاجی آباد رفع تصرف شد

     حوادث 
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گروه رسانه ای ندای هرمزگان از علاقمندان حرفه رسانه دعوت به گروه رسانه ای ندای هرمزگان از علاقمندان حرفه رسانه دعوت به 
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کپر ،نماد سنت یا سمبل محرومیت!کپر ،نماد سنت یا سمبل محرومیت!

ندای هرمزگان-گروه اقتصادی
ســه نفر از حافظان آب در هرمزگان که امســال 
بیشــترین تعامل و ارتباط با مرکز مدیریت ارتباط 
با مشتریان شــرکت آب و فاضلاب این استان در 
خصوص شکســتگی و پیگیری برای رفع اتفاقات 

را داشته اند، روز یکشنبه در مراسمی تجلیل شد.
عظیم محمدزاده، محســن تنیان و کمیل دستموزه 
ســه شــهروند بندرعباسی هســتند که در ۶ ماهه 
نخست امســال به ترتیب 3۴۵ تماس، 2۴3 تماس 
و ۱۵۹ تماس در قالب حوادث بر روی انشــعاب و 

شبکه توزیع آب، شــبکه جمع آوری فاضلاب، بی 
آبی و پیگیری رفع اتفاقات داشته اند.

مدیرعامــل شــرکت آب و فاضــلاب هرمزگان 
در حاشــیه این مراســم با قدرانی از این حافظان 
آب گفــت: ۱2۷ هــزار و ۱3۵ فقــره تمــاس از 
ابتدای ســالجاری تا پایان شــهریورماه امســال با 
ســامانه ۱22 حوادث آب و فاضلاب این اســتان 
)مرکز مدیریت ارتباط با مشــتریان( ثبت شــد که 
۱8 هــزار و 8۷۱ مــورد حادثه مربوط به شــبکه 
 توزیع و انتقــال آب و جمــع آوری فاضلاب بوده

است.
عبدالحمید حمزه پور اظهار کرد: شهروندان بهترین 
بــرای گزارش شکســتگی شــبکه توزیع،  منابع 
خطوط انتقال و بالازدگــی فاضلاب در کوچه ها و 
خیابان های سطح شهر هستند که در این خصوص 
بــا نیت خیرخواهی بــا آبفای هرمــزگان تعامل و 

همکاری دارند و ما قدردان آن ها هستیم.
وی بیان کرد: این شــهروندان بــدون هیچ گونه 
مســئولیتی و تنها از سر دلسوزی و با درک این که 

آب کم است و باید حافظ آن باشیم، مجدانه پیگیر 
رفع حوادث شبکه توزیع آب و فاضلاب هستند.

مدیرعامــل شــرکت آب و فاضــلاب هرمزگان 
افزود: باتوجه به فرســودگی شــبکه توزیع به دلیل 
قدمــت بــالای آن و تعــدد شکســتگی که رفع 
برخی حــوادث طولانی تر می شــود اما تلاش مان 
 براین اســت تا در حداقل زمان ایــن حوادث رفع

شود.
حمزه پور با تاکید بر اینکه پیگیری مشترکان آب در 
اعلام اتفاقات بر روی شــبکه آب و فاضلاب باعث 
سرعت بخشی در رفع آن و جلوگیری از هدر رفت 
آب می شــود، اضافه کرد: تقدیر از حافظان آب در 
شرکت آب و فاضلاب هرمزگان به عنوان یک اقدام 
 ارزشمند در دستورکار است و در ادامه نیز تداوم خواهد 

داشت.
ســامانه ارتباطات مردمی ۱22 به صورت شــبانه 
روز آماده پاســخگویی و ثبت مشکلات و سوالات 
 مشــترکان در خصــوص حــوادث آب و فاضلاب 

است.

»حافظان آب« تجلیل شدند

ندای هرمزگان-گروه اجتماعی
فرمانده انتظامی شهرســتان قشم گفت: 2 هزار و 
۵۰۵ نفر از اتباع بیگانه غیرمجاز در راستای طرح 
هجرت و مطالبات مردمی ســاحل نشینان بزرگ 
ترین جزیره ایرانی خلیج فارس جمع آوری شدند.

ســرهنگ علی اکبر مرادی اظهــار کرد: پلیس 
اطلاعات و امنیت عمومی این شهرســتان مرزی 
در راستای اجرای طرح هجرت و مطالبات جزیره 

نشینان از ابتدای سال جاری تاکنون با همکاری و 
مشارکت قشموندان شناسایی و جمع آوری اتباع 
بیگانه غیر مجاز و فاقد مجوز قانونی را در دستور 

کار خود قرار داده است.
وی ادامــه داد: این افــراد پــس از جمع آوری 
از ســطح این جزیــره تحویــل اردوگاه مراقبتی 
بندرعباس شدند تا با هماهنگی های به عمل آمده 

به کشورهای خودشان بازگردانده شوند.

فرمانده انتظامی شهرستان قشم با اشاره به اینکه 
تمامی افراد جمع آوری شــده تبعه کشور همسایه 
هســتند که بدون مدارک قانونی و به صورت غیر 
مجاز وارد این جزیره شــده بودنــد، توضیح داد: 
بکارگیری اتباع غیرمجاز، خرید و فروش ملک یا 
وسایل نقلیه با آنان و یا استفاده از آنان در اموری 
مانند نگهبانی جرم بوده و این افراد باید به کشور 

خود برگردند.

ســرهنگ مرادی از قشــموندان درخواست کرد 
تا در صورت مشــاهده هرگونه موارد مشکوک و 
به کارگیری اتباع بیگانــه در محیط های کاری، 

موضوع را به پلیس ۱۱۰ اطلاع دهند.

بیش از 2 هزار نفر از اتباع بیگانه غیرمجاز در قشم جمع آوری شدند



خبر

ندای هرمزگان-گروه حوادث
سرپرست پایگاه دریابانی قشــم از دستگیری قاچاقچیان 
احشــام در آب های این شهرســتان مــرزی خبر داد و 
گفــت:۲۹ راس دام قاچاق از ایــن افراد بر روی آب های 

فیروزه ای خلیج فارس کشف و توقیف شد.
ســرهنگ یزدان خیرالهی  اظهار کــرد: مرزبانان پایگاه 
دریابانی قشــم هنگام گشــت زنی در حوز استحفاظی و 
کنترل مرزهای آبی بزرگ ترین جزیره ایرانی خلیج فارس 
به یک فروند شناور تندرو حامل احشام قاچاق برخورد و به 

سرنشینان آن فرمان توقف دادند.
وی ادامــه داد: در این میان قاچاقچیــان بدون توجه به 
هشــدار و فرمان ایســت مرزبانان با انجام حرکت های 
خطرنــاک اقدام به تخلیه دام هــای زنده در دریا به قصد 

فرار و سبک سازی شناور خود کردند.
سرپرســت پایگاه دریابانی قشــم توضیح داد: مرزبانان با 
دیدن این حرکت سرنشــینان این شناور تندرو بی درنگ 
آن را تعقیــب و با تنگ کردن عرصه بر آنها قایق را ناچار 
به توقف کرده و با اقدامات فنی و عملیاتی توانســتند سه 
نفر از قاچاقچیان را بر روی دریا دســتگیر و با تشــکیل 
پرونده های جداگانه برای ســیر مراحــل قانونی به مراجع 

قضایی معرفی کنند.
سرهنگ خیرالهی ارزش تقریبی احشام قاچاق کشف شده 
را برابر اعلام نظر کارشناسان، چهار میلیارد و ۱۹۰ میلیون 
ریــال عنوان کرد و گفــت: این تعــداد دام زنده به قصد 
قاچاق و انتقال به مقصد کشــورهای حاشیه خلیج فارس 
بارگیری شــده بود که قاچاقچیــان در این زمینه غافلگیر 

و ناکام شدند.

ندای هرمزگان-گروه اقتصادی
مدیرکل مدیریت بحران استانداری هرمزگان گفت: توفان 
و تگرگ در روزهای اخیر، ۴۲۴ میلیارد ریال به تاسیسات 

این استان خسارت زد.
مهرداد حسن زاده با اشاره به این که برای جبران خسارت ها 
درحال تامین اعتبار هستیم، اظهار کرد: بیشترین خسارت 
وارده به تاسیســات برق، آب و زمین های کشــاورزی در 

شهرستان های بندرعباس، رودان و میناب بوده است.
وی ادامه داد: بیش از ۱۰۰ هکتار از زمین های کشاورزی 
هرمزگان بر اثر توفان و تگرگ بین ۱۰ تا ۴۰ درصد آسیب 

دیده است.
مدیرکل مدیریت بحران اســتانداری هرمزگان یادآور شد: 
همچنین بخش های تاسیســات برق منطقه ای، شــبکه 
توزیع بــرق، آب و فاضلاب و چاه های آب آشــامیدنی و 
آب منطقه ای اســتان نیز بر اثر این توفان شدید خسارت 

دیده است.
حســن زاده اضافه کرد: بیشــترین خســارت مربوط به 
تاسیسات شهرستان های بندرعباس، رودان و میناب بوده 

است.
وی افــزود: اکنون در هیچ نقطه ای از اســتان قطعی آب، 
بــرق و خطوط تلفن وجود نــدارد و همه راه های ارتباطی 

نیز باز است.

ندای هرمزگان-گروه اقتصادی
مدیــر بنادر و دریانوردی شــهید باهنر و شــرق اســتان 
هرمزگان از تخلیه محموله ۳۳۰۰ تنی خمیر کاغذ در بندر 

شهید باهنر خبر داد.
 حمیدرضا محمد حســینی تختی مدیر بنادر و دریانوردی 
شــهید باهنر و شرق اســتان هرمزگان امروز یکشنبه ۲۲ 
مهرماه، با اعلام این خبر اظهار کرد: از اواخر هفته گذشته، 
دو فروند کشــتی در بندر شــهید باهنر به منظور تخلیه و 

بارگیری کالا، پهلودهی شده است. 
وی با بیان این که یک فروند از این کشــتی ها به منظور 
تخلیه بار خمیر کاغذ در بندر شهید باهنر پهلو گرفته است، 
افزود: این کشتی قرار است مقدار ۳۳۰۰ تن خمیر کاغذ در 
بندر شــهید باهنر تخلیه کند که روند تخلیه در حال انجام 

است و طی ۲۴ ساعت آینده به اتمام می رسد.
مدیــر بنادر و دریانوردی شــهید باهنر و شــرق اســتان 
هرمزگان خاطرنشــان کرد: این شناور ۸۴ متر طول دارد 
و بار خود را، از مبداء یکی از کشورهای همسایه بارگیری 

شده است. 
محمدحسینی تختی ادامه داد: به طور همزمان، یک فروند 
کشتی دیگر نیز در بندر شهید باهنر پهلودهی شده که این 
کشتی نیز قرار است محموله آهن اسفنجی به مقصد یکی 

از کشورهای آسیایی بارگیری کند. 
وی میزان بارگیری این کشتی را ۲۳ هزار تن عنوان کرد.

آقــای قهرمانی رئیــس کل دادگســتری هرمزگان 
گفته: »برای کنترل و برخورد با خودروهای شــوتی و 
گازوئیل کش بصورت موقت ایســت و بازرسی در باند 

رفت جاده بندرعباس-میناب راه اندازی می شود.«
 این گفته ی آقای قهرمانی زمانی مطرح می شــود که 
حادثه چنــد روز پیش منجر به فوت ســه عضو یک 
خانواده شــد. و گویا این تصمیم در راســتای کنترلِ 
بیشــتر جاده ها و جلوگیری از ناامنی و کاهش تلفات 
انســانی صورت می بگیرد. واقعیت این اســت که به 
گمان من چنین اقدامی که اســم »موقت« هم روی 
آن اســت هیچ تأثیری بر کند شــدن حمل ســوخت 
 و بازگشــت آرامــش و امنیــت به جاده هــا نخواهد

داشت. 
این یک قاچاق معمولی نیســت. عقبــه ای به بلندایِ 
دو دهه دارد و به شــکل سیستماتیک و سازمان یافته 
اجام می شــود. بطوری که همه از آن نان می خورند! 
در تمــام جغرافیای هرمــزگان و محدوده ی تردد این 
ماشین های شــوتی ده ها پاسگاه و ایست وبازرسی )نه 
موقــت بلکه دائم.( وجود دارد، حالا یکی هم به آن ها 
موقتا اضافه شد. این پاسگاه هم همان کاری را انجام 
می دهد که بقیه ایست وبازرسی ها دارند انجام می دهند 

و ازغیر این نیست.
بنابراین  به نظر نمی رســد با دایر نمودن یک پاسگاه 
و باایست زرسی بتوان مانع و سد راه قاچاق چیان شد. 
به عبارت دیگــر با همه همیّتی کــه جناب مدیرکل 
بــرای حفظ جان مردم بخرج می دهند، بنابر ســابقه 
گمــان  نمــی رود، امنیت مردم  تضمین شــود. این 
مشکلِ خانمان ســوز که چون استخوانی در گلوست 
نیــاز به تدبیر و تصمیم فراتر و حتی در ســطح کلان 
دارد. تصمیمی _در سطح وزیران و نمایندگان ملت_ 
با روشی کاملًا مدبرانه و هوشــمندانه،  و کارشناسی 
شــده، که از یک سو با شفاف ســازی قیمت سوخت 
و تغییــر بهــای آن همراه باشــد و از طرفی دیگر در 
آن شــرایط مردم مرز نشــین در نظر گرفته شود و از 
ســهم و سوختی که حق شان اســت لحاظ شود. باید 
تک تک نمایندگان مردم شــهرهای هرمزگان همراه 
با اســتاندار، نماینده ولی فقیه و افرادی از جنس آقای 
قهرمانی دلسوز بسیج شــده، صدای مردم باشند و به 
دولت فشــار بیاورند تا برای این معضل، فکر عاجلی 
کنند. هر تصمیمی که باشد باید هرچه زودتر عملیاتی 
شود تا جلوی این حد از مرگ ومیر و خانه خراب شدن 
مردم گرفته شود. مســئولین اگر آب دست شان است  
زمین بگذارند و به این وضع جهنمی و ویرانگر یک بار 

برای همیشه پایان دهند.
 باور کنید نوشــتن در این مورد از بس تکرار شده که 
نویسنده را هم ناامید و افسرده کرده است. این ها جان 
و جســم »انسان« است که در جاده ها زنده زنده کباب 

می  شوند نه گوشت گوسفند...!

معاون توســعه منابع و پشــتیبانی سازمان پژوهش و 
برنامه ریــزی آموزشــی گفت: امکان ثبت ســفارش 
تــک جلــدی کتاب هــای درســی دوره ابتدایــی و 
دوره های اول و دوم متوســطه بــرای دانش آموزان 
 و معلمــان از امــروز یکشــنبه ۲۲ مهرمــاه فراهم

می شود.
علــوی تبــار اعــلام کــرد: در راســتای تســهیل 
دسترســی دانش آمــوزان و همــکاران فرهنگی به 
کتاب های درســی، بخش توزیع تک جلدی ســامانه 
فروش و توزیع مواد آموزشــی بــرای دانش آموزان 
 و معلمــان از امــروز یکشــنبه ۲۲ مهرمــاه فعــال

می شود.
وی افزود: بــه منظور تهیه کتاب درســی به صورت 
تــک جلدی، دانش آمــوزان و معلمــان می توانند از 
طریق پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند به نشانی 
my.gov.ir و یــا پنجره واحــد خدمات الکترونیک 
 my.medu.ir وزارت آموزش و پرورش به نشــانی
و ورود به بخش ســفارش تک جلدی ســامانه، اقدام 
به سفارش کتاب درســی دوره های تحصیلی ابتدایی 
و متوســطه اول و دوم کنند. پــس از تکمیل فرایند 
ثبت ســفارش و اخذ کد پیگیری، بسته های سفارشی 
از طریق شرکت پســت جمهوری اسلامی ایران و بر 
اســاس مکان اعلام شــده، به متقاضی تحویل داده 

می شود.
شایان ذکر اســت فایل کامل کتاب های درسی تمام 
دوره هــا و پایه های تحصیلــی در قالب فایل پی دی 
اف نیز به صورت رایــگان از طریق پایگاه کتاب های 
 درســی به نشــانی chap.sch.ir  قابــل دریافت

است.

   هرمزگان
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مرگ جان سوز!

توفان ۴۲۴ میلیارد ریال خسارت زد

۲
  یادداشت

     

   اجتماعی 
    

?....... مهدی میرابی

آغاز ثبت سفارش» تک جلدی « کتب 
درسی 

نایب رئیس کمیســیون توســعه صــادرات غیرنفتی اتاق 
بازرگانــی ایران با بیان اینکه رانــت واردات، صادرکننده را 
نابود کــرده و دولت باید یک فکر اساســی برای حل این 
مشــکل داشــته باشــد، از ورود صرافان و خودروسازان به 

صادرات پسته و خرما خبر داد.
محمدعلی محمدمیرزائیان با بیان اینکه سیاســت رفع تعهد 
ارزی، مانع صادرات محصولات کشاوری است، اظهار کرد: 
اینکه صادرکننده محصولات کشــاورزی بر مبنای دلار آزاد 
ارز مــورد نیاز خود را تهیه کنــد  و ارز حاصل از صادرات را 
به نرخ ارز نیمایی به واردکننده خودرو، موبایل و غیره  بدهد 
امکان پذیر نیســت. به همین دلیل اســتفاده از کارت های 

اجاره ای و یک بار مصرف رونق گرفته است  .
بــه گفتــه وی برخی شــرکت های خودروســازی با رانت 
تعرفه های گمرکی را از طریــق ارتباطات خود بالا بردند و 
تبدیل به صادرکننده پسته و خرما شدند و همه صادرکنندگان 
برند و چندســاله ما کار خود را تعطیل کرده اند. شرکت های 
خودروسازی پســته خود را یک دلار زیر قیمت صادرکننده 
ایرانی می فروشند و صادرکننده ما دیگر نمی تواند به فعالیت 

خود ادامه دهد. بنابراین وضعیت صادرات پسته و خرما هم 
در حال نابودی اســت و احتمالا به وضعیت فرش دستباف 

دچار خواهند شد.
میرزائیــان با بیــان اینکــه صادرکننــدگان نمی توانند با 
خودروســازان کــه از رانت بهره مند هســتند، رقابت کنند، 
تصریح کــرد: تعداد زیادی از صرافان هــم در حال تبدیل 
به صادرکننده پســته و خرما شــدند و ایــن محصولات را 
 می خرنــد و صــادر می کننــد. چراکه مشــتریان را از قبل 

می شناختند.  
نایب رئیس کمیســیون توســعه صــادرات غیرنفتی اتاق 

بازرگانی ایران با بیان اینکــه صاحبان کارت های بازرگانی 
اجاره ای هم از رانت واردات اســتفاده می کنند، گفت: رانت 
واردات، صادرکننــده را نابود کــرده و دولت باید یک فکر 

اساسی برای حل این مشکل داشته باشد.  
بــه گفته وی امســال حــدود ۲۰۰ هزار تن پســته، ۳۰۰ 
هــزار تن کشــمش و یــک میلیــون و ۳۰۰ هــزار تن 
 خرمــا داریــم که ۵۰۰ هزار تــن از این مقــدار باید صادر 

شود.
ایــن عضو اتاق بازرگانی ایران ادامه داد: موانع صادراتی که 
از سال ۱۳۹۷ شروع شــده باید حل شود تا صادرات رونق 
یابد. همچنین صادرات پسته باید برای خودروسازان ممنوع 
شود. باید چارچوبی تعریف شود که صادرکننده و واردکننده 
هر کدام کار خود را انجام دهند. چرا باید رانت ایجاد شــود 
که از تولید سایر کالاها به خودروساز یا واردکننده موبایل و 
غیره ســود داده شود؟ دلار آزاد ۶۰ هزار تومانی را به قیمت 
۴۶ هزار تومان به خودروســاز می دهیم کــه واردات انجام 
دهــد و خودروی ۱.۵ میلیارد تومانی را ســه میلیارد تومان 

به مردم بفروشد.

»سرنوشتِ فرش دستباف« در انتظار«پسته و خرمای صادراتی«

میدان داری»رانت« در صادرات! قاچاقچیان احشام در آب های قشم 
دستگیر شدند

 محموله ۳۳۰۰ تنی خمیر کاغذ 
در بندر باهنرتخلیه شد

ندای هرمزگان-گروه اقتصادی
سرپرست معاونت بهره برداری شرکت فولاد 
هرمزگان با بیان این که هفت میلیون دلار 
قطعه، تجهیز و ماده مصرفی از سال گذشته 
تاکنون در این شــرکت بومی ســازی شده 
است، گفت: بومی سازی قطعات و تجهیزات 
در این شرکت با رویکرد کاهش انحصار در 
تامین قطعات خارجی و کاهش وابســتگی 

تامین قطعات به ارز بوده است.
به گــزارش روابط عمومی شــرکت فولاد 
هرمزگان، مجید ابوعطیوی اظهار کرد: سال 
گذشته موفق شــدیم بیش از چهار میلیون 
دلار قطعــه و تجهیز را در شــرکت فولاد 
هرمزگان بومی ســازی کنیــم و در ۶ ماهه 
نخســت امســال نیز این میزان تاکنون به 

بیش از سه میلیون دلار رسیده است.
وی با اشاره به اهمیت بومی سازی در صنعت 
فــولاد ادامه داد: تحریم هــا مانع همکاری 

کافی تامین کنندگان خارجی با شرکت های 
ایرانی شد و بسیاری از شرکت های خارجی 
ارتبــاط خود را با فولادســازان ایرانی قطع 
کردند؛ در این شرایط، تولیدکنندگان داخلی 
مجبــور به تامین برخی قطعات و مواد اولیه 
مورد نیاز خود از تجار با هزینه هایی بیشــتر 
از قبل شــدند و در نهایت افزایش نرخ ارز 
نیز به عنوان یــک مولفه مهم در واردات بر 

پیچیدگی این موضوع اضافه کرد.
سرپرست معاونت بهره برداری شرکت فولاد 

هرمزگان تصریح کرد: بــرای مقابله با این 
وضعیت، تولیدکننــدگان ایرانی راهکارهای 
جایگزیــن بهتــر از واردات را دنبال کردند 
که در این زمینه، بهترین راهکار اســتفاده 
از ســاخت داخل و بومی ســازی تجهیزات، 
ماشــین آلات، قطعات، مــواد اولیه و حتی 

فناوری های روز دنیا بود.
ابوعطیــوی توضیح داد: یکی از صنایعی که 
به عنوان پیشــگام در نهضت بومی سازی و 
قطع وابستگی به واردات مطرح شد، صنعت 
فولاد بود؛ بــه طوری کــه تولیدکنندگان 
این صنعت دســت در دســت هم با کمک 
سازندگان و تامین کنندگان داخلی، موفق به 
برطرف شدن بسیاری از نیازهای خود بدون 

کمک گرفتن از خارجی ها و واردات شدند.
وی درخصــوص توانمندی بومی ســازی و 
دانش فنی این مجموعه برای ساخت داخلی 
تجهیزات گفت: شرکت فولاد هرمزگان طی 

چند ســال گذشته و همگام با صنعت فولاد 
کشور، به صورت جدی به مقوله بومی سازی 
و ســاخت داخل توجه کرده و توانســته در 
چند ســال گذشــته ده ها قطعــه و تجهیز 
راهبردی را بومی سازی کند و ضمن ارتقای 
دانش فنی در زمینه مهندســی و ارتباط با 
شرکت های ســازنده داخلی طی سال های 
 اخیر عملکرد مثبت و قابل قبولی را به ثبت 

برساند.
سرپرســت معاونــت بهره برداری شــرکت 
فــولاد هرمــزگان تصریح کــرد: رویکرد 
فولاد هرمزگان توسعه توانمندی سازندگان 
داخلی، رونق اقتصادی کشــور و حرکت در 
راستای توسعه پایدار است که امیدواریم در 
ادامه بتوانیم بازهم ســهم بومی سازی را در 
این شــرکت افزایش داده و به صرفه جویی 
ارزی و جلوگیــری از خروج ارز از کشــور 

کمک کنیم.

برای کاهش وابستگی در تامین قطعات خارجی ؛

فولاد هرمزگان هفت میلیون دلار قطعه بومی سازی کرد

 N۵RPU۳NN۵R۲۶۰۲۲۸۳ و شماره  شاسی  ISF۳۸۵۵۱۵۴۷۷۳۴۵۰۰۲ : شناسنامه خودرو کامیونت جک ۶ تن مدل ۱۴۰۳ نوع سوخت: گازوئیل، رنگ : سفید-روغنی ، شماره موتور
شماره VIN_NUM:N۵RPU۳NN۵R۲۶۰۲۲۸۳  و شمار پلاک : ۳۹۳ ع۹۹ ایران ۸۴ بنام مهدی محمدی سرخونی  مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

 NAAP۰۳EE۵JJ۵۳۱۳۶۴ : ۱۸۲ شماره شاسیA۰۰۱۹۵۲۱ : ۲۰۶ مدل ۱۳۹۷ سوخت: بنزین ، رنگ : مشکی - متالیک ، شماره موتورTU۳ برگ سبز سواری هاچ بک سیستم: پژو تیپ
، شماره پلاک: ۲۶۶ ط۱۶ ایران ۸۴ بنام گلنار ابراهیمی  مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ندای هرمزگان-گروه اجتماعی
اســتاندار هرمزگان، تخت های در دســت 
ساخت بیمارســتان های این استان را بیش 
از یک هزار و ۴۰۰ تخت اعلام کرد و گفت: 
این میزان تقریبا معادل ظرفیت بیمارستانی 

موجود استان است.
مهدی دوستی در نشست بررسی طرح های 
بیمارستانی اســتان هرمزگان اظهار کرد: از 
بیمارستانی  سال ۱۴۰۰ تاکنون ۳۳۳ تخت 

در اســتان هرمزگان به بهره برداری رسیده 
است.

وی بیــان کرد: ســرانه  تخت بیمارســتان 
 هــای هرمزگان ۱.۳ بود کــه با کم کردن 
تخت های نظامی اســتان این سرانه به ۰.۷ 

درصد کاهش پیدا می کرد.
استاندار هرمزگان ادامه داد: زیرساخت های 
جدید باید با اعتماد مردم به پزشکان و کادر 
بهداشت و درمان اســتان عجین شود؛ چرا 

که با اتکا به کادر پزشکان حاذق هرمزگان، 
می توان مراجعه مردم به استان های همجوار 

را به حداقل رساند.
دوستی با اشــاره به سختی های طرح های 
درمانی تاکیــد کرد: بایــد از زحمات همه 
دســت اندرکاران طرح های بیمارســتانی 
استان قدردانی کرد که با تمام محدودیت ها 
کارها را پیش برده اند و امیدواریم این طرح 

۸ا تا پایان سال به بهره برداری برسند.

استاندار: هرمزگان بیش از ۱۴۰۰ تخت بیمارستانی در دست ساخت دارد 

ندای هرمزگان-گروه خبر
عضــو هیئت علمــی دانشــگاه هرمزگان 
برای ســومین ســال پیاپی در فهرســت 
 پژوهشگران پراستناد دو درصد برتر دنیا قرار 

گرفت.
پراستناد  دانشــمندان  دو درصد  فهرســت 
ارزیابی های  براساس  جهان در سال ۲۰۲۴ 
انجام  شده در دانشــگاه استنفورد بر مبنای 
شاخص های شناخته شده و اطلاعات مندرج 
در اســکوپوس معرفی شــدند که نام دکتر 
احمــد همایی عضو هیئت علمی دانشــگاه 

هرمزگان برای ســومین سال پیاپی در این 
فهرست قرار دارد.

نویسندگان  استنادی  این فهرست، عملکرد 
را از لحاظ نمره شــاخص استنادی مرکب 
آنان در بازه زمانــی ۱۹۶۰ تا ۲۰۲۳ در ۲۲ 
حوزه موضوعی اصلــی و ۱۷۴ حوزه فرعی 
تحلیل کرده و براین اســاس نویسندگانی را 
که در زمره پژوهشگران پراستناد دو درصد 
برتــر جهان قرار گرفته اند، به تفکیک در دو 
»فهرســت ۲ درصد دانشــمندان پر استناد 
بر اســاس عملکرد کل مــدت خدمت« و 

»فهرســت ۲ درصد دانشــمندان پراستناد 
براســاس عملکــرد آخرین ســال ۲۰۲۳« 

معرفی کرده است.
نــام دکتر احمد همایی اســتاد بیوشــیمی 
دانشــگاه هرمزگان در هر دو فهرســت دو 
درصد برتــر دوران خدمت و دو درصد برتر 

یک ساله وجود دارد.
 composite( شاخص اســتنادی مرکب
از شش  مجموعه ای   )citation index
شاخص استنادی است. این شاخص به جای 
تمرکز بــر تعداد مقالات بــر تأثیر مقالات 

)تعداد اســتناد( تمرکز می کنــد، همچنین 
نگاهی به اطلاعاتی نظیر هم نویســندگی و 

موقعیت نویسنده نیز دارد.

براساس ارزیابی های دانشگاه استنفورد؛

نخبه هرمزگانی در فهرست »پژوهشگران برتر دنیا« جای گرفت

ندای هرمزگان-گروه حوادث
فرمانده مرزبانی اســتان هرمزگان از کشف 
۷۴ هزار لیتر ســوخت قاچــاق در آب های 

شهرستان های بندرعباس و قشم خبر داد.
ســردار بهادر اســماعیلی فرمانده مرزبانی 
اســتان هرمزگان اظهــار کــرد: مرزبانان 

قشــم  و  بندرعباس  دریابانی  پایگاه هــای 
طــی عملیاتی پس از کســب خبری مبنی 
بر فعالیت قاچاقچیان ســوخت به وســیله 
مشک های پلاستیکی برای بررسی موضوع 

به محل اعزام شدند.
وی افزود: قاچاقچیان با مشــاهده مرزبانان 

با بریدن طناب مشــک که به شناور متصل 
بوده از محل متواری شدند.

فرمانده مرزبانی اســتان هرمزگان تصریح 
کرد: مرزبانــان در این عملیــات موفق به 
کشــف یک عدد محفظه پلاستیکی حاوی 
۷۴ هزار لیتر سوخت قاچاق از نوع گازوئیل 

شدند.
ســردار اسماعیلی با بیان اینکه تلاش برای 
شناسایی و دســتگیری متهمان ادامه دارد، 
اظهار داشت: کارشناسان ارزش این محموله 
را ۲۳ میلیــارد و ۶۸۰ میلیــون ریال برآورد 

کردند.

کشف ۷۴ هزار لیتر سوخت قاچاق در آب های خلیج فارس



فرهنگ

از بچگــی یاد گرفته بودم که ســکه دو رو دارد. هر 
وقت می گفتم خط، شــیر می آمد و هر وقت می گفتم 
شــیر، خط می آمد. بعدها وقتی بزرگ شدم فهمیدم 
این فقط ســکه نیســت که دو رو دارد. ) سوء تفاهم 
نشــود، وقتی از »رو« و آن هــم از دو »رو« حرف 
می زنــم تصــور نفرمایید باز می خواهــم پای طایفه 
ی عیالم را به بحث بکشــانم، عرضم از اساس چیز 
دیگری اســت(؛ بله، فهمیدم که نه تنها اجسام دو رو 
دارند )مثل چاقو که یک رویش خربزه قاچ می کند و 
روی دیگرش شکم جر می دهد( بلکه کلمات هم دو 
رو دارنــد، از جمله همین کلمه ی »بحث« خودمان. 
یک روی ایــن کلمه، تبادل نظر ســالم دو نفر آدم 
معقول اســت و روی دیگر آن جر و بحثی است که 
مثل ســر جهازی، جزو لاینفک زندگی من با عیالم 
شده است. چند وقت پیش فکر کردم شاید علت این 
که بحث های من با او به جر و بحث کشیده می شود 
این اســت که بحثِ » سیاســی « می کنیم،این بود 
که بحث سیاســی را تا اطلاع ثانــوی ممنوع اعلام 
کردم. دیشــب وقتی بر حســب عادت، آتشِ   بحث 
بی ربطی را روشــن کــرد که اصلًا سیاســی نبود و 
ســرانجام آن را به یک جر و بحث تمام عیار تبدیل 
 کرد، متوجه شــدم اشــکال کار باید در جای دیگری 

باشد.
قضیه از این قرار بود کــه طبق معمولِ همه ی بعد 
از ظهرها، معقول به پشــتی لم داده بودم و در حال 
خــوردن خربزه روزنامه می خوانــدم. ناغافل جارو را 
پــرت کرد به طــرف طاقچه، روســری اش را روی 
 پیشانی اش کشید، دستش را به کمرش زد و با حرص

گفت:
- ببینم! آقا کلفت استخدام کرده اند؟

- پولــم کجا بود؟ مــن خیلی زرنگ باشــم جواب 
ولخرجی های شما را بدهم... چطور مگه؟

- این شــلوارت را که کف اتاق در میاری نمی تونی 
برداری آویزانش کنی؟

- نه، وقت ندارم.
- وقت نداری؟ مگه همه اش چقدر وقت می گیره؟

- به نظر سرکار چقدر وقت می گیره؟
- خیلی که وقت بگیره ده ثانیه.

- خانم جان بالا غیرتاً دســت از سر ما بردار، بگذار 
ببینیم دنیا دست کیست.

- شلوار به جای خود، چایی که می خوری ، اگه یک 
آب بگیری ته اســتکانت تا من مجبور نباشــم صبح 
تا شب ظرف بشــورم انگشتات ساییده می شه؟ حتماً 

حضرت آقا برای این کار هم وقت ندارند؟
- از کجا فهمیدی؟

- واقعاً که.... یعنی آقا پانزده ثانیه هم وقت ندارند؟
- یقین ندارم که میگم ندارم، خوب، دیگه؟

- آقا غذاشــان را که نوش جان می فرمایند، زورشان 
می آید بشقاب خودشان را تا آشپزخانه ببرند.

- این کار چقدر زمان می بره؟
- هیچــی، ۵ ثانیــه، از همه مهم تــر، از بیرون که 
میــای ، جوراب هات را همین جــوری لوله می کنی 

پرت می کنی وسط اتاق.
- حتماً خانم انتظار دارند تشت را آب کنم، آستین هام 
را بــالا بزنم و با صابون رخت شــویی بیفتم به جون 

جوراب هام؟
- نخیر. فقط آنها را بنداز توی ســبد رخت چرک ها، 

فکر نمی کنم ده ثانیه هم بیشتر طول بکشه.
- یقین روزنامه خواندن بنده هم از نظر سرکار خانم 

سرتا پا عیب و ایراد است، بله؟
- خوبه خودت شاهدی صبح تا شب دارم روزنامه هات 

را از این ور و اون ور جمع می کنم.
- دیگه؟

- آقا تا لنگ ظهر که می خوابند هیچی، کســر شأن 
می شــود حتی بالش شــان را تکان بدهند و تخت را 

مرتب کنند!
- این یکی چقدر طول می کشه؟

- دستم انداخته ای؟
- نه جان تو... چقدر طول می کشه؟

- سر به ســرم نذار حوصله ندارم... چه می دونم؟ ده 
ثانیه.

این جــا بود که از خود بی خود شــدم، اختیار اعصابم 
از کف ام رفت، دویدم توی حیاط، دســت هام را به 
سمت پشــت بام بلند کردم و فریاد کشیدم: آی داد، 
آی هوار، آی مردم، آی همســایه ها، به دادم برسید، 
ببینید این زن چی از جون من می خواد، خونم را توی 
شیشــه کرده. وای به حال تان اگه جلوم را بگیرید، 
الآن میرم پشــت بام خودم را می اندازم پایین راحت 

می شم. آی داد، آی هوار....

***
این همه قشــقرق را به پا کرد کــه چی؟ که روزی 
حداکثر پنج دقیقه صرف کارهای شخصی من نکند. 

شما جای من بودید، جوش نمی آوردید؟!

»پدر صاب بچه«

   ویترین
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خاک غریب

ادامه از شماره 4530
یکی از ولایت های مهــم آن زمان کرمان بود که هم 
زمان با سکونت و تکاپوی مظفریان برای کسب قدرت 
در یزد و میبد ، دچار بی ثباتی و هرج و مرج شد. در سال 
707 هـ .ق شاه جهان آخرین حکمران قراختائی کرمان 
به علت خودســری و نپرداختن مالیات، از طرف سلطان 
محمد الجایتو از حکومت عزل و به فارس تبعید شــد. از 
آن پس مســتقیماً مامورانی از مرکز حکومت برای اداره 
و جمــع آوری مالیات کرمان به این ناحیه می آمدند که 
در جمــع آوری مالیات از هیچ ظلمی به مردم دریغ نمی 
کردند. همچنین قبایل جرمانــی و اوغانی که در زمان 
سلطنت ارغون و به درخواست جلال الدین سیورغتمش 
قراختائی برای محافظت سرحدات کرمان آمده بودند. به 
مرور قدرت یافته، خود به بزرگ ترین غارتگران تبدیل 
شدند که باعث خرابی بیشتر اوضاع می شدند و سرانجام 
ســرپیچی قطب الدین نیــک روز از اطاعت ســلطان 
ابوسعید و به دنبال آن مرگ سلطان در سال 736 هـ .ق 
اوضاع این ولایت را بیش از پیش دچار هرج و مرج کرد 
تا این که در سال 741 هـ .ق امیر مبارزالدین به کرمان 
لشکر کشید و آن را ضمیمه ی قلمرو مظفریان ساخت.

همزمــان با دوره فترت، »ملــک قطب الدین بهمن بن 
کردان شــاه« بر این منطقه هرمزگان امروزی  حکومت 
می کرد و مدتی را به اســتقلال حکــم راند تا این که در 
ســال 747 ه.ق از دنیا رفت. بعد از وی، پسرش یوسف 
شاه به حکومت رسید. او که همزمان با شیخ ابواسحاق 
اینجو در فارس و امیر مبــارز الدین مظفری در کرمان 
بود، 21 ســال با دادن خراج به حاکمان فارس بر هرمز 

حکم راند.
پس از مرگ وی در ســال 772 ه.ق، پسرش بهمن شاه 
، والــی هرمز شــد. او حاکمی بزرگ و مقتــدر بود و با 
سلاطین مصر و خواتین ختای مکاتبه داشت و همیشه از 
سوی حکومت های مذکور، رسولانی در دربار وی حضور 
داشتند. او در همان اوان سلطنتش، پسرش محمدشاه را 
نائب خود کرد,محمد شاه شاهد حملات تیمور به فارس 

و پایان سلسله مظفری بود.
ســرانجام پیش بینی سلطان ایاز در انتقال پایتخت جان 

هزاران نفر نجات داد.
حمدالله مستوفی در نزهه القلوب آورده است؛

»درســال 798 هجری قمری ســلطان محمــد، نوادۀ 
امیرتیموراز طرف آن پادشاه با جنود خود به حدود هرمز 
کهنه رســید، و قلاع هفتگانۀ آن اطــراف مانند: تنگ 
زندان، شامیل )شــمیل(، مینا، تزرگ، منوجان و تازیان 
را کوبیده، محمد شاه حکومت هرمز داشته و به جرون ) 

جزیره هرمز ( پناه برد.«
انتقــال مقر فرمانروایان هرمــوز در زمان بهاء الدین ایاز 
بوده است. از اینرو برخی منابع از وی به عنوان »مؤسس 

سلسله جدید ملوک « یاد کرده اند.
با انتقــال مرکز حکومت به جرون که از آن پس هرموز 
خوانده شد، هرموز در خشکی ویران گردید و منابع از آن 

با عنوان هرموز کهنه یاد کرده اند.
بعــد از طی یک دورۀ زوال و فترت هرموز کهنه مجدداً 
احیا گردید و با نام مینو، منا،مناد، مینا و میناب شــهرت 

پیدا کرد.
نخستین اطلاع در مورد نام هرمز کهنه مربوط به گزارش 
فتح هفت قلعه در جنوب ایران به وسیلۀ سپاه امیرتیمور 
گورکانی است که یکی از نوادگان وی فرماندهی آن را 
به عهده داشته است. در این گزارش آمده که سپاه تیمور 
قلعۀ تزرگ )تزرج( در حاجی آباد، قلعۀ شمیل، قلعۀ هرمز 
، قلعۀ تنگ زندان، قلعۀ منوجان و ... را فتح نموده است.

بعد از اشغال مناطق ســاحلی و ملوک هرمز خراج گذار 
حاکمان تیموری فارس شدند.

خورموجی می نویسد:
در دوره ایلخانی از جانب حاکم فارس، حاکمی در جزیره 

)بحرین( حکومت می کرد
والی هرمــز نیز به حاکم فارس خراج هرســاله می داد. 
پس از شکســت شاه منصور مظفری از تیمور، عمرشیخ 
فرزند تیمور، حاکم فارس گشت و ملوک هرمز خراج گذار 
تیموریان شدند و تا سال 8۵7 ه.ق که جهانشاه ترکمان 

)قرقویونلو( آن را تصرف کرد، در سلطه تیموریان بود.
منابــع ؛ نزهه القلــوب حمدلله مســتوفی ، فارس نامه 

ناصری, حسن فسایی

کتاب »هفتاد و دو« با موضوع شــعر آئینی عاشــورایی 
سروده سیدمحمد اکبری منتشر شد.

کتاب »هفتاد و دو« حاوی هفتــاد و دو رباعی و قطعه 
اســت که تلاشی برای به تصویر کشیدن حماسه کربلا 
و حماسه جاوید عاشــورا در قالب های کوتاه چهاربیتی 
است.  ســیدمحمد اکبری در خصوص این اثر به ایسنا 
اظهار کرد: در هر رباعی و قطعه ســروده شده، کلمات 
هفتــاد و دو به فراخور موضوع تکرار شــده اســت که 
اشــاره ای به هفتاد و دو یار با وفای حضرت امام حسین 
علیه الســلام اســت که تا آخرین لحظه در کنار ایشان 

جانبازی کردند.
وی گفــت: در این اثر به برخی شــخصیت های منفور 
و تاثیرگذار در خلق حماســه حزن انگیز نینوا نیز اشاره 

شده است.

    تاریخی
    

دور، دور زنان است
هنگام ورود به ســوئد مانند یک فرد لال از 
دیگران درخواست اشتغال می کردم تا این 
که موفق شــدم به مدت هشت ماه در یک 
کشتی آشپزی کنم و هزینه ی زندگی خود 
و فرزندانم را فراهم نمایم. پس از فراگیری 
کامل زبان، دوســت داشــتم در رشــته ی 
پرســتاری ادامه ی تحصیل دهم که برایم 
مقدور نشــد لذا چهار ســال روان شناسی 
خوانده و لیسانس گرفتم. سه سال دیگر هم 
ماندم تا دوره ی احمدی نژاد به پایان رسید 

و به ایران بازگشتم.

ایــن جملات گفته های ابتدایی خانم زینت 
دریایی در روستای سلخ از توابع طبل جزیره 
قشم اســت که روز جمعه یازدهم آبان ماه 
1397 با چند تن از دوســتان، از جمله آقای 
بهروز اکرمی، مهمان اش بودیم. با این که 
۵1 ســال سن دارد اما همچنان پرتلاش به 
مطالبه گری و اشــتغال زایــی زنان بخش 
شــهاب اصرار دارد. او که بخشی از زندگی 
نامــه اش در کتاب »در گرگ و میش راه« 
با همکاری ابراهیم مختاری انعکاس یافته، 
این بــار، فعّالیت های اجتماعی و اقتصادی 
خود را در ایجاد کارگاه های صنایع دستی و 

گردشگری معطوف نموده است.
     فرزندش محســن با فــارغ التحصیلی 
در رشــته ی اطلاعات و فن آوری از کشور 
ســوئد بــا او به وطن برگشــته امــا دختر 
بزرگش در میلان ایتالیا کارشناســی ارشد 
کارشناسی  دیگرش  پســر  و  نانوتکنولوژی 
فیزیک می خوانــد. این تلاش و تحول ها 
حاصل دســترنج یک زن روستایی است که 
به زندگــی کردن از جنــس دیگر تن داده 

است.
پیــش از رفتن بــه خارج، زنــان را با انواع 
پیشگیری از بارداری آشنا و 66 درصد آنها را 
تشویق به توبکتومی)بستن لوله های رحم( 
می کنــد. برای این امر وقتــی با مخالفت 
مردان و زنان روســتایی مواجه می شود از 
شــیخ خطیب، فتوایی مبنی بر جواز انجام 
آن، مشــروط بر این که خطری متوجه مادر 
و یا جنین باشــد، می گیرد و روی قسمت 
 آخر آن لاک گرفته، در سطح وسیعی منتشر

می کند.

اکنون بــا آمــوزش و راه انــدازی صنایع 
دســتی برای قریــب به 200 نفــر از زنان 
روســتایی اشــتغال ایجاد نموده و با دعوت 
دکتر انوشــفر از دانشــگاه تبریز، یک کوره 
ی ســفالی گری با استفاده از چوب و درجه 
حــرارت 1100 راه اندازی کرده اســت. در 
ضمن با مشــارکت مالی و کاری زنان، یک 
زمیــن پنج هکتاری را به زیر کشــت انواع 
گیاهان مانند آلوورا، چای ترش، کاکتوس و 
مورینگو برده است. در ضمن با تأمین برق 
 دستگاه آب شیرین کن آن به توسعه ی آن

می اندیشید.
     در کنــار ایــن کارها، بــا تنظیم تقویم 
مراســم آیینــی خلیج فارس به گســترش 
گروه های موســیقی منطقه همت گمارده 
اســت. وقتی با حرارت تمام بــه ذکر این 
 امــور می پرداخت گفت: الان دور دور زنان 

است.

ادامه دارد

?.... گروه فرهنگ 
دکترفضلی قلمی روان و جوان پســند دارد و در تمام نوشــته های او که تاکنون توســط ندای 
هرمزگان منتشــر شده  این شیوایی نوشتار را می توان دید. استاد فضلی اخیرا کتابی بنام خاک 
غریب در دست چاپ دارد که گویای خاطرات وی از بچگی  در زادگاهش  دیر) بوشهر( تا زندگی 
کاری او در بندرعباس اســت. از دید ندای جوان خاطرات دکتر فضلی در کتاب اخیرش )خاک 
غریب(، ضمن اینکه به جوانان می تواند یــک نثر خوب و روان را معرفی کند، از جاذبیت های  
دیگری نیز برخودار است و آن خاطره های فضلی از استان هرمزگان است که در کتاب یادشده، 
به ثبت رســانده وتا کنون کمتر از نگاه یک غیر هرمزگانی به این گونه  مسایل استان پرداخته 
شــده است که در نوع خود برای یک هرمزگانی که به مدت طولانی میزبانی چنین شخصیتی را 
داشته است، می تواند جالب توجه باشد. برای اینکه کاملا در جریان روند تکوین این نوشته ها 
که در اصل گویای گذر عمر نویسنده است، قرار گیریم ناگزیر باید از دوران طفولیت تا سکونت 
در هرمزگان وی را چاپ کنیم که چطورهرمزگان ســرانجام مامن ایشان شد و افرادی حسود، 
تندرو )حالا شــما هرطور فکرمی کنید(  که در هرمحیط کاری هستند، سعی در برهم زدن تعادل 
کاری یا حتی زندگی وی دارند،اما همه ترفندها علیه ایشان در پناه فرهنگ این سامان خنثی می 

شود...بهتراست کتاب را با هم بخوانیم :

کتاب شعر »هفتاد و دو« منتشر شد

ملوک هرمز در عصر ملوک الطوایفی ملوک هرمز در عصر ملوک الطوایفی 

وقتی پیش بینی سلطان ایاز به حقیقت وقتی پیش بینی سلطان ایاز به حقیقت 

پیوست پیوست 

هنرهای  موزه  جدید  نمایشــگاهِ  کیوریتور 
معاصر تهران، آثــار ژانرِ پرتره گنجینه این 
موزه را نمایشگاه گردانی کرده است؛ او که 
از به همین ســبب پژوهشی بر پرتره های 
مــدرن و معاصر انجام داده معتقد اســت، 
آثار پرتره ای که امروزه با هوش مصنوعی 
طراحــی می شــود، احتمــالا در آینده در 

دسته بندی آثارِ هنری قرار خواهد گرفت.
جمال عرب زاده ـ نمایشگاه گردانِ نمایشگاهِ 
چشم در چشــم ـ در خصوص انتخابِ تمِ 
پرتره برای این نمایشگاه گفت: پرتره اولین 
ژانری اســت که در تمامــی دوره ها انجام 
شده؛ ژانری اســت که امروزه هم اهمیت 
و اعتبــار خود را تا حد قابل توجهی حفظ و 
از سوی دیگر نیز در دوران مدرن تحولات 

خاصی را تجربه کرده است. 
دستچینی از آثارِ این گنجینه نامحدود

او با اشــاره به تعددِ آثار مــدرن و معاصرِ 
موجود در موزه گفت: نگهداری آثار مدرن 
و معاصر در این موزه، امکان انتخابِ آثاری 
با این تمِ، از میان تمام گرایش ها را می داد. 
به گفته وی این نمایشــگاه با اســتفاده از 
ظرفیــتِ ژانر پرتره و اســتفاده از امکانات 
گنجینه موزه هنرهای معاصر تهران شکل 

گرفته است.  
پنجره ای رو به وضعیتِ روانی هنرمند

عرب زاده با اشــاره به اهمیت بررسی ژانر 
پرتــره از منظر تحولات تاریخی ادامه داد: 
پرتره فارغ از تکنیــک، یک ژانر تصویری 
اســت،  پس زمانــی که از پرتره ســخن 
می گوییم دربــاره یک ژانر تصویری حرف 
می زنیــم. در باور عامه، عکاســی در هنرِ 
مــدرن و معاصر، به صورت گســترده ای 
جایگزیــن نقاشــی و به طور مشــخص، 
پرتره نگاری شــد؛ با این وجود نقاشی نیز 
ســعی کرد که از طریق دیگر، پرتره نگاری 
را گسترش دهد؛ بر همین اساس می توان 
پرتره های دوره مــدرن و معاصر را از ابعاد 
دیگری بنگریم. نگاه به اثر از زاویه ارتباطِ 
درونیــات و وضعیت روانی هنرمند با پرتره 
ارتباط پیچیده  نگاری، حاصل پیچیدگــی 
پرتــره و خالق آن اســت. گفتنیســت که 

ارتبــاط پرتره و وضعیت روحــی  و روانی 
بســیار مورد توجه هنرمندان دوره مدرن و 

معاصر بوده است. 
وارهــول، کمــال الملک، پیکاســو و 

محصص به خط شدند
این کیوریتور به دســته بندی آثار پرتره در 
نمایشگاه »چشم در چشم« نیز اشاره کرد 
و گفت: آثارِ نمایشــگاه بر اساس تکنیک 
دسته بندی نشــدند؛ همین امر سبب شده 
کــه که به عنوان مثال اثــر اندی وارهول 
در کنار اثر پیکاســو چیدمان شود، یا مثلا 
اثر سورئال خوان میرو در کنار اثر کوبیسم 
پیکاسو و اثری از بهمن محصص را در یک 
ردیف ببینیم، چرا که آثــار این هنرمندان 
 ذیــل پرتره هــای مــدرن دســته بندی

شدند. 
 هویت انسان امروز چگونه به پرتره ها 

پیوند خورد؟ 
کیوریتور نمایشــگاه »چشــم در چشم« با 
بیان اینکه امروزه مدیــومِ دیجیتال نقش 
مهمی در ژانــر پرتره ایفــا می کند اظهار 
کرد: به نظر می رســد که امــروزه پرتره ها 
پیوند محکمی با هویتِ ما برقرار کرده اند. 
حالا پرتره ها در فضای مجازی از نقشــی 
اساسی برخوردارند و به سبب رابطه انسان 
و فضای مجازی، ارتباط تنگاتنگی با انسان 

امروز دارد. 

او ادامه داد: باید دیــد که این پرتره ها که 
پیوندی عمیق با هویت انسان امروز دارند، 
در گذر زمان و تحت تاثیر هوش مصنوعی 
چه نقشــی را ایفا خواهند کرد. امروزه آثار 
دیپ فیک را فضای مجازی می بینیم که از 

پرتره های معروف جعل می شوند. 
عرب زاده در پاســخ به اینکه آثار خلق شده 
با هوش مصنوعی در آینده در دســته آثار 
هنــری قرار خواهند گرفــت یا خیر گفت: 
احتمال آن وجــود دارد. اثر هنری ارتباطی 
بــا تکنیک خلق آن نــدارد. هنرمند در هر 
فضای تازه می تواند به دنبال فضایی برای 

خلق اثر و بیان تازه باشد.
برگزاری چنین نمایشگاهی رفت تا یک 

دهه بعد!
او در پایان ضمن تشکر از همکاری عوامل 
برگزار کننــده در موزه هنرهــای معاصر 
تهران گفــت: امیدوارم از این مجموعه که 
با دقت زیادی به نمایش گذاشــته شــده، 
استفاده شــود و همچنین نمایش این آثار 
طولانی مدت باشد تا همه علاقه مندان به 
آن دسترسی داشته باشند؛  شاید برگزاری 
دوبــاره و برپایــی چنین نمایشــگاهی به 
صورت خوشــبینانه یک دهه دیگر صورت 
گیرد، بر همین اســاس امیدوارم طی بازه 
زمانی مناســبی در معرض دید عموم قرار 

گیرد. 

پرتره های سخنگو هنرِ آینده اند!

جر و بحث
شیر یا خط

  طنزِ روز  
 

گل نبشــته های هخامنشــی استردادشده از 
آمریکا با حضور مســعود پزشــکیان، رئیس 
جمهــور در موزه ملی ایران رونمایی شــد. 
نمایش 30 قطعه از این کتیبه ها که مهرهای 
اساطیری بدون متن هستند تا 30 آبان ادامه 

دارد.
1100 قطعــه از کتیبه های هخامنشــی که 
امانت مؤسســه شرق شناســی شیکاگو  در 
بود پنجــم مهرماه 1403 با پرواز ریاســت 
جمهوری از آمریکا به ایران اســترداد شد و 
با حضور مسعود پزشکیان، رئیس جمهور با 
همراهی وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دســتی در موزه ملی ایران رونمایی 

شد.
30 قطعــه از این محمولــه در بخش ایران 
باســتان موزه ملی و در کنار گل نوشته های 
شــده  رونمایــی  پیشــین،   محمولــه 

است.  
گل نوشــته های به نمایش گذاشــته شــده 
بــدون متــن و در واقع مُهرهــای بایگانی 
 اســت که موضوعات آن بیشــتر اساطیری

است.
جبرئیل نوکنده، رئیس موزه ملی ایران درباره 
در آئیــن رونمایی از این تبلت ها که در یک 
ویترین به نمایش گذاشته شده است، توضیح 
داد:  گل نبشته های بدون متن یا اثرمهرهایی 
که از دانشگاه شیکاگو که در مهرماه به موزه 
ملی ایران آمد 1100 قطعه اســت البته که 
تعداد اصلی این مجموعه موجود در دانشگاه 
شیکاگو بیش از اینهاست. به موزه ملی ایران 
تحویل شــده است و موزه ملی ایران از این 
مجموعه 30 اثر را برای نمایش انتخاب کرد 

که همه متعلق به داریوش بزرگ اســت و 
تاریخ آن به دوره ۵09 تا 493 پیش از میلاد 
برمی گردد که اطلاعات ارزشمندی از اقتصاد 
تخت جمشید در دوره داریوش اول در اختیار 

ما می گذارد.  
به گفتــه رئیس موزه ملی ایــران، با پایان 
نمایش این گل نبشــته ها در موزه ملی ایران 
در 30 آبان، نمایشــگاهی از گل نبشته های 
هخامنشی در تخت جمشید برگزار می شود. 
تــلاش می کنیم تا قبــل از نــوروز کتاب 
گل نوشته های بدون متن را هم منتشر کنیم.

نوکنــده دربــاره اهمیت این گل نبشــته ها 
توضیح داد: این آثار درباره یکی از مهم ترین 
تاریخ بشر در جهان است؛   دوره هخامنشی 
دوره پرفروغ میراث تاریخی جهان اســت. 
جغرافیایی که شــخص داریــوش مدیریت 
می کــرد به تخمیــن برخی پژوهشــگران، 
بیش از ۵ میلیون و 200 هزار کیلومتر مربع 
اســت. این آثار در واقع اطلاعات و میراث 
مشترک ســه قاره کنونی اســت، از هند تا 
شــمال آفریقا. درس هایی از ایــن الواح در 
حوزه تعامل، مدیریت و مشــارکت اجتماعی 
که افراد در کارها داشتند برای مدیریت بهتر 
زندگی بشر گرفت. حقوق جامعه کارگری و 
حقوق زنان و بســیاری موضوعات دیگر در 
این گل نوشــته ها وجود دارد که می توانند 
در آینــده به ما کمک کننــد. چرا داریوش 
توانســته جغرافیایی به وسعت بیش از پنج 
میلیون کیلومتر را مدیریت کند؟ این اســناد 
نشان می دهد که او مدیریت شفاف و دقیق 
اقتصادی داشته اســت. تمام کسانی که در 
مدیریت او وجود داشتند به روایت این اسناد 

مکلف بودند فاکتور بدهند و پاسخگو باشند. 
این مــوارد اهمیت الواح را برای ما بیشــتر 

می کند.
 رئیس موزه ملی درباره بازگشت زمان بندی 
باقی مانــده الواح به ایران اظهــار کرد: این 
موضوع در دستور کار جدی قرار گرفته است 
که تاریخ مشخصی را تعیین کنند و ببیند آیا 
می توانند مطابق آن باقی مانده الواح به ایران 

بازگردانده شود.
نوکنــده در پاســخ به این پرســش که چرا 
الواح هخامنشی یک باره به ایران بازگردانده 
نمی شــود؟  گفت: این از آن مسائلی است 
کــه باید با دانشــگاه شــیکاگو بــه برنامه 
کاری برســیم،   چون این آثار باید مطالعه، 
مستندنگاری، بســته بندی و حفاظت شود و 
هر کــدام از این کارها زمــان می برد و آن 
دانشگاه تعداد محدودی نیرو دارد و در شرایط 
تحریم نمی تواند دربــاره حوزه ایران هزینه 
کند و مسائلی است که کارها را کند می کند، 
اما فرایند برگشــت وجود دارد و موسســه 
شرق شناسی شــیکاگو با ما همراه است. او 
درباره تحویل مطالعات انجام شده روی این 
الواح با هدف رمزگشایی به ایران نیز گفت: 
مطالعات انجام شــده روی الواح هخامنشی 
)از سوی موسسه شرق شناسی(   شیکاگو در 
دسترس و در وب ســایت این موسسه قرار 
دارد و کتاب هم منتشــر می کنند. مهم این 

اســت ابهاماتی که درباره ایــن اثر وجود و 
رمزگشــایی درباره این آثار انجام شده است  
ولی این کار اولیه اســت و قرن ها می توان 
روی آن مطالعه کرد. ما اکنون می دانیم خط 
این کتیبه ها عیلامی، آرامی، پارسی باستان 
و اکدی اســت و متون ها درباره چیست اما 
هنــوز رمزهای زیادی دربــاره این کتیبه ها 
وجود دارد که پژوهشــگران دیگر روی آن 
انجام می دهند. فقط درباره حقوق مسافر که 
در این کتیبه ها نوشــته شده می توانید یک 
رساله دکتری بنویسید یا درباره جایگاه زنان 
در هخامنشــی که در سنگ نوشته ها نیستند 
اما در گل نوشته ها هستند. گفتی های زیادی 
الــواح دارد و این  جزئیات در مطالعات بعدی 

مشخص می شود.
 ایــن 1100 قطعــه کتیبــه گلی بخشــی 
از مجموعــه ای اســت که از ســال 1313 
خورشــیدی برای مطالعه و رمزگشــایی به 
امانت  به  موسســه شرق شناسی شــیکاگو 

سپرده شد.  
بنابــر اعــلام وزارت میــراث فرهنگــی، 
گردشــگری و صنایع دســتی در مجموع 6 
هزار و 868 گل نبشــته به کشور بازگردانده 
شــده و باقــی کتیبه هــا در یــک برنامه 
 زمان بنــدی شــده به ایــران بــاز گردانده 

می شود.
نمایشگاه گل نوشــته های هخامنشی تا 30 
آبان ماه در موزه ملی ایران و در بخش ایران 
باســتان در کنار دیگر الواح هخامنشی برپا 
شــده اســت. این موزه در خیابان سی تیر 
تهران واقع شده و ساعت بازدید آن در هفته 
از 9 صبح تا 17 اســت. روزهای پایان هفته 
یک ســاعت به زمان بازدید این موزه اضافه 

می شود.

30 کتیبه گِلی هخامنشی رونمایی شد
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حج عمره

دبیر اتحادیه املاک کشور با بیان این که امروز دوره انتظار خرید مسکن 
به بیش از ۱۵۰ سال رســیده است و با شیوه های قبلی نمی توان از این 
بحــران عبور کرد گفت: بهتر اســت دولت بانک ها، را از حوزه ســاخت 
مســکن دور کند و برای تامین مالی پروژه های ملی مســکن از بخش 
خصوصی اســتفاده کند و وزارت راه وشهرسازی می تواند با عرضه زمین 
و تهیه شرایط لازم برای بخش خصوصی، شهرک های ویلایی بسازد تا 

هزینه ساخت مسکن کاهش و سرعت آن بالا رود.
ســال گذشــته بانک ها علی رغم تکلیف قانونی شان، به تعهدات خود در 
قبال تامین تســهیلات پروژه نهضت ملی مســکن عمل نکردند. همین 
اقدام عاملی شــد تا روند اجرایی شــدن این پروژه با مشکلات بسیاری 

روبه رو شود.
ســعید لطفی دبیر اتحادیه املاک کشور در خصوص راه  برون رفت این 
پــروژه از چالش مذکــور تاکید کرد: بانک ها باید از حوزه مســکن کنار 
گذاشــته شــوند و بخش خصوصی جایگزین آن ها شود. از سوی دیگر، 
دولت می تواند با عرضه زمین به بخش خصوصی شرایط ساخت مسکن 

را ایجاد کند.
وی با توجه به شرایط تورمی جامعه خاطر نشان کرد: ساخت شهرک های 
ویلایی با تکنولوژی روز دنیا می تواند هزینه ساخت را برای مردم کاهش 

دهد و خانه اولی ها راحت تر بتوانند خانه های خود را تهیه کنند.  
به دلیل ذی نفع بودن در ساخت وســاز، بانک هــا در تامین مالی 

نهضت ملی مسکن همکاری نمی کنند
دبیر اتحادیه املاک کشــور درباره چرایی کم کاری بانک ها در پرداخت 
تســهیلات مســکن به مردم و بخش خصوصی اظهار کرد: »برای گذر 
از بحران مســکن کشور بهتر اســت بانک ها از فعالیت در حوزه مسکن 
خارج شوند. چرا که بانک ها به صورت کلی تمایلی به ارائه تسهیلات به 

بخش خصوصی و مردم ندارند. بــه بیان دیگر، بانک ها و هلدینگ های 
زیرمجموعه آن ها به جای آنکه به بخش خصوصی و مردم تســهیلات 
مورد نیاز ساخت مسکن را عرضه کنند، خود به عنوان بازیگر وارد صحنه 
ســاخت و ساز مســکن می شــوند. پس چون خود ایفاگر نقش اول این 
صحنه هســتند، برای سود بیشــتر اقتصادی، نمی گذارند قیمت مسکن 
کاهش پیدا کند. پس با توجه به شــرایط کنونی کشور بهترین اقدام این 

است که بانک ها از حوزه مسکن دور شوند«.
لطفی درخصوص تامین منابع مالی ساخت وســاز نهضت ملی مســکن 
بیــان کرد: »امروز در کشــور بخش خصوصی فعال وجــود دارد و باید 
به این بخش توجه بیشــتری کرد. بهتر اســت به جای فرصت آفرینی 
برای بانک ها فرصت های عرضه خدمات بخش خصوصی و انبوه ســازها 
را در کشــور فراهم کرد. با فراهم کردن فرصت برای بخش خصوصی و 
مردم، به طور حتم چرخه مسکن در کشور راه می افتد که این امر تنها با 
خروج بانک ها از این حوزه و ورود بخش خصوصی به آن است. بنابراین 
بهترین جایگزین بانک ها برای تامین مالی در حوزه مسکن کشور همان 

انبوه سازها و بخش خصوصی است.«
استفاده از علم روز در کنار عرضه زمین یعنی سرعت ساخت مسکن

وی در خصوص راهکار عمودی سازی و کم شدن هزینه و زمان ساخت 
مســکن توضیح داد: »لازم اســت تکنولوژی روز دنیا وارد کشور شود و 
براســاس علم روز خانه ســازی در کشور انجام شــود. با استفاده از علم 
جدید مصالح و ســیمان کمتری برای ساخت مســکن مورد نیاز است. 
مافیایی پشــت مصالح ساختمانی است که نمی گذارد تکنولوژی روز دنیا 
در کشــور وارد شــود. با ورود تکنولوژی روز دنیــا می توان با طرح های 
تشویقی برای انبوه سازها  هزینه و مدت زمان لازم برای ساخت و تکمیل 
پروژه ساختمانی را کاهش داد. از سوی دیگر باید قوانین دست و پاگیر را 
از مسیر بخش خصوصی برداشت. دولت باید توجه داشته باشد که امروز 
دوره انتظار خرید مسکن به بیش از ۱۵۰ سال رسیده و با شیوه های قبلی 
نمی توان از این بحران عبور کرد. به عبارت مختصر لازم اســت با ایجاد 
فرصت و ارائه طرح های تشــویقی شــرایط را به گونه ای فراهم کند که 

انبوه ساز مسکن سازی کند.«
دبیر اتحادیه املاک کشــور درباره عرضه زمین و ارائه تسهیلات گفت: 
»بهتر است عرضه زمین به انبوه ساز انجام شود تا افرادی که علم ساخت 
مسکن را دارند بتوانند از توانایی خود بهره ببرند. البته با توجه به شرایط 
تورمی جامعه، انبوه ساز می تواند ساخت مسکن را به جای عمودی سازی 
و متراکم به صورت شــهرک های ویلایی بسازد تا هزینه و زمان ساخت 
نیز کاهش پیدا کند. دولت با ارائه تســهیلات می تواند از گروهی که کار 
مسکن می کنند برای حل بحران چند ساله کشور، با ساخت شهرک های 
ویلایی اســتفاده کند. می توان با بهره گیری از تجربه و توان مالی بخش 
خصوصی و با استفاده از علم روز ساخت مسکن، از این چالش چند ساله 

گذشت و مردم را با مشکلات ساخت مسکن مواجه نکرد.«

شهرک های ویلایی به جای عمودی سازی هزینه ساخت مسکن را کاهش می دهد

۳۲۰۰ هزار میلیارد 
تومان

 گردش مالی 
شرکت های تجارت 
الکترونیکی در سال 

۷4 درصد
 تجارت الکترونیک 

رشد دارد 

۱۸  هزار مگاوات 
ناترازی برق در سال 

جاری 

۱۰۰۰ مگاوات
 نیروگاه تجدیدپذیر را 
چین وارد مدار کرده 

است

۱۷ میلیارد دلار
 تراز تجاری مثبت 

گمرک در نیمه نخست 
امسال

۸۲.۲ میلیارد دلار 
مبادلات تجاری کشور 

در 6 ماهه نخست 
امسال 

۶.۸ میلیارد دلار 
منفی

تراز تجاری کشور بدون 
نفت و خدمات فنی 

مهندسی

۲۸ میلیون تن
محصولات پتروشیمی
در 6 ماهه نخست 
امسال صادر شد 

وزیر جهاد کشــاورزی مصوبه شــورای قیمت  گذاری 
و اتخــاذ سیاســت های حمایتی محصولات اساســی 
انــواع  تضمینــی  قیمــت  درخصــوص  کشــاورزی 
 برنــج بــرای ســال زراعــی ۱۴۰۴-۱۴۰۳ را ابــلاغ

کرد.
  برنج از مهم ترین غلات و اقلام غذایی جهان اســت. 
نیمی از جمعیــت جهان، به برنج به عنوان غذای اصلی 
وابسته هستند. ایران سالانه بیش از ۲ میلیون تن برنج 
تولید می کند که بیشــترین برنج تولید شــده مربوط به 
دو اســتان مازندران و گیلان است. تابستان آغاز فصل 
برداشــت برنج اســت و در انــواع مختلــف برنج، این 
زمان برداشــت متفاوت اســت و در نقاط متفاوت این 
 بازه زمانــی می تواند اختلاف یکی دو هفته ای داشــته

باشد.
در ماه های گذشــته یکی از مسائل و مشکلات موجود 
ممنوعیت واردات برنج خارجی به کشــور و کمبود این 
برنــج در عرصه بازار بود که به گفته کارشناســان می   
تواند موجب گرانی در کشــور شــود. از طرفی دیگر نیز 
حجم قابل توجهی برنج در گمرک پیش از شــروع دوره 
ممنوعیــت واردات برنج باقی مانده بــود که اجازه وارد 
شــدن به بازار را نداشت که بر اســاس مصوبه شورای 
قیمت گذاری، در راستای حمایت از تولید داخل، در پایان 
ممنوعیت واردات برنــج )۱۵ آبان( اولویت واردات برنج 
با واردکنندگانی اســت که در خرید حمایتی برنج تولید 

داخل مشارکت کنند.
به اســتناد مفاد قانون اصلاح تضمین خرید محصولات 
اساسی کشاورزی مصوب پنجم آبان ماه ۱۳۹۹ به شماره 
6۷۸۲6/۱۸۰  به تاریخ ۱۲ آذر ۱۳۹۹ مجلس شــورای 
اســلامی، شــورای قیمت گذاری و اتخاذ سیاست های 
حمایتی محصولات اساســی کشــاورزی با تاکید بر به 
کارگیری رویکرد جایگزینی سیاســت تضمینی به جای 
خرید تضمینی در جلســه مورخ۰۲/۰۷/۱۴۰۳ تصویب 

شد.
طبق مصوبه شــورای قیمت  گذاری و اتخاذ سیاســت 
کشــاورزی  اساســی  محصــولات  حمایتــی   هــای 
درخصــوص قیمت تضمینــی انواع برنج برای ســال 
زراعــی ۱۴۰۴-۱۴۰۳ قیمــت برنج گــروه یک )خزر، 
فجــر و ارقام مشــابه ( بــرای هر کیلوگــرم ۷۵ هزار 
 تومان با ملاحظات ۱۰ درصد شکســتگی تعیین شــده

 است.
همچنین قیمت برنج گروه دو )شیرودی، سازندگی و ارقام 
مشــابه( برای هر کیلو گرم ۷۳ هزار تومان با ملاحظات 
۱۰ درصد شکستگی تعیین شده است. ضمن اینکه قیمت 
برنج گروه ســه )ندا، نعمت و ارقام مشابه (نیز برای هر 
کیلو گرم ۷۰ هزار تومان با ۱۰ درصد شکســتگی لحاظ 
شده است. قیمت ارقام مشــابه برنج در چهارچوب این 
 تصویب نامه توسط وزارت جهاد کشاورزی تعیین و اعلام 

می شود.
قیمت ارقام مختلف برنج بر حسب درصد شکستگی دانه 
توسط وزارت جهاد کشاورزی با مشارکت سازمان برنامه 

و بودجه کشور تعیین می شود.
در ایــن بخشــنامه همچنین تأکید شــده کــه وزارت 
کشاورزی موظف اســت واردات برنج و توزیع آن را به 
نحــوی مدیریت کند که فروش برنــج داخلی در فصل 
برداشت از سوی تولیدکنندگان داخلی با مشکلی مواجه 

نشود.
در راســتای حمایت از تولید داخل، در پایان ممنوعیت 
واردات برنــج )۱۵ آبــان( اولویــت واردات برنــج بــا 
واردکنندگانی اســت که در خرید حمایتــی برنج تولید 

داخل مشارکت کنند.
معاونت توســعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی مکلف 
است ساز و کار اجرایی بند) ۳( این مصوبه را با همکاری 
معاونت امور زراعت معاونــت برنامه ریزی و اقتصادی، 
شــرکت بازرگانــی دولتی ایران و انجمــن و همچنین 
تشکل های ذی ربط با تاکید بر توسعه کشت قراردادی و 
تنظیم بازار داخلی برنج تهیه و به دبیرخانه شورای قیمت 
گذاری اتخاذ سیاســت های حمایتی محصولات اساسی 
کشاورزی ارسال کند. دستورالعمل مربوطه پس از تایید 
دبیرخانه از ســوی رئیس شــورا و وزیر جهاد کشاورزی 

ابلاغ می شود.
در اجرای ماده) ۳۳ (قانون برنامه ۵ ساله هفتم پیشرفت 
حمایت از کشــاورزان متناســب یا میزان رعایت برنامه 
الگوی کشــت ابلاغی توســط وزارت جهاد کشاورزی 
صــورت می گیــرد. همچنیــن انجام خریــد تضمینی 
محصولات اساســی کشــاورزی منوط به داشتن بیمه 

محصول است.
به منظور بهبود شرایط کیفی خرید تضمینی محصولات 
اساسی کشاورزی رعایت کامل اســتانداردهای مربوط 

ضروری است.
به اســتناد ماده )6۱ (قانون احکام دائمــی برنامه های 
توســعه کشــور و ماده )۳6( آیین نامــه اجرایی ورود، 
ســاخت، فرمولاســیون و مصرف کودهای شــیمیایی 
زیســتی، آلی و ســموم دفع آفات نباتی به منظور تولید 
محصولات ســالم، خرید تضمینی محصولات اساســی 
کشــاورزی منوط به رعایت حد مجاز باقیمانده سموم و 

کودهای شیمیایی است.

قیمت برنج اعلام شد؛ 

واردات برنج از ۱۵ آبان
۲۵۰ هزار 

شرکت اینماد دارند

۲.۵ درصد تولید 
برق

 نیروگاه های تهران
افزایش

۱۱ هزار و ۵۰۰ 
همت 

برای رسیدن به رشد 
اقتصادی ۸ درصدی 

نیاز است

نایب رئیــس انجمن ســازندگان و تامین کنندگان 
کالا و خدمــات انــرژی های تجدیدپذیر به ســه 
خواسته انجمن »ساتکا« برای احداث سالانه صدها 
هزار نیروگاه خورشیدی کوچک و متوسط در بخش 
خانگی و در بخش صنایع اشاره کرد و گفت: تمرکز 
زدایــی از تهران و تفویض اختیــار صدور مجوزها 
به شــرکت های توزیــع برق در اســتانها، اعطای 
تســهیلات از محل ماده ۱6 و تبصره ۱۸ و تضمین 
عــدم قطع برق به صنایعی که نیروگاه خورشــیدی 
احداث می کنند سه خواسته ای است که تا کنون در 

انجمن ساتکا دنبال کرده ایم.
شــهریار صابر درخصوص کســری برق در کشور 
گفت: دربــاره نیروگاه های خورشــیدی کوچک و 
متوســط روی ســقف خانه ها و کارخانه ها باید به 
این موضوع دقت شــود، درســت است که ظرفیت 
هر نیروگاه شــاید کوچک و ناچیز بنظر برسد، ولی 
تیراژ و تعداد نیز مهم است. نیروگاه های خورشیدی 
احداث شــده در آلمان اکثرا با ظرفیت های ۵، ۱۰، 
۲۰، ۵۰، ۱۰۰، ۲۰۰ و ۵۰۰ کیلــووات و ۱ مگاوات 
هستند که ممکن است از نگاه دولتمردان ما کوچک 
بنظر برسد، ولی سالانه حدود یک میلیون از همین 
نیروگاه ها در سراســر این کشور احداث می شود و 
بــه ظرفیت ماهانه بیش از هزار مگاوات و ســالانه 

۱۴ هزار مگاوات نیروگاه خورشیدی رسیده است.
وی ادامه داد: امیدوارم صدای من به رئیس جمهور 
و معاون اول که کارگروه رفع ناترازی برق تشکیل 
داده اند و از بخش خصوصی دعوت نکرده اند برسد؛ 
دولتمردان ما نباید نیروگاه های خورشیدی کوچک 
مقیاس را دســت کم بگیرند، بلکــه باید به توان و 
به پتانســیل پیمانکاران نیروگاه های خورشــیدی 
کوچــک مقیاس که حدود ۳۰۰ تا از آنها در انجمن 
ساتکا هستند و در سراسر استان ها و شهرستان های 
کشــور حضور دارند، اطمینان کنند و در کنار احداث 
نیــروگاه های بزرگ، فضا را بــرای احداث نیروگاه 

های خورشیدی کوچک مقیاس نیز فراهم کنند.
 نایــب رئیس انجمن ســازندگان و تامین کنندگان 
کالا و خدمات انرژی های تجدیدپذیر با اشــاره به 
لزوم تمرکززدایی از تهران افزود: خورشــید در همه 
استانها و شهرستان های کشــور می تابد و توسعه 
نیروگاه های خورشــیدی در کنار جبران بخشــی 

از کســری برق، یک فرصت برای توســعه مناطق 
مختلف کشــور اســت. ما اگر می خواهیم سالانه 
صدها هزار نیروگاه خورشــیدی کوچک و متوســط 
در کشور احداث کنیم، دیگر نمی توانیم مجوز همه 
اینها را در تهران صادر کنیم، بلکه باید اختیارات را 
به شرکت های توزیع برق در استانها تفویض کنیم.

 به گفته صابر تجربه موفقی که ما در کشــور داشته 
ایم این بود که ســامانه مهرســان از ســال ۱۳۹۴ 
طراحی و اجرا شــد و تمام شرکت های توزیع برق 
در استان ها به آن متصل شدند و تمامی مجوزهای 
لازم برای احداث نیروگاه های خورشیدی تا سقف 
۲۰۰ کیلــووات )در مدل خریــد تضمینی برق( در 
استانها و با نظارت شــرکت های توزیع برق صادر 
شده است که این رویه در ده سال گذشته به خوبی 

ادامه یافته است.
 وی ادامه داد: ولی از دو ســه ســال گذشته با راه 
انــدازی درگاه ملی مجوزها، مراحــل صدور پروانه 
احداث برای نیروگاه های خورشیدی در مدل تهاتر 
برق صنایع و در مدل نیروگاه خورشــیدی در زمین 
شهرک های صنعتی و شــهرک های خورشیدی به 
این درگاه منتقل شده است و لذا متقاضیان نیروگاه 
هــای کوچک مقیاس می باید مراحل طولانی را در 
این درگاه طــی کنند و در نهایت برای عقد قرارداد 
به تهــران مراجعه کنند که مناســب و امکان پذیر 

نیست.
نایب رئیــس انجمن ســازندگان و تامین کنندگان 
کالا و خدمات انــرژی های تجدیدپذیر اظهار کرد: 
شــرکت های عضــو انجمن ســاتکا در مراجعه به 
کارگروه رفع موانع توســعه انرژی های تجدیدپذیر 
که در انجمن تشــکیل شده است، درخواست کرده 
اند که تا حد امکان، اختیار صدور مجوزها به همان 
شرکت های توزیع برق در استانها تفویض شود که 
متقاضیان نیروگاه های خورشــیدی کوچک مقیاس 

بتوانند با ســرعت و سهولت، مراحل اداری و سپس 
احداث نیروگاه های خورشــیدی را در اســتان ها 

انجام دهند.
 صابر با بیــان اینکه انجمن ســاتکا تاکنون نوزده 
همایش در اســتان های کشــور بــرای مخاطبین 
صنایع برگزار کرده اســت، گفت: بدون استثنا یکی 
از درخواســت های صنایع کــه در این همایش ها 
بیان شده، درخواست اعطای تسهیلات برای احداث 
نیروگاه های خورشــیدی کوچک و متوسط بوده و 
این درحالی اســت که ما در زمانی که متن ماده ۱6 
قانون جهش تولید دانش بنیان را در انجمن ســاتکا 
تدویــن می کردیم، در نظر گرفتیم که ۲۵ درصد از 
منابــع این ماده برای اعطای تســهیلات به صنایع 
مشمول )صنایع با دیماند بیشتر از ۱ مگاوات( جهت 
احداث نیروگاه های تجدیدپذیر کوچک و متوســط 
پرداخت شــود. ولی با وجود دریافت مبالغ از صنایع 
مشــمول، این پرداخت تاکنون محقق نشده است. 
بنابراین درخواســت دوم مــا از مجموعه دولت این 
اســت که مبالغ ماده ۱6 پرداخت شــود که صنایع 
مشــمول بتوانند برای احداث نیروگاه خورشــیدی 

تسهیلات دریافت کنند.
وی در خصــوص پیگیــری تســهیلات تبصره ۱۸ 
افزود: انجمن ســاتکا در سال های گذشته بارها به 
وزارت اقتصاد مراجعه و مکاتبه کرد که وزارت نیرو 
)ساتبا( جزو دستگاه های دریافت کننده منابع تبصره 
۱۸ در نظر گرفته شــود که خوشبختانه این امر در 
سال ۱۴۰۲ محقق شــد، ولی تسهیلات تبصره ۱۸ 
هنوز به نیروگاه های خورشــیدی تخصیص نیافته 
اســت. درخواســت ما این اســت که نیروگاه های 
خورشــیدی کوچک و متوسط در تخصیص سهمیه 
این تسهیلات که برای اشتغال زایی است، فراموش 

نشوند.
نایب رئیس هیات مدیره انجمن سازندگان و تامین 
کننــدگان کالا و خدمات انرژی های تجدیدپذیر در 
خصــوص عدم قطع برق صنایــع مجهز به نیروگاه 
خورشــیدی با بیان اینکه انجمن ســاتکا از ســال 
۱۴۰۰ موضوع عدم قطــع برق صنایعی که نیروگاه 
خورشــیدی احداث می کنند را پیگیری کرده است، 
گفت: در نهایت ابلاغیه ای توسط توانیر به شرکت 
های توزیع برق اعلام شد که شهرکهای صنعتی و 
فیدرهایــی که ۳۵ درصد از پیک بار خود را نیروگاه 

خورشیدی احداث کنند، از قطعی برق در زمان پیک 
بار معاف شوند. ولی این کار بسیار دشواری است.

صابر با بیان اینکه پیشــنهاد ما از ســال ۱۴۰۰ این 
بوده است که بجای تشــویق تجمیعی صنایع، می 
بایــد هر واحد صنعتی را بصورت انفرادی تشــویق 
نمود، بدین معنا که هر کــدام از واحدهای صنعتی 
کــه به انــدازه درصــدی از دیماند خــود نیروگاه 
خورشــیدی احداث کنند، از قطعی برق معاف شوند، 
گفت:  درخواست ســوم ما از وزارت نیرو این است 
که مشــوق انفرادی برای صنایــع در نظر بگیرد و 
این موضوع را انجمن ســاتکا از وزارت نیرو در حال 

پیگیری است.
وی افزود: البته برای اجرایی شــدن این درخواست، 
نیــاز به کنترل پذیری واحدهای صنعتی اســت که 
شرکت های توزیع برق و توانیر می توانند واحدهای 
صنعتی داخل شــهرک ها و نواحی صنعتی را مانند 
چاه های کشــاورزی کنترل پذیر کنند. طرح دومی 
نیز مطرح اســت که در زمان پیک برق در تابستان، 
برق فیدرها قطع نشود بلکه مصرف برق واحدهای 
صنعتی محدود شــود که در صورت اجرایی شــدن 
آن، نیاز به قطع برق فیدرها و نیاز به کنترل پذیری 

واحدهای صنعتی نیست.
نایب رئیــس انجمن ســازندگان و تامین کنندگان 
کالا و خدمــات انرژی های تجدیدپذیر در خصوص 
ادامه اطلاع رســانی بــه صنایع گفت: بیســتمین 
همایش توســعه نیروگاه های تجدیدپذیر در صنایع 
اســتان کرمان )اینداست سولار( روز شنبه ۱۲ آبان 
در اســتان کرمان و با حضور صنایع استان کرمان، 
ارگان های مرتبط استانی و کشوری و شرکت های 
تجدیدپذیــر برگزار می شــود و امیدواریم بعضی از 
مواردی که ذکر شــد تا زمان برگزاری این همایش 
محقق شــود و ما بتوانیم به صنایع اســتان کرمان 
خبرهای خوبی را برســانیم و شــاهد توسعه سریع 
نیــروگاه های تجدیدپذیر در صنایع اســتان کرمان 

تا زمان پیک برق در سال ۱۴۰۴ باشیم.
صابر با اشــاره به راه اندازی کارگــروه رفع موانع 
توســعه انرژی های تجدیدپذیر گفت: صنایع کشور 
و نیز شــرکت های تجدیدپذیر می توانند مسائل و 
مشــکلات خود را به این کارگــروه ارجاع دهند تا 
انجمن بــا کمک ارگان های مرتبــط این موارد را 

پیگیری کند.

سه خواسته »ساتکا« برای ساخت صدها هزار نیروگاه خورشیدی

شهرداری بندرعباس) سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری( در نظر دارد فراخوان عمومی یک مرحله 
ای مزایده عمومی بهره برداری از ۱6 مکان به صورت اجاره جهت راه اندازی گلفروشی واقع در بلوار خلیج 

فارس به شماره  ۵۰۰۳۰۰۴۹۱6۰۰۰۰۲۴  را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید.
کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اســناد فراخوان تا بازگشــایی پاکت ها از طریق درگاه 

سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
متقاضیان شــرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه، نســبت به ثبت نام و دریافت گواهی 
 امضای الکترونیکی )به صورت برخط( برای کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل 

آورند.
مواعد زمانی:

- تاریخ انتشار فراخوان:   ۱۴۰۳/۰۷/۲۳ساعت ۱۲:۰۰
- مهلت دریافت اسناد فراخوان:   ۱۴۰۳/۰۷/۳۰ساعت :۱۹:۰۰

- مهلت ارسال پیشنهادات:    ۱۴۰۳/۰۷/۲۳ ساعت :  ۱۲:۰۰   الی ۱۴۰۳/۰۸/۱۲ ساعت۱۳:۰۰
- زمان بازگشایی پاکت ها:      ۱۴۰۳/۰۸/۱۴ ساعت ۱۰:۰۰

این آگهی برابر آئین نامه معاملات جدید شهرداری تهران تسری به مراکز استانها صرفاً یک نوبت منتشر 
می گردد.

مانــدگاری ۲  تندگویان،کوچــه  آزاد شــهر،خیابان شــهید   : آدرس دســتگاه  تمــاس و   اطلاعــات 
شماره: ۰۷6۳۳۷۵۳۴۱۸-۱۹

روابط عمومی و امور بین الملل شهرداری بندرعباس



اجتماعی
شماره 4531

دو شنبه 
235 مهر 1403

صندوق جهانی طبیعــت )WWF( در گزارش جدیدی 
هشــدار داد جمعیت حیات وحش در سراسر دنیا طی نیم 

قرن گذشته بیش از ۷۰ درصد کاهش یافته است. 
به گزارش ایسنا، این موسسه بین المللی حفاظت از محیط 
زیست روز گذشته )پنج شنبه( گزارشی را منتشر کرد که در 
آن بیش از ۵۰۰۰ گونه از پستانداران، پرندگان، دوزیستان، 
خزندگان و ماهی ها مورد ارزیابی قرار گرفت و هشدار داد 
که زیستگاه هایی مانند جنگل های بارانی آمازون در حال 
رسیدن به »نقاط حســاس« و بالقوه »عواقب فاجعه بار« 

برای »اکثر گونه ها« هستند.
این گزارش تحت عنوان Living Planet نشــان داد 
۳۵ هزار مورد از جمعیت های تحت بررسی از سال ۱۹۷۰ 
تاکنــون، ۷۳ درصد کاهش یافته که بیشــترِ آن به دلیل 

فشارهای انسانی بوده است.
بیشترین کاهش در جمعیت گونه های آب شیرین و پس از 

آن مهره داران خشکی و دریایی ثبت شد.
یکی از موارد هشــداردهنده که در ایــن گزارش عنوان 
شــده، کاهش چشــمگیر جمعیت دلفین هــا در آب های 
ایالت »آمازونانسِ« برزیل اســت که عمدتا به دلیل شکار 
این حیوانات بــوده و البته تغییرات اقلیمی هم در کاهش 

جمعیت این گونه  نقش داشته است.
به گزارش شــبکه الجزیره، در »گابنُ« نیز تعداد فیل های 
جنگلی بین ۷۸ تا ۸۱ درصد کاهش یافته است و محققان 
WWF شواهد محکمی از شکار غیرقانونی این حیوانات 

برای تجارت عاج یافته اند.
این گزارش می افزاید: از دســت دادن و تخریب زیستگاه 
عمدتاً به دلیل گســترش سیســتم های غذایی به دست 
انســان، بزرگترین تهدید بــرای جمعیت حیات وحش در 
سراســر جهان اســت و پس از آن عوامل دیگری چون 
بهره بــرداری بیش از حد، هجــوم گونه های مهاجم و نیز 
بیماری ها، خطرات جدی برای حیات وحش جهان هستند.

»دائودی ســامبا«، افسر ارشد حفاظت در WWF گفت: 
این لطمه فقط مربوط به حیات وحش نیست بلکه در مورد 
اکوسیستم های ضروری است که بقای بشر به آن وابسته 

و نیازمند است.
او با اشاره به مثالی از جنگل زدایی در آمازون که می تواند 
این اکوسیســتم حیاتی را از یک مخــزن جذب کربن به 
منبــع تولید کربن تبدیــل کند، یادآور شــد: تغییرات در 
حیات وحش می تواند برگشــت ناپذیر باشــد و پیامدهای 

ویران کننده ای برای بشریت داشته باشد.
تهدیدهای دیگر شــامل تغییرات آب و هوایی به ویژه در 
آمریــکای لاتین و کارائیب و همچنین آلودگی به ویژه در 

آمریکای شمالی، آسیا و اقیانوس آرام است.
 WWF مدیــرکل  شــویجت«،  »کریســتن 
International گفــت: خبر خوب این اســت که ما 

هنوز از نقطه بی بازگشت عبور نکرده ایم.
وی به تلاش های جهانی از جمله پیمان پیش رویی که در 
آخرین نشست سازمان ملل در مورد تنوع زیستی در سال 
۲۰۲۲ برای محافظت از ۳۰ درصد از سیاره زمین تا سال 
۲۰۳۰ در برابر آلودگی، تخریب و تغییرات آب و هوایی به 

تصویب رسید، اشاره کرد.
با این حال او هشدار داد: همه این توافقنامه ها دارای خط 
پایانی برای مقابله در ســال ۲۰۳۰ هستند که در خطر از 

دست رفتن است.
 

معاون محیط زیســت طبیعی و تنوع زیســتی ســازمان 
حفاظت محیط زیست گفت: ســد »ماندگان« در منطقه 

حفاظت شده »دنا« هنوز مجوز زیست محیطی ندارد. 
حمید ظهرابی روز شنبه در حاشیه مراسم تکریم و معارفه 
سرپرســت اداره کل محیط زیست اســتان کهگیلویه و 
بویراحمد در جمع خبرنگاران در یاســوج افزود: بخشی از 
منطقه حفاظت شــده دنا از زمان تاسیس در حوزه استان 
اصفهان قرار داشــت، از ابتدا معتقد بودیم که حفاظت به 
صورت یکپارچه انجام شود و استان کهگیلویه و بویراحمد 
به عنوان مسئول حفاظت از منطقه حفاظت شده و پارک 

ملی دنا انتخاب شد.
وی اظهار کرد: بر اســاس مصوبه شــورای عالی محیط 
زیســت هیچ تغییــری در مــرز دو اســتان کهگیلویه و 
بویراحمد و اصفهان اتفاق نیفتاده است بلکه قرار شده بود 
تنها حفاظت از بخشی از منطقه حفاظت شده دنا در ضلع 
شمالی به اســتان اصفهان واگذار شود که این مصوبه به 
دلیل مباحثی که مطرح شــد از سوی رئیس وقت سازمان 

حفاظت محیط زیست کشور معلق شده است.
معاون محیط زیســت طبیعی و تنوع زیســتی ســازمان 
حفاظت محیط زیســت کشور خاطرنشان کرد: با توجه به 
حساسیت های مطرح شده قرار است که موضوع در شورای 
عالی محیط زیســت کشور مطرح شود البته تبدیل منطقه 
شــکار ممنوع پادنا به منطقه حفاظت شده به حفاظت از 
منطقه حفاظت شده دنا کمک می کند. اما اینکه حدود این 
دو منطقه را چگونه مطرح کنیم در شــورای عالی محیط 

زیست مطرح خواهد شد. 
ظهرابی در رابطه با ســد ماندگان در منطقه حفاظت شده 
دنا تصریح کرد: هنوز برای ســد »ماندگان« مجوز اثرات 
زیســت محیطی صادر نشده اســت و از سازمان حفاظت 
محیط زیســت مجوز ندارد.وی ادامه داد: دســتگاه های 
متولــی از جمله وزارت نیــرو باید از اجرای ســدی که 
مجوز ندارد خودداری کند و پس از ارزیابی اثرات زیســت 
محیطی ســازمان محیط زیست نظر خود را اعلام خواهد 
کرد.  معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی سازمان 
حفاظت محیط زیست کشور عنوان کرد: اینکه فکر کنیم 
سازمان محیط زیست مجوز به این سد نخواهد داد درست 
نیســت و اینکه فکر کنیم ۱۰۰ مجوز به سد ماندگان داده 
خواهد شد اینگونه نخواهد بود بلکه بر اساس قانون اثرات 
زیست محیطی، یا پروژه ای رد می شود و یا با اصلاحاتی 
ورد تاییــد قرار می گیرد. ظهرابی اظهار کرد: که این مهم 
وظیفه کمیته اثرات زیست محیطی سازمان محیط زیست 
کشور است که در این خصوص پس از بررسی این مسائل 
و شــرایط محیط زیســتی، اثرات اکولوژیکی، اجتماعی و 

اقتصادی اظهار نظر خواهد کرد.

رئیس انجمن روان پزشــکان ایران با اشاره به وضعیت اختلالات 
روان پزشکی و شایع ترین این اختلالات در گروه های سنی مختلف، 
گفت: اگر مسائل روان پزشکی و اختلالات روان به میزان سهمی 
که در بار بیماری ها دارند مورد توجه قرار گیرند و بودجه برای آنها 
تخصیص داده شــود، به طور قطع میزان مشکلات سلامت روان 

کاهش می یابد.   
دکتر وحید شــریعت در گفت وگو با ایســنا،  درباره پیمایش های 
ســلامت روان اظهار کرد: نخستین پیمایش ملی سلامت روان در 
ســال ۱۳۸۹ انجام شده و براســاس نتایج این پیمایش، حدود ۲۱ 
درصد در آن بازه زمانی به اختلالات روان مبتلا بوده اند. همچنین 
دومین پیمایش سلامت روان طی سال های اخیر و در سال ۱۴۰۱ 
انجام شــده، اگرچه این پیمایش به تازگی انجام شده اما نتایج را 
تا به این لحظه اعلام نکرده اند. نخســتین پیمایش ملی سلامت 
روان که نتایج آن اعلام شده، دقیق ترین پیمایش انجام شده است.  

وضعیت اختلالات روان
وی ادامــه داد: عــلاوه بر پیمایش ملی ســلامت روان، برخی از 
پیمایش ها به وسیله »ابزارهای غربالگری« انجام می شود. اگرچه 
ابزارهــای غربالگری به میزان دقت پیمایش ملی ســلامت روان 
نیســتند، اما تخمین خوبی از افرادی که ممکن است به اختلالات 
روان مبتلا باشند، ارائه می دهند. نتایج آخرین پیمایش غربالگری 
ســلامت روان بیانگر این اســت حدود ۳۰ درصد در کشــور به 

اختلالات روان مبتلا هستند.  
افسردگی و اضطراب؛ شایع ترین اختلالات روانپزشکی

شریعت با بیان اینکه »افسردگی« شایع ترین اختلال روانپزشکی 
در میان ایرانیان است، خاطرنشان کرد: پس از افسردگی، اختلال 
اضطرابی در جایگاه دوم شایع ترین اختلالات روانپزشکی در میان 
ایرانیان قرار دارد. اگرچه برخی از اختلالات روان بســیار شــایع 
هســتند اما آمار برخی از اختلالات روان در تمام کشورها تفاوت 
چندانی ندارد. میزان ابتلا به اختلالاتی که به شرایط ژنتیکی بسیار 
وابســته هســتند نیز حدود یک درصد گزارش شده؛ به طور مثال 
میزان ابتلا به »اسکیزوفرنی« در کشور و سایر کشورها حدود یک 

درصد است.
افسردگی در زنان ۲ برابر بیشتر از مردان

 رئیس انجمن علمی روان پزشــکان ایران با اشــاره به اختلالات 
»افســردگی« و »اضطرابی« توضیح  داد: به طور معمول، فراوانی 
اختلالات افسردگی و اضطرابی در میان زنان نسبت مردان بیشتر 
است؛ میزان ابتلا به افسردگی زنان نسبت به مردان حدود دو برابر 
است. اگرچه پاسخ به پرسش »چرا میزان ابتلا به افسردگی در میان 
زنان نسبت به مردان بیشتر است؟« بسیار مفصل است اما دلایلی 
مانند »تغییرات هورمونی« که مربوط به مسائل بیولوژیک می شود 
و همچنین دلایلی مانند »تغییر نقش افراد«، »تفاوت در نقش ها«، 
»انتظارات از زنان«، »امکانات در دسترس زنان« و »شرایطی که 
جامعه به زنان تحمیل می کند« که جزو مسائل اجتماعی هستند، 
در بروز فراوانی بیشــتر افســردگی در میان زنان نسبت به مردان 

نقش دارند.  
بیش فعالی؛ اختلال شایع روانپزشکی در کودکان

 »ADHD« »شریعت با بیان اینکه »بیش فعالی و کمبود تمرکز
شاید شــایع ترین اختلال روان در میان کودکان باشد، توضیح داد: 
نــوع اختلالات کودکان تا حدودی متفاوت اســت.   »بیش فعالی 
و کمبود تمرکز« »ADHD« شــاید شایع ترین اختلال روان در 
میان کودکان باشد؛ این احتمال وجود دارد ۴ تا ۸ درصد کودکان به 
ADHD مبتلا باشند. به نظر می رسد، مسائل »زیست شناختی« 
در بروز »بیش فعالی و کمبود تمرکز« در میان کودکان نقش  دارد.

وی درباره دیگر اختلال های شــایع روان در میان کودکان گفت:  
»اختــلالات یادگیــری« و »اختلالات طیف اوتیســم« از دیگر 
اختلال های روان شایع در میان کودکان محسوب می شوند. اگرچه 
اطلاعــات چندانی درباره چرایی ابتلا بــه اختلالات »یادگیری« 
و »طیف اوتیســم« در دســترس نداریم اما ایــن اختلالات جزو 

اختلال های رایج هستند.  
رئیس انجمن علمی روان پزشکان ایران ادامه داد: برخی از اختلالات 
دیگر نیز مطرح هســتند مانند اختلالات »نافرمانی مقابله ای« و 
»سلوک« که بیشتر مربوط به مسائلی مانند  »چگونگی برخورد« 
و »تربیت« کودکان می شود.   درمان این اختلالات، اغلب، درمان 
غیردارویی است. همچنین اختلالات اضطرابی مانند ترس از دیگر 

اختلال های رایج در میان کودکان است.  
کمبودهای دوره ای داروهای روانپزشکی

رییس انجمن علمی روانپزشــکان در بخش دیگر صحبت هایش 
همچنین درباره وضعیت دسترســی به داروهای ســلامت روان 
توضیح  داد: وضعیت دسترسی به داروهای روان بسیار متغیر است. 
کمبودهای دارویــی را به طور متناوب در هر بــازه زمانی تجربه  
کرده ایم؛ شــرایط دسترسی به داروهای ســلامت روان به نحوی 
است که می توان لیستی از کمبودهای دارویی را در هر بازه زمانی 
تنظیم  کــرد؛ این احتمال وجود دارد که یــک دارو در یک مقطع 
زمانی در دســترس باشــد و در یک برهه زمانی دیگر در دسترس 
نباشــد.  متاســفانه، در زمینه تامین داروی حوزه روان دچار هرج 
 و مرج هســتیم که سبب بروز مشــکلاتی در سال های اخیر شده 

است.
ضرورت ارتقاء سواد سلامت روان

این روانپزشــک با بیان اینکه ارتقاء »سواد سلامت روان« امری 
ضروری است، گفت: توصیه می کنم که افراد نسبت به ارتقاء سواد 
ســلامت روان خود اقدام  کنند و اطلاعات لازم مربوط به سلامت 
روان را از منابع معتبر کســب  کنند و دانش خود را ارتقا دهند. این 
احتمال وجود دارد که برخی مســائل در خود یا اطرافیان آنها بروز 
کند که نیازمند مشورت با یک متخصص است؛ در صورت مواجهه 
با چنین شرایطی، می بایست با متخصص مشورت  کنند. مشورت 
بــا متخصص به آنها کمک  می کند تــا از چگونگی برخورد با آن 

مشکل مطلع شوند.
وی ادامه داد: امیدوارم، بتوانیــم منابعی را فراهم  کنیم و در اختیار 
مردم قرار دهیم تا در شــرایط نیاز به آن مراجعه  کنند. متاســفانه، 
اطلاعات نادرست در شبکه های اجتماعی در دسترس است و برخی 
به واسطه تعداد »دنبال کنندگانی« که دارند، نظرات شخصی خود 
درباره اختلالات و مسائل حوزه روان را به طور وسیع نشر می دهند. 
مردم می بایست نسبت به کســب اطلاع درباره مسائل مربوط به 

اختلال روان از منابع معتبر توجه  کنند.  
توجه به سلامت روان امری ضروری

رئیس انجمن علمی روان پزشــکان ایران با بیان اینکه متاســفانه 
سیاستگذاران نســب به اهمیت مسائل سلامت روان آگاه نیستند، 
تصریح  کرد: مسائل سلامت روان نسبت به سایر مشکلات حوزه 
ســلامت مورد توجه قرار نمی گیرد. اگر مســائل روان پزشــکی و 
اختلالات روان به میزان ســهمی که در بار بیماری ها دارند مورد 
توجــه قرارگیرند و بودجه برای آنها تخصیص داده شــود، به طور 

قطع، میزان مشکلات سلامت روان کاهش می یابد.  

    روانپزشک 
  محیط زیست   

وضعیت اختلالات روان در ایران

 افسردگی در زنان ۲ برابرِ مردان

کاهش ۷۳ درصدی جمعیت 
حیات وحشِ جهان در نیم قرن 

گذشته

ارتباط آلودگی هوا با نوسانات خلقی

آن زمان که تلویزیون با سریال هایی نظیر 
»مرادبرقی« و »دایی جــان ناپلئون« و ... 
شهرها را خلوت می کرد، فکرش را نمی کرد 
این روزها بعد از عبور مسیری ۶۶ ساله و با 
وجود این که تنها سرگرمی رایگان در این 
روزهای کشور است با چالش هایی در مقابل 
دنیای مجازی، مرجعیت رســانه ای و جذب 

مخاطب مواجه شود.
از مزایــای تلویزیــون این اســت که تنها 
ســرگرمی رایگان در این روزهای کشــور 
اســت اما به واســطه فضــای مجازی و 
گســترده تر شدن دیگر رســانه ها از جمله 
شــبکه نمایش خانگــی ایــن مدیوم که 
از ســال های دور پخش ســریال هایی به 
یادماندنی نقاط قوتش بوده، حالا نیز برای 
بقا و افزایش مخاطب، بیش از همه نیاز به 
تولید مجموعه های نمایشــی و سریال دارد 
و به این بخش باید ســرعت و کیفیت زیاد 

دهد.
اهمیت مرجعیت خبــر تلویزیون برای یک 
کشور خیلی مهم است اما چابکی و استفاده 
از ابزارهای نوین ارتباطی و فاصله  گرفتن از 
فرم هــای دهه ۶۰ و ۷۰ تحلیل و گفت وگو 
و به کارگیــری از همه طیف ها اســت که 
می تواند به همراهــی مخاطب با تلویزیون 

بیانجامد.
علیرضا دباغ مدرس دانشــگاه و کارشناس 
فرهنگ و رسانه به مناسبت ورود تلویزیون 
به شصت وهفتمین سال فعالیت خود مروری 
بر وجهه ســرگرمی و تفریحی تلویزیون از 

گذشته تا به امروز داشته است.
تلویزیون یکی از ارزان ترین رسانه های 

جمعی اما ...
این کارشناس رسانه و فرهنگ ابتدا درباره 
یکــی از مزایای تلویزیون از گذشــته تا به 
امروز که تنها ســرگرمی رایــگان در این 
روزهای کشور اســت، می گوید: تلویزیون 
از بدو تاســیس خود در جهــان چند هدف 
مهم برای خود تعریف کرد. یکی از اهداف 
مهم تلویزیون کــه مهم ترین هدف هم به 
شمار می رود، سرگرمی و تفریحی بود. بعد 
از آن ویژگی هــای دیگــری مانند آموزش 
و اطلاع رســانی را هــم اضافــه کردند اما 
مهم تریــن هدف آنکه همچنــان هم این 
تعریف برای آن متوقف نشــده، سرگرمی 
و تفریحــی بودن آن اســت. امــا در حال 
حاضر به دلایل گوناگون در کشور ما وجه 
ســرگرمی و تفریحی تلویزیون کمرنگ تر 
شــده اســت و آنچنان که باید و شاید به 
آن پرداخته نمی شــود. اما به هرحال یکی 
از ارزان ترین رسانه های جمعی در دسترس 

عموم مردم کشور است.
وقتــی »مــراد برقــی« و »دایی جان 

ناپلئون« شهرها را خلوت می کردند
این کارشناس رسانه و فرهنگ درباره نقاط 
قوت تلویزیون و اینکه ســریال های مهم و 
هنرمنــدان و کارگردانان مهم در تلویزیون 
درخشــیده اند، اظهار کــرد: تلویزیون یک 
وجه فنــی دارد و یک وجــه هنری. یکی 
از پتانســیل هایی که در کشور ما در مورد 
تلویزیــون وجــود دارد، وجــود هنرمندان 
برجســته ای اســت که ابتدا در تئاتر و بعد 

در ســینما و در نهایــت در تلویزیون وارد 
شــدند و آثار خیلی خوبــی را خلق کردند 
کــه از قدیم الایام برای مخاطبان ما جذاب 
بوده و آن ها را پای تلویزیون می کشــاند. 
به دلیل وجود پتانسیل های خوب در حوزه 
نویســندگی آثار نمایشــی و هم در حوزه 
کارگردانــی و اجرا و بازیگــری آثار خیلی 
خوبی خلق  شــد چه قبل از انقلاب چه بعد 
از انقلاب و چه همین اواخر که مردم را پای 

تلویریزیون میخکوب می کرد. 
 بــه عنــوان مثــال، در ســال های دور 
ســریال هایی مانند »خانه قمــر خانم« و 
»مراد برقی« آن طور که از پدران مان نقل 
شده ساعت ها شــهرها را خلوت می کرد و 
مــردم را پای تلویزیون می نشــاند. این ها 
بود که هنرمندان  سریال های عامه پسندی 
داخلــی کشــور در آن بــه ایفــای نقش 
پرداختنــد. در بعُد هنری هــم می توان به 
ســریال »دایی جان ناپلئون« اشاره کرد که 
بر اســاس رمان ایرج پزشکزاد توسط ناصر 
تقوایی ساخته شــد که آن هم بسیار مورد 
توجه بســیار زیادی قــرار گرفت و یکی از 
آثار اقتباســی بود که در تلویزیون به عنوان 
سریال ساخته شــد و مردم استقبال زیادی 
کردند. ســریال های تاریخی قابل توجهی 
هم قبل از انقلاب ساخته شد مثل »سلطان 
صاحبقران« یــا »دلیران تنگســتان« که 
موفقیت هایش زبان زد بود. یا ســریال های 
طنــزی مانند »آقــای مربوطــه« که هر 
کدام جایگاه ویــژه ای در میان برنامه های 
تلویزیونی داشته اســت. بعد از انقلاب هم 
می توانیم به اولین تلاش ها برای ســاخت 
ســریال هایی بــا مضامین تاریــخ ایران و 
اسلام اشاره کرد سریال های »هزاردستان« 
و »امام علی )ع(« گل سرسبد آن ها بود و 
در ژانر اجتماعی به ســریال »پاییز صحرا« 
یا مجموعه تلویزیونی »آینه« که به خانواده 
ایرانی اشــاره می کرد مورد اســتقبال قرار 
می گرفــت. بعد از آن ســال ها هم عموما 
ســریال های ایرانی با موضوعات اجتماعی 
زیادی تهیه و پخش شــد کــه مورد توجه 
زیادی واقع شــد ســریال هایی مانند »زیر 
تیغ«، »پــس از باران«، »گرگ ها«، »مدار 
صفر درجه«، »در پناه تو«، یا در ژانر کودک 
و نوجــوان »قصه های مجید«، »مدرســه 
موش هــا« از جمله آثار موفــق تلویزیونی 
در دهه هــای ۶۰ تــا ۸۰ بودنــد همچنین 
بخش عمده ای از ســریال ها هــم آثاری 
بودند که بــه وقایع تاریخ معاصر یا انقلاب 
اســلامی و جنگ تحمیلی می پرداختند که 
ســفید«،  »وضعیت  جنگلــی«،  »کوچک 
»گل پامچال«، »شــب دهم« از مهم ترین 
آن ها به شمار می رفتند و همین اواخر هم 
سریالی مانند »ســرزمین مادری« را شاهد 
بودیم که مخاطب زیادی را جذب کرده بود. 
درباره زندگی معصومین و تاریخ اسلام هم 
تلاش هایی شد، سریال هایی نظیر »یوسف 
پیامبر)ع(«، »مختارنامه« و »ولایت عشق« 

که تجربیات خوبی بود.  
تلویزیون و فرهنگ سازی

دبــاغ دربــاره ایــن کــه تلویزیــون در 
فرهنگ ســازی تا چه میزان تاثیرگذار بوده 
نیز معتقد است: تلویزیون ما در دهه پنجاه 
و شــصت در حوزه فرهنگ ســازی بسیار 
تأثیرگــذار بود. ولی از اواســط دهه ۷۰ به 
بعــد در این بحث نتوانســتیم موفق عمل 
کنیم. نمونه آن را شــما می توانید در جامعه 
فعلی خودمان ببینید. نوع ســلیقه ای را که 
رســانه در دهه پنجاه و شصت به مخاطب 
منتقل کرده بود حاصــل آن در رفتارهای 

اجتماعی و توجه به هنــر اصیل ایرانی به 
خودنمایی  ایرانــی  اصیل  موســیقی  ویژه 
می کرد کــه مخاطبان و علاقمندان زیادی 
حتی بیــن نوجوانان و جوانــان پیدا کرده 
بود، اما از دهه هشــتاد به بعد می بینید که 
سلایق جور دیگری شد در زمینه موسیقی 
ایرانی متأسفانه بین جوانان شناخت خوبی 
وجود ندارد و شــما می توانید میزان استفاده 
از موســیقی پاپ در تلویزیون را با موسیقی 
ســنتی مقایســه کنید، می بینید که درصد 
قابــل توجهــی از برنامه هــای تلویزیون 
به موســیقی پاپ گرایش دارنــد و این در 
فرهنگســازی موثر است. یا اینکه در حوزه 
فرهنگ عمومــی و ادب و متانت ما کمتر 
آثاری که در دهه شــصت و هفتاد و حتی 
دهه اول هشــتاد در هنرمندان و مجریان 
تلویزیون می دیدیم دیگر شاهد آن نیستیم. 
تأثیر برخی از برنامه های طنز در دهه ۸۰ و 
۹۰ که نوع گویش ها و گفتارهای نامناسبی 
را به خصوص بین کودکان و نوجوانان رواج 
داد نه تنها تاثیــر مثبتی بر فرهنگ  جامعه 
نداشــته بلکه باعث مشــکلاتی شده است 
و در فرهنگ ســازی به ویژه در دهه ی نود 
یک عقبگرد داشــته ایم که اگر فرصتی بود 
به طور مستقل در این باره مطالبی را عرض 

خواهم کرد.
مواجهه تلویزیــون با فضای مجازی و 
دور شدن از کارکرد سرگرمی تفریحی

این استاد دانشگاه در ادامه درباره ی مواجهه 
تلویزیون و چالش آن با فضای مجازی نیز 
اظهار می کند: همیشــه در هنــگام انتقال 
با  قدیم  رســانه های  جدید  تکنولوژی های 
چالش مواجه می شــوند. اما این بدین معنا 
نیســت که رســانه ای جایگزین آن رسانه 
شود. رســانه ها به وجود می آیند ادامه پیدا 
می کنند و مخاطبان خودشــان را دارند اما 
می توانند پیشرفت کنند و هم می توانند افول 
داشــته باشند. در حوزه تلویزیون و سینما و 
اینترنت در سطح جهان تلفیق مناسبی بین 
ویژگی های آنها ایجاد شــده که مثبت بوده 
و نه تنها باعث نابودی همدیگر نشده  بلکه 
باعث بالندگی بیشتر هم می شوند. به عنوان 
مثال نتفلیکس به عنوان رســانه مبتنی بر 
وب، توانسته هم افزایی بین خود تلویزیون و 
سینما به وجود بیاورد که مدل خیلی غنی از 
تعاملات فرهنگی در رسانه است. در کشور 
خودمان هم نقش پلتفرم ها را نمی توان در 
جذب مخاطب های سرگردان نادیده گرفت. 
به این دلیل می گویم سرگردان که در کشور 
ما از اواخر دهه هشــتاد بــه بعد تلویزیون 
کارکرد تفریحی و ســرگرمی خــود را به 
کارکردهای دیگر سوق می دهد و مضامین 
را از مضامین مختلف اجتماعی به مضامین 
سیاســی تغییر ذائقه می دهــد و همین امر 
منجر شده که آن عده که به دنبال ماهیت 
تلویزیون بودند به جای  سرگرمی تفریحی 
اینکه آن را در تلویزیون جســت و جو کنند، 
ســراغ پلتفرم ها بروند و آنجا دنبال سلایق 
خود بگردند. البته جای شــکرش است که 
پلتفرم ها هســتند در غیر اینصورت ماهواره 
رقیب سرســخت برای مخاطبان تلویزیون 
می شد و مخاطبان به شبکه های ماهواره ای 

گرایش پیدا می کردند.
وقتــی تلویزیــون عرصــه را به نفع 

پلتفرم ها واگذار می کند
این کارشناس رســانه و فرهنگ در بخش 
دیگری از این گفت وگو با اشــاره به نقش 
پررنــگ این روزهای پلتفرم هــا نیز اظهار 
کارکردهای  از  بخشــی  تلویزیون  می کند: 
فرهنگی خــودش را با توجه بــه عملکرد 

ناقصی کــه در حوزه تولید محتوا داشــته، 
عرصه را به نفع پلتفزم ها به آنها واگذار کرده 
اما پلتفرم ها متاسفانه در امر فرهنگ سازی 
توجه لازم را نداشــته اند. علت آن هم این 
هست که ســود اقتصادی این جریان آنها 
را طــوری پیش می برد که بــه هر قیمتی 
بخواهند محتوایی تولیــد کنند تا مخاطب 
بیشتری را به خود جلب کنند. به طور مثال 
خشونت آشــکار را نشان بدهند و در روابط 
فردی و اجتماعــی فرهنگی را ترویج کنند 

که خلاف مصالح فرهنگ ایرانی است.
مرجعیت خبر تلویزیون

دباغ در ادامه دربــاره ضعف های تلویزیون 
در بخــش خبر و مرجعیت خبری آن معتقد 
اســت: یکی از نقاط ضعــف تلویزیون این 
اســت که نمی تواند قالب های نوینی را در 

حوزه خبر دست و پا کند.
او همچنین معتقد اســت: نوع گزارش های 
ورزشی که از مســابقات فوتبال می بینیم، 
کیفیت پخــش تصاویر و کیفیت ســوییچ 
کارگردان های تلویزیونی با اســتانداردهای 
روز دنیا برای پخش مســابقات ورزشــی 
هماهنگی ندارد و ما یک اســتاندارد داخلی 
نداریــم که با چه دوربین هــا و چه زوایایی 
نمایــش بدهیم که مخاطبان بیشــتر لذت 
ببرند و اســتفاده کنند. اینها نقایصی است 

که در این حوزه وجود دارد.
او با اشاره به سروشکل و وضعیت محتوایی 
شــیوه خبر هم معتقد اســت: در حوزه خبر 
هم همین طور است. خوشبختانه صداوسیما 
مشــکلی در بعد قالبــی ـ بخش تجهیزات 
ســخت افزاری و نرم افزاری ـ ندارد اما در 
حوزه محتوایی از آنجــا که با یک نگرش 
خاص به تمام جریانات خبری نگاه می کند، 
ســلایق مختلف را نادیده می گیرد و باعث 
می شــود که نتوانند از امکانــات موجود و 
بودجه خوبی که بــرای این منظور در نظر 
گرفته شده استفاده شایان توجهی را بکنند 
و به همین جهت مرجعیت خبری را به رقبا 

واگذار می کند.
سریال ســازی  با  چگونه  تلویزیــون 

مخاطبان را مثل گذشته جذب کند
این مدرس دانشــگاه در پایان با اشــاره به 
اهمیــت بعد ســرگرمی و تولیــد محتوای 
بخشیدن  کیفیت  درباره  نمایشی،  مجموعه 
تلویزیون  در  نمایشــی  به مجموعه هــای 
برای جذب مخاطــب نیز تاکید می کند: به 
نظر می رســد تولید مجموعه های نمایشی 
در حال حاضــر در اولویت چندم تلویزیون 
قرار دارد و متاسفانه از تجارب خیلی خوبی 
که قبلا داشته کمتر اســتفاده می شود. اما 
مطمئن هستم با توجه به پتانسیل فرهنگی 
بالایــی کــه در نویســندگان و هنرمندان 
ایرانی وجود دارد اگــر برنامه ریزی دقیقی 
برای ســاخت آثار نمایشــی صورت بگیرد 
تلویزیــون نه تنها قافیه را به شــبکه های 
باخت  باعث  بلکــه  نمی بازد،  ماهــواره ای 
ماهواره هــا هم می شــود. گرایش مردم به 
ســریال های نمایش خانگی نشان می دهد 
که مــردم ایران علاقمند به آثار نمایشــی 
ایرانی هســتند، منتهی چون تلویزیون ما با 
ساختار سیاسی خاصی به فعالیت می پردازد، 
اولویت هایــش چیزهای دیگری اســت و 
بنابراین نیاز مخاطب را آنچنان که شایسته 
نیازهای امروز اســت در نظر نمی گیرد. در 
حالی کــه در بخش خصوصی می بینیم که 
وقتــی ورود می کنند اقتصاد نقش مهمی را 
ایفا می کند و محتواهایــی را می بینیم که 
کاملا با آثار ماهــواره ای برابری می کند و 

حتی بالاتر از آن است.

جایگاه تلویزیون در ایران بعد از ۶۶ سال؛ 

بعُد سیاسی پررنگ، سرگرمی و تفریحی کمرنگ!

معاون امور تولیدی ســازمان بازرسی کل 
کشــور طی نامه ای خطاب به وزیر جهاد 
کشاورزی در خصوص تعیین تکلیف برنج 
انباشــت شده کشــاورزان در کارخانجات 

هشدار داد. 
به گزارش ایسنا به نقل از  روابط عمومی 
ســازمان بازرسی کل کشور، احمد اسدیان 
تولیدی  امــور  بازرســی  معاون نظارت و 
ســازمان بازرسی کل کشــور طی نامه ای 
خطاب به وزیر جهاد کشــاورزی و رئیس 
شورای قیمت گذاری و اتخاذ سیاست های 
حمایتی محصولات اساســی کشاورزی با 
اشــاره به واردات برنج بیش از نیاز داخل 
طی دو سال اخیر نوشت: حسب بررسی ها، 
دســتور معاون اول وقــت رئیس جمهور 
مورخ  ۱۰/۰۵/۱۴۰۲ و بند چهارم مصوبه 
ســتاد تنظیم بازار مــورخ ۰۳/۰۴/۱۴۰۳ 
مبنی بر صدور مجوز واردات در قبال خرید 

برنج تولید داخل، اجرایی نگردیده است.
وی در ادامه به برداشت مکانیزه شالیزارها 
به ویژه در اســتان های شمالی کشور طی 
ســالهای اخیر و کاهش زمــان نگهداری 
شــلتوک های برداشت شده نزد کشاورزان 
اشــاره و خاطرنشان کرد: کشــاورزان به 
ناچــار محصول خــود را بلافاصله پس از 
برداشــت، تحویل صاحبــان کارخانجات 
شــالیکوبی داده و فرآیند تبدیل و فرآوری 

در محل کارخانجــات مزبور به لحاظ بالا 
بودن حجم تحویل شــالی، با تأخیر مواجه 
می شــود. از ســوی دیگر فقدان امکانات، 
انبارهای لازم در کارخانجات  و  تجهیزات 
جهت نگهداری شلتوک ها، موجب انباشت 
و تجمیع بخش قابل توجهی از شلتوک ها 
در فضای باز و غیرمســقف محوطه آن ها 
شده و شروع بارش های پاییزی و رطوبت 
بالای منطقه نیــز باعث افزایش ضایعات، 

تغییر رنگ و شکسته شدن برنج در فرآیند 
فرآوری و نیز ایجاد منظره ناخوشــایند در 
انظار عموم ناشی از رها شدگی شلتوک ها 

در فضای باز گردیده است.
اسدیان در پایان تاکید کرد که در راستای 
بند »ج« ماده )۱۱( قانون تشکیل سازمان 
بازرســی کل کشــور و در راستای تحقق 
شــعار ســال، مــاده )۳۲( قانــون برنامه 
ایران  اسلامی  جمهوری  پیشــرفت  هفتم 
و به منظور جلوگیــری از ضرر و زیان به 
تولیدکننــدگان برنج داخلــی و به تبع آن 
ســلب انگیزه تولید و تغییر کاربری اراضی 
درجه ۱ و ۲، نسبت به اتخاذ سیاست های 
حمایتــی و تعیین ســاز و کار لازم برای 
اقدام  برنج های دپو شــده موصوف  خرید 
و نتایــج حاصله را به انضمــام مدارک و 
مســتندات مربوط، به این سازمان ارسال 

نمایند.

هشدار سازمان بازرسی به وزیر جهاد کشاورزی در خصوص انباشت برنج تولید داخل
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به محض سقوط محمد مصدق و دولتش از صدارت شاهِ پهلوی در ۲۸ مرداد 
۱۳۳۲، وی به همراه همکارانش دســتگیر و زندانی شد. دادستان وقت ارتش 
شاهنشاهی در نهم مهر ۱۳۳۲ علیه او و رییس وقت ستاد ارتش کیفرخواست 
تهیه و برای شان درخواست اشد مجازات کرد. دادگاه نظامی بعد از تشکیل از 
تاریخ ۱۲ آبان تا اول دی ۱۳۳۲ طی ۳۵ جلسه به ۱۷ اتهام مصدق و ۷ اتهام 
سرتیپ ریاحی رســیدگی کرد و در نهایت درخواست دادستان وقت ارتش را 
برای اعدام آنان رد کرد و هر کدام را به سه سال زندان و تبعید محکوم کرد.
دهه اول مهرماه ، ســالروز صدور کیفرخواســت دادســتان وقت کشور علیه 
محمد مصدق و ســرتیپ محمدتقی ریاحی در ســال ۱۳۳۲ است و هفتاد و 

یکمین سالگرد این رویداد مهم را پشت سرگذاشته ایم.
محمد مصدق در چهاردهمین و شانزدهمین دوره مجلس شورای ملی نماینده 
مردم تهران در مجلس بود. او با انتخاب پهلویِ پسر طی دو دوره و به مدت 
۲۵ ماه نخســت وزیر ایران شد، اما در پی ملی کردن صنعت نفت و گاز ایران 
و به اجرا گذاشــتن قانون خلع ید از شرکت نفت انگلیس و ایران به مجازاتی 
ســخت که توسط سرویس های جاسوســی و مقامات سیاسی وقت آمریکا و 
انگلیس طرح ریزی و با همراهی و مشــارکت مســتقیم محمدرضا پهلوی و 
تیمسارهای بازنشسته و برکنار شده وابسته به سرویس های اطلاعاتی آمریکا 

اجرایی شد، محکوم شد.
دولت دوم او از زمســتان سال ۱۳۳۱ تا اواســط تابستان ۱۳۳۲ گرفتار انواع 
بحران ها، کارشکنی ها، ترور و حذف فیزیکی برخی از دوست داران و اعضای 
کابینه اش شد و هر بار به شیوه ای معجزه آسا نجات پیدا اما کودتای آمریکایی 

– انگلیسی ۲۸ مرداد ۱۳۳۲ او را از پا درآورد.
به دنبال ســقوط مصدق و کابینه اش سرتیپ حســین آزموده دادستان وقت 
ارتش مسوول بازداشت و زندانی کردن او و اعضای بازداشتی کابینه اش شد. 
آزموده همچنین کیفرخواســتی طولانی و پر اتهام علیه  مصدق و ســرتیپ 
محمدتقی ریاحی رییس وقت ســتاد ارتش تنظیم کرد و در آن، درخواســت 
اشــد مجازات یعنی اعدام کرد، اما دادگاه مصدق و سرتیپ محمدتقی ریاحی 
که توسط فرماندهان ارتش شاهنشاهی برگزار شد بعد از ۳۵ جلسه رسیدگی، 

حکم به تبعید و زندانی آنان داد.
ساختارجاسوسخانه

در پی ســرپیچی رضا شــاه پهلوی و تمایل به آدلــف هیتلر و صنعت آلمان، 
دولت وقت انگلســتان که در اروپا درگیر جنگ جهانی دوم و جنگ با ارتش 
بزرگ نازی آلمان بود به همراه روســیه شریک سیاسیش از ترس هم پیمان 
شــدن رضا شاه دامنه جنگ را به داخل مرزهای ایران کشاند و در تاریخ ۲۵ 
شــهریور ۱۳۲۰ او و اعضایش خانواده اش را از ایــران بیرون انداخت و یک 
روز بعد با حمایت محمدعلی فروغی نخست وزیر انگلیسی دوستش محمدرضا 
پهلوی را به مجلس شــورای ملی فرستاد تا ســوگند سلطنت بخورد و جای 

پدرش بر تخت سلطنت بنشیند.
ســی آی ای و ام آی سیکس از این فرصت نهایت استفاده را کردند و برای 
تســلط کامل بر امور سیاسی و اجتماعی ایران تنها و بهترین راه را شناسایی، 
ممانعت یا حذف نیروهای وطن پرســت و دلســوز از ساختار قدرت در دربار و 
دیوان پهلوی دیدند؛ چرا که از دوران ۲۵ ماهه نخست وزیری محمد مصدق، 

بالاترین شــوک و بیشترین ضربه اقتصادی و سیاسی را دیده بودند.
آنان بهترین راه را بازاصلاح ســاختار ژاندارمری ســلطنتی در ایران دیدند به 
این ترتیب با انتصاب ژنرال نورمن شوارتســکف آمریکایی از سالهای ۱۳۲۱ 
تا ۱۳۲۷ در راس این ســاختار و منصوب کردن دوستان و نزدیکان آمریکایی 
خود و سرسپردگان شــان از امرا و کهنه ژنرال های ارتش رضا شــاه، نهادی 

امنیتی و اطلاعاتی و نظامیِ قدرتمندی شکل دادند.
آنان البته برای جمع شــدن خیال شــان از ایران در اســفند ۱۳۳۵ سازمان 
اطلاعات و امنیت ایران )ســاواک( را تشــکیل دادند و تیمور بختیار فرماندار 
نظامــی تهران معروف به قصــاب تهران را در راس این ســازمان منصوب 

کردند.
ژنرالنورمنشوارتسکف

ژنرال نورمــن رییس ژاندارمری ســلطنتی ایران در 
ســال ۱۳۲۷ از این پســت کنار گذاشته شد، اما قبل 
از خروج از ایران افسران تربیت شده و پرورش یافته 
در ســاختار اطلاعاتــی ژاندارمری را در پســت های 
حســاس این نهاد نظامــی و اطلاعاتی منصوب کرد 
تا ژاندارمری ایران همچنــان در کنترل آمریکایی ها 

باقی بماند.
کیفرخواستمصدقوریاحی

پس از حوادث سیاســی و اجتماعی ایران در زمســتان ۱۳۲۹ و ملی شــدن 
صنعــت نفت ایران و به دنبال آن به اجرا درآمدن قانون خلع ید از شــرکت 
نفت انگلیس و ایران که آن زمان همه کاره پادشــاهی انگلیس در ایران بود، 
محمد مصدق به پیشنهاد یکی از نمایندگان شانزدهمین دوره مجلس شورای 
ملی خود را کاندید پست نخست وزیری برای اجرای قانون ملی شدن صنعت 
نفت و به اجرا در آوردن قانون خلع ید از شــرکت نفت انگلیس و ایران شــد 
و محمدرضا پهلوی در رودربایســتی با مجلس، او را به عنوان نخست وزیر به 
همان مجلس پیشــنهاد داد و مجلس نیز با رای بالایی او را به نخست وزیری 

ایران برگزید.
دربــار ایران و حامیــان آمریکایی و انگلیســی محمدرضا پهلــوی با تکیه 
زدن  مصــدق بــر صندلی صدارت تــازه متوجه جدیت او در وطن پرســتی 
و عشــقش بــه »آقایــی« ملت ایران شــدند.  مصدق از تابســتان ســال 
۱۳۳۰ تــا تابســتان ۱۳۳۲ مجموعــه اقداماتی را در ســاختار سیاســی و 
نظامــی و اقتصــادی ایران مرتکب شــد کــه آمریکایی ها و انگلیســی ها 
 و بــه دنبــال آنــان دربار پهلــویِ پســر را به شــدت حســاس و نگران 

کرد.
جاسوســان و سیاســتمداران وقت انگلیــس و آمریکا، چاره کار را ســاقط 
کــردن دولت مصــدق دیدند و با طرح ریــزی و نهایی کردن نقشــه کودتا 
در نیکوزیــای قبرس، نقشــه خود را با همکاری کهنه ژنرال های بازنشســته 
ژاندارمــری ایــران و برخــی سیاســتمداران دست نشــانده در ۲۵ مــرداد 
۱۳۳۲ بــه اجــرا درآوردند و دولــت او را در تاریخ ۲۸ مرداد ســاقط کرده و  
 مصــدق و دولتمردان و همفکرانش را دســتگیر و تحویل دادســتانی ارتش

دادند.
سرتیپحسینآزموده 

سرتیپ حسین آزموده دادستان وقت ارتش در تاریخ 
۹ مهر ۱۳۳۲ علیه محمد مصدق و سرتیپ محمدتقی 
ریاحی رییس وقت ســتاد ارتش کیفرخواست مُطول 
و پر اتهامــی تهیه کرد و همراه بــا پرونده قضایی 
این دو چهره محبوب و مردمی، از طریق دادرســی 
ارتش به دادگاه قوه قضاییه فرســتاد و برای هــر دوی آنان تقاضای اعدام، 

اشد مجازات کرد.
در این کیفرخواســت مصدق به ۱۷ اتهام و ســرتیپ ریاحی به ۷ اتهام متهم 
شدند. در پی این کیفرخواست، محاکمه  مصدق و سرتیپ ریاحی شروع شد.

دادگاه رســیدگی به اتهامات نخســت وزیر و رییس وقت ستاد ارتش از تاریخ 
۱۲ آبان تا اول دی ۱۳۳۲ طی ۳۵ جلســه به اتهامات این دو رســیدگی کرد 
و در پایان جلســه سی و پنجم،  محمد مصدق از اتهامات اصلی یعنی تلاش 
برای برهم زدن اســاس سلطنت و کودتا علیه قانون اساسی مبرا شد و حکم 
اعدامش به ســه ســال حبس انفرادی تقلیل یافت و بــرای اجرای حکم به 

روستای احمدآباد، محل تولدش تبعید شد.
دادگاه بدوی برای ســرتیپ محمدتقی ریاحی نیز دو سال زندان تعیین کرد، 
اما دادگاه تجدید نظر بار دیگر در اردیبهشــت ۱۳۳۳ تشکیل شد و یک سال 

به مجازاتش افزود و ســرتیپ ریاحی سه سال به زندان افتاد.
شرحکیفرخواست

ردیف اول، غیرنظامی محمد، شهرت: مصدق، بدون شغل، سن: در حدود ۷۲ 
ســال، محل اقامت: تهران خیابان کاخ، که در تاریخ ۲۹ مرداد ســال ۱۳۳۲ 
دســتگیر و به موجب ماده پنج قانون حکومت نظامی بازداشــت شــده، بعدا 
بازپرس دادستانی ارتش قرار بازداشت او را در تاریخ ۲۶ شهریور ۱۳۳۲ صادر 
و مورد موافقت دادستان ارتش بوده است، در اثر اعتراض متهم در بازداشت، 
پرونــده به دادگاه ارجاع و به موجب رأی صادره مورخ یکم مهرماه ۱۳۳۲، به 

اتفاق آرا بازداشت متهم مورد تأیید قرار گرفت.
رییسستادارتش

ردیف دوم، ســرتیپ محمدتقی ریاحی، شــغل: افسر 
ارتش، ســن: ۴۴ ســال، محل اقامت: تهران خیابان 
فروردین، کــه در تاریخ ۲۸ مردادماه ۱۳۳۲ به موجب 
ماده پنج قانون حکومت نظامی بازداشــت شده، بعدا 
بازپرس دادســتانی ارتش قرار بازداشت او را در تاریخ 
۲۸ شهریورماه ۱۳۳۲ صادر و مورد موافقت دادستان ارتش بوده است، در اثر 
اعتراض متهم در بازداشــت، پرونده به دادگاه ارجاع و به موجب رأی صادره 

مورخ یکم مهرماه ۱۳۳۲، به اتفاق آرا بازداشــت متهم مورد تأیید واقع شد.
این اســت که چون رویه و نحوه انجام وظیفه شخص غیر نظامی ردیف یک 
بالا بر اســاس متزلزل ساختن قانون اساســی و سست کردن ایمان و اعتقاد 
مردم از مذهب رســمی کشور، یعنی مذهب اسلام و طریقه حقه جعفریه اثنی 
عشــریه و عدم رعایت قوانین عادی کشــور بوده است. اعلیحضرت همایون 
شاهنشــاهی که در مقام وفاداری به ســوگند کلام الله مجید نگهبان قانون 
اساسی ایران و ســاعی در ترویج مذهب جعفری اثنی عشری بوده اند، ادامه 
وضعــی را که متهم نامبــرده در پیش گرفته بوده، باعــث مخاطرات بزرگی 
برای ســعادت و عظمت دولت و ملت ایران تشــخیص فرموده، طبق اصل 
۴۶ متمم قانون اساســی به این شــرح: »عزل و نصب وزرا به موجب فرمان 
همایونی پادشــاه اســت«، اراده ملوکانه تعلق می گیرد کــه متهم نامبرده را 
عــزل فرمایند که این نیت شــاهانه ضمن صدور فرمان عزل او به وســیله 
ســرهنگ نعمت الله نصیری، سرتیپ فعلی، در ساعت یک صبح روز یک شنبه 
 ۲۵ مرداد ۱۳۳۲ به متهم ابلاغ می شــود و رسید آن به مضمون زیر دریافت

می گردد:
»ســاعت یک بعد از نصف شــب ۲۵ مردادماه ۱۳۳۲ دســت خط مبارک به 

اینجانب رسید. »
ولی بلافاصله متهم، امر به دســتگیری و بازداشــت ابلاغ کننده فرمان صادر 
می کنــد. از آن پس طغیان نموده به این منظور که اســاس حکومت و تخت 
و تاج را با تحریص مردم به مســلح شــدن بر ضد قدرت سلطنت به هم زند، 
که به یاری خداوند قادر متعال و مدد ارواح طیبه اولیای اســلام، با غیرت و 
فداکاری اهالی میهن پرســت و شاه دوست تهران و همه مردم کشور و انجام 
وظیفه و جان بازی ارتش در حفظ تاج و تخت ســلطنت مواجه می شود و در 
نتیجه رســتاخیز روز چهارشــنبه ۲۸ مردادماه ۱۳۳۲ از جلد ظاهری که این 
جلد از مدت ها مدید در لباس کبر ســن و فقر قوای جســمانی و ضعف مزاج 
بوده خارج و با زبردســتی خاص و تردســتی عجیب در روز روشن از مأمن و 
پناهگاه خود خارج شــده و با جســت و خیز از دیوار به دیوار و خانه به خانه 
پای بــه گریز می زند، در حالی که در اثر مقاومــت او برای ادامه یاغی گری 
و در نتیجه سرســختی او برای محو اســتقلال و تمامیت کشــور، عده ای از 
اهالی تهران و افســران و درجه داران و سربازان شهید و عده کثیری مجروح 
می شوند، خانواده های زیادی داغدار، اطفال بی شماری یتیم، زنان جوانی بیوه 

و بی سرپرست و ویلان می گردند.
نیرومندی متهم در وصول به هدف اصلی و نهایی، یعنی بر هم زدن اســاس 
حکومت و تخت و تاج ســلطنت، از وجود ســرتیپ تقی ریاحی، متهم ردیف 
دو، در رأس ســتاد ارتش بوده است، که سرتیپ تقی ریاحی منظورش همان 
منظور متهم ردیف یک بوده و او نیز به نوبه خود نیل به مقصود را در طغیان 

متهم ردیف یک می دانسته است.
کودتاعلیهدولت

روز رستاخیز برای اســتفاده از دست پرورده های ژنرال 
نورمن شوارتســکف آمریکایی در ژاندارمری ســلطنتی 
و پــروژه زمین گیــر کردن مصدق در چنــد مرحله و از 
ابتدای ســال ۱۳۳۱ کلید خورد و در ۲۸ مرداد ۱۳۳۲ با 
کودتای افسران بازنشســته ژاندامری سلطنتی و ارتش 
شاهنشاهی علیه دولت مصدق به طور کامل پیاده شد.

منصوب شدن محمد مصدق پسر نجم السلطنه موسس و 
بنیانگذار بیمارستان نجمیه تهران در اردیبهشت ۱۳۳۰ به عنوان نخست وزیر 
ایران، آغازگر سلســله نگرانی ها و دردســرهای انگلیسی ها و آمریکایی ها در 

ایران بود.
محمدرضا پهلوی که بعد از به زیر کشــیده شدن پدرش توسط انگلیسی ها در 
۲۵ شهریور ۱۳۲۰، فاقد تجربه لازم بود، تلاش کرد موقعیت سیاسی خود را 
در ساختار قدرت در ایران تثبیت کند اما  مصدق، سیاستمدار معتقد به نهضت 
مشــروطه و مشارکت مردم در تعیین سرنوشت کشور، با او به مقابله پرداخت.

همراهــی نکــردن  مصــدق بــا شــاه از نخســتین روزهــای دوره اول 
نخســت وزیریش در تابســتان ۱۳۳۰، آشــکارا و پنهــان هزینه های زیادی 
 برایــش به وجــود آورد با این حــال مصــدق در برابر او و دربــار پهلوی

ایستاد.
ضربهمصدقبهشاه

نخســت وزیروقت ایــران بــا همــکاری و هماهنگی دوســتانش در جبهه 

ملی و پشــتیبانی همفکران مجلســی و دولتی و در پنــاه اختیارات قانونیش 
تــا توانســت دایره قــدرت و اختیارات شــاه را کمتر و کمتر کــرد از جمله 
اقدامات مصدق شــامل انحلال سنا، بازنشســته کردن افسران طرفدار شاه 
و دست نشــاندگان ســرویس اطلاعاتی آمریــکا و انگلیــس در ژاندارمری 
 و ارتــش شاهنشــاهی و تعطیــل کردن دفاتر شــاهزاده ها و شــاهدخت ها

بود.
نخست وزیر با بهره بردن از دو دوره نمایندگی مردم تهران در چهاردهمین و 
شانزدهمین دوره مجلس شورای ملی و استفاده از هوش حقوقی و سیاسیش 
به خوبی می دانســت که عوامل نفوذی آمریکا همچون موریانه در ژاندارمری 
ســلطنتی و ســازمان پلیس و سایر دستگاههای کشــور رسوخ کرده و عنان 

سلطنت محمدرضا شاه را در دست گرفته اند.
بــه همیــن دلیل یک ســال پس از نشســتن بــر صندلی نخســت وزیری 
در فرمانــی ســرتیپ محمــود افشــارطوس، دامــاد خواهــرش که ســه 
ســال جلــوی ترفیــع درجه اش بــه »ســرتیپی« توســط برخــی عناصر 
وابســته ارتش شاهنشــاهی گرفته شــده بــود را در ســال ۱۳۳۱ مفتخر 
 بــه ایــن درجه کرد و بــه عنــوان رییس شــهربانی کل کشــور منصوب

 کرد.
او در فرمانش به رییس شــهربانی کشــور از او خواســت تا هر چه سریعتر 
عناصر خائن را از ســازمان پلیس تصفیه کند افشارطوس هم که از نظامیان 
منتقد رژیم پهلوی بود، به جد دســتور نخســت وزیر را دنبــال کرد و صبح 
روز ۳۰ فروردین ۱۳۳۲ در دیدار با رؤســای دوایر شــهربانی به یادداشــتی 
که در دســتش بود، اشــاره کرد و گفت: »این لیســت تمام کســانی است 
که در این ســازمان به ســود آمریکایی ها جاسوســی می کنند. قبل از اینکه 
 این هفته تمام شــود، همــه آنها یا به زندان خواهند رفــت یا اعدام خواهند 

شد.«
بدیــن ترتیب امــرا، فرماندهان و شــبکه نظامیان وفادار بــه ژنرال نورمن 
شوارتســکف آمریکایی که در دولت مصدق به اجبار بازنشســته شــدند، در 
پیمانی نانوشــته به عوامل ســرویس های جاسوســی ســی آی ای و ام آی 

سیکس در ایران تبدیل شدند.
 

شبکهنفوذ
این افراد عبارت بودند از تیمســار منزه، تیمســار علی اصغر مزینی، تیمســار 
بایندر و تیمســار نصرالله زاهدی که با تحریک ظفر بقایی نماینده عضو جبهه 
ملی در مجلس شــورای ملی و حسین خطیبی شــخصیت با نفوذ سیاسی و 
دوست مظفر بقایی که همگی از همپیمانان انگلیس و آمریکا در ایران بودند، 
در سلســله اقدامات سیاســی – امنیتی خطرناکی پــروژه حذف دکتر محمد 

مصدق را کلید زدند.
ابتدا تصمیم به ربودن سرلشکر تقی ریاحی،حسین فاطمی، عبدالله معظمی و 
سیدعلی شایگان از افراد برجســته نهضت ملی و کابینه نخست وزیر گرفتند 
تــا  محمد مصدق را بــرای کناره گیری از قدرت تحت فشــار قرار دهند که 
با اقدام شــجاعانه و به موقع سرتیپ محمود افشــارطوس، رییس شهربانی 
 کل کشــور و با اطلاع بــه موقع او از توطئه، نقشــه آنــان را نقش بر آب 

کرد.
بعد از آن پروژه قتل محمد مصدق کلید خورد. مقرر شد محمدرضا پهلوی در 
نقشــه ای هماهنگ و از قبل طراحی شــده در تاریخ ۹ اسفند ۱۳۳۱ از کشور 

خارج شود.
روز واقعه مصدق بی خبر از همه جا راهی کاخ شــاه شد تا مدارک سفر را به 
شــاه بدهد، اما هنگام خروج از کاخ متوجه رفتارهای مشــکوک جمع زیادی 
از معترضانی که تعدادی از امرا و افســران بازنشســته هم در میانشان بودند، 
شــد در محوطه جلوی کاخ پادشاهی تجمع کردند و شــعارهای تندی علیه 

مصدق دادند.
نخســت وزیر نیــز از درِ دیگــر کاخ خارج شــد و به ســرعت بــه منزلش 
رفــت. بلواگــران کــه شــعبان بی مــخ و نوچه هایــش هــم جزوشــان 
بودنــد در پــی  مصــدق بــه خیابــان کاخ رفتند تا بــه بهانــه صحبت، 
 بــه او حملــه ور شــدند و در فرصتــی مناســب او را در منزلــش به قتل 

برسانند.
ســرتیپ محمود افشــارطوس با کمک عوامل اطلاعاتی و دیگر منابعش در 
شهربانی به موقع پی به این توطئه برد و بی درنگ و با سرعت وارد عمل شد.

او با همکاری همســایه ها و از طریق پشــت بام خانه هــای مجاورِ  مصدق 
خــود را به وی رســاند و پس از خبــردار کردن او از نقشــه مهاجمان، وی 
را بــا لبــاسِ خانه و از راه پشــت بام به ســتاد ارتش که محــل امنی بود، 
منتقــل کرد. حضور بــه موقع و نجات بخش ســرتیپ افشــارطور بر امرا و 
نظامیان بازنشســته ارتش گران تمام شــد. آنان به شــدت رییس شهربانی 
 عصبانی شــدند بــه همین دلیــل تصمیم به ربــودن و حــذف فیزیکی او 

گرفتند.
پروژه ســوم به اجرا درآمد. اتومبیل افشارطوس رییس وقت شهربانی پس از 
جلســه با نخست وزیر و قبل از رســیدن به خانه، از مسیر خیابانهای هدایت، 
صفی علیشــاه و بعد خانقاه عبور کرد و رییس شــهربانی در حد فاصل دفتر 
حزب ســومکا و کانون افســران بازنشسته از اتومبیل شــماره یک شهربانی 

پیاده شد.
ســرتیپ افشارطوس از اتومبیل پیاده شــد و دقایقی بعد، رییس شهربانی به 
طرز اســرارآمیز و مرموزی ناپدید شد و جسد او چند روز بعد در کوه های تلو 
در جاده لشــگرک تهــران در یکی از غارهای کوه تلو پیدا شــد که به طرز 

فجیعی به قتل رسیده بود.
نصرالله خازنی، معاون بازرســی دفتر نخســت وزیری در مصاحبه با محمود 
تربتی ســنجابی، مولف کتاب »کودتاســازان« درباره ماجرای ربودن و قتل 
افشــارطوس گفت: »از تراژدی قتل آنچه یادم می آید گزارشی است مشروح 
از طرف اداره کل آگاهی که توســط شــخصی به نام آقای ملک شاهی برای 
آقای دکتر مصدق فرســتاده شده بود. در این گزارش آمده بود: چند روز قبل 
از حادثه، شاه، از طریق خط مستقیم تلفنی که بین او و رییس شهربانی وجود 
داشــت و ماموران هم آن را کنترل می کردند، به افشــارطوس تلفن می کند 
و می گوید: »جمعی از افســران بازنشســته خواسته هایی دارند و شما بروید و 
ببینید چه می گویند و در این مورد با ســرتیپ نصرالله زاهدی صحبت کنید.« 
ســرتیپ نصرالله زاهدی دوست و هم شــاگردی دوران دبیرستان و دانشکده 

افســری افشــارطوس بود. آن ها با یکدیگر رفیق و صمیمی بودند و دوستی 
آن ها به قدری بود که افشارطوس به فکرش خطور نمی کرد که توطئه ای در 

کار باشد، خاصه از سوی صمیمی ترین دوستش.
 

»شعبونبیمخ«ونوچههایش
عملیاتآژاکس

با اجرای موفقیت آمیز پروژه حذف فیزیکی ســرتیپ محمود افشــارطوس، 
مخالفان مصدق زمینه اجرای عملیات »آژاکس« از ســوی ام آی ۶ و سیا را 
به وجود آوردند و از اتحاد کودتاچیان نظامی گارد ویژه ســلطنتی محمدرضا 
شــاه پهلوی و شعبان جعفری معروف به شــعبون بی مخ و لات و لوت های 
چالــه میدان و درخونگاه و مولوی، کودتایی که طرح مشــترکش ماه ها قبل 
در بیروتِ ســوریه و نیکوزیای قبرس توســط دو سرویس اطلاعاتی انگلیس 
و آمریکا ریخته و نهایی شــد، به دست کرمیت روزولت، عامل سیا در ایران 
پیاده شــد و دولت  مصــدق در تاریخ ۲۸ مرداد ۱۳۳۲ بــا کودتای نظامیان 
بازنشســته ارتش، ساقط شد و نخست وزیر و بسیاری از نزدیکان، هم حزبی ها 
و مقامات نظامی و سیاســی دولتش دستگیر، محاکمه، تبعید یا زندانی شدند.

سریشههایکودتا
محمد مصدق در خلال برکناری و خلع رضا شــاه از سلطنت در ۲۵ شهریور 
۱۳۲۰ و به ســلطنت رســیدن شــاه جوان، در اســفند ۱۳۲۲ در انتخابات 
چهاردهمین دوره مجلس شــورای ملی شــرکت کرد و به نمایندگی از مردم 

تهران راهی مجلس شد.
او که در این مجلس لیدر فراکسیون اقلیت مجلس چهاردهم بود، برای کوتاه 
کردن دست روس ها از چاه های نفت شمال در هفتاد و نهمین جلسه مجلس 
چهاردهــم، قبل از نطــق یکی از نمایندگان مجلس کــه در مخالفت با رای 
اعتمــاد مجلس به کابینه سهام الســلطان بیات صحبت کرد، موفق به گرفتن 
رای موافق مجلس برای طــرح »منع دولت از مذاکره در مورد امتیاز نفت با 

نیروهای خارجی در ایران« شد.
این طرح در حالی به تصویب مجلس شــورای ملی رســید که کل نفت خام 
ایران در آن ســال بالغ بر ۳۲ میلیون تن، معادل بیش از یک ســوم مجموع 

تولیــد نفت خام خاورمیانه بود که ۹۰ درصد آن به اروپای غربی می رفت.
تصویــب این طرح در مجلس چهاردهم به بریتانیا و دربار پهلوی بســیار تلخ 
آمد و دولت انگلســتان و دربار محمدرضا شاه با دســت بردن در روند تایید 
صلاحیت نامزدهــای پانزدهمین دوره انتخابات مجلس شــورای ملی، مانع 

ورود محمد مصدق به این مجلس شدند.
هدف دولت انگلســتان از ممانعت ورود مصدق به مجلس ممانعت از اقدامات 

ضد انگلیسی مصدق در این مجلس بود.
سید حسن تقی زاده وزیر مالیه رضا شاه پهلوی قرارداد دارسی را در هفتم آذر 
۱۳۱۱ به دســتور رضاه شاه ملغی کرد و در دی سال با فشار انگلیس قرارداد 

۶۰ ســاله دیگری منعقد شد به قرارداد دادرسی ۲ معروف شد.
محمد مصدق در چهاردهمین دوره مجلس شــورای ملی در جلسه هفتم آبان 
۱۳۲۳ درباره کاری که تقی زاده در تمدید قرارداد دارســی در دوره ســلطنت 
رضا کرد، گفت: »تاریخ عالم نشان نمی دهد که یکی از افراد مملکت به وطن 
خود، در یک معامله ۱۶ بیلیون و ۱۲۸ هزار ریال ضرر زده باشــد و شاید مادر 

روزگار نزاید کســی را که به بیگانه چنین خدمتی کند.«
البته تقی زاده برای برائت خود در جلسه ۷ بهمن ۱۳۲۷ در مجلس گفت: »در 
آن وقــت مذاکرات تمدید را پیش آوردند و من خیلی ملول شــدم ولی چاره 
نبود! من در این کار هیچ گونه دخالتی نداشــتم! جز آن که امضای من پای 
آن ورقه اســت! من شخصا هیچ وقت راضی به تمدید مدت نبودم و دیگران 
هم نبودند و اگر قصوری یا اشــتباهی شده تقصیر »آلت فعل« نبوده، تقصیر 
فاعــل بوده، تاریخ آینده فرق بین اجبار واضطرار خواهد گذاشــت، با اقرار به 
آن که در صورت امکان ولو با فدای نفس هم باشد انسان باید از این تقصیر 

غیر اختیاری دوری نماید.«
البته مصدق کمتر از ســه سال بعد در نطقی که در جلسه ۲۷ فروردین ۱۳۳۰ 
شــانزدهمین دوره مجلس شورای ملی داشــت با یادآوری اقدام تقی زاده در 
تمدید قرارداد دارسی با اشــاره به مکاتباتی که قبلا با تیمورتاش، یار شفیق 
رضا شاه داشت، به قرائت متن یکی از این نامه ها که در تاریخ ۱۹ آذر ۱۳۰۸ 
نوشته شــده بود پرداخت و یادآور شــد: »تقی زاده خوب می دانست غرض، 

کوتاه کردن دســت کمپانی از نفت نبود بلکه تمدید و تثبیت قرارداد بود.«
 سیدحسنتقیزاده

ملغیشدنقرارداددادرسی۲
قرارداد دارســی ۲ یا قرارداد ۱۹۳۳ به مدت ۶۰ ســال به کمپانی انگلیس و 
ایران اجــازه می داد نفت ایران را به بهای ناچیــز خریداری و صادر کند که 
البته این قرارداد به دنبال فشــار اجتماعی زمستان ۱۳۲۹ و اتحاد دکتر محمد 
مصدق، آیت الله سید ابوالقاسم کاشانی و همراهی حجت الاسلام و المسلمین 
ســید مجتبی نواب صفوی و جمعیت فداییان اسلام و ملی شدن صنعت نفت 

ایران متوقف شد.
دربار با فشــار انگلیســی ها تلاش کرد از ورود مصدق به شــانزدهمین دوره 
مجلس شورای ملی هم جلوگیری کند اما دکتر مصدق موفق شد در دور دوم 

این انتخابات مجلس با رای بالایی وارد مجلس شــانزدهم شود.
او در ایــن دوره بــا حمایت آیت الله ســید ابوالقاســم کاشــانی و همراهی 
حجت الاســلام ســید مجتبی نواب صفوی و جمعیت فداییان اســلام موفق 
شــد طرح ملی شدن صنعت نفت ایران را در مجلس شانزدهم تصویب  کند.

اگر چه بعد از کودتای ۲۸ مرداد ۱۳۳۲ و خیانت محمدرضا شاه پهلوی، طرح 
ملی شــدن صنعت نفت ایران اجرا نشد اما اقدامات دامنه دار و به هم پیوسته 
مصدق و کاشــانی در تصویب این طرح، ضربه اجتماعی و سیاســی سنگینی 
به وجهه و منافع دولت انگلســتان در ایران زد و همین مسئله موجب به دل 
گرفتن کینه مصدق توســط انگلیسی ها و دربار محمدرضا شاه و کودتای ۲۸ 

مرداد ۱۳۳۲ شد.

طولانی ترین محاکمه نظامی علیه پدر ملی  شدن صنعت نفت
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دانشــمندان چینی یک باتری برای کار در سیاره مریخ 
ســاخته اند که انرژی خود را از جو این سیاره می گیرد 
و در ســرمای یخبندان نیــز از کار نمی افتد و می تواند 

ماه ها به طور مداوم کار کند.
انســان ها برای فرود آمدن و کاوش ســیاره سرخ در 
سال های آینده در حال آماده شدن هستند، اما با وجود 
منابع محدود و شرایط سخت این سفر، هرچه سبک تر 

سفر کنیم، بهتر است.
یک مانع بزرگ، یک منبع انرژی ثابت برای پایگاه ها، 
مریخ نوردها و سایر تجهیزات مورد نیاز برای اکتشاف 

و سکونت در مریخ است.
از آنجایی که انتقال بســیاری از زیرساخت ها به مریخ 
دشوار اســت، محققان به دنبال راه حل های جایگزین 

هستند.
اکنون گروهی از دانشــمندان دانشــگاه علم و فناوری 
چین راه حل جدیدی ارائه کرده اند و آن، ساخت باتری 
منحصر به فردی اســت که از جو مریخ به عنوان منبع 

انرژی استفاده می کند.
محققان در بیانیه مطبوعاتی خود خاطرنشــان کردند: 
این رویکرد، وزن باتری را به طور قابل توجهی کاهش 
می دهد و آن را برای ماموریت های فضایی مناســب تر 

می کند.
استفاده از گازهای مریخ

مریخ یک سیاره خشــن با ترکیب جوی پیچیده است 
کــه ۹۵.۳۲ درصد از کربن دی اکســید، ۲.۷ درصد از 
نیتروژن، ۱.۶ درصد از آرگون، ۰.۱۳ درصد از اکسیژن 

و ۰.۰۸ درصد از کربن مونوکسید تشکیل شده است.
علاوه بر این، مریخ بین روز و شــب با اختلاف دمای 
چشمگیر در حدود ۶۰ درجه سانتیگراد روبرو می شود.

پژوهش حاضر امکان استفاده از »باتری های مریخی« 
را در شرایط واقعی سیاره مریخ نشان می دهد.

محققــان می گویند کــه این باتــری می تواند به طور 
مســتقیم از گازهای موجود در جو مریخ به عنوان منبع 
ســوخت خود استفاده کند که مشــابه با نحوه عملکرد 

یک پیل سوختی است.
باتــری مریخی به جای ذخیره انرژی مانند یک باتری 
معمولی، با واکنش مداوم با مواد شیمیایی تا زمانی که 

سوخت در دسترس است، الکتریسیته تولید می کند.
در طول تخلیه شــارژ، الکترودهــای باتری با گازهای 
مریخ برهم کنــش می کنند و یک واکنش شــیمیایی 
ایجاد می کنند که الکتریســیته تولید می کند و هنگامی 
که تخلیه می شــود، می توان آن را با استفاده از انرژی 
خورشیدی یا هسته ای برای عملکرد پایدار شارژ کرد.

در بیانیه مطبوعاتی محققان آمده اســت: پس از اتمام 
شارژ، باتری می تواند با اســتفاده از انرژی خورشیدی 
برداشــت  شده از سطح مریخ دوباره شارژ شود و آن را 

برای تخلیه های بعدی آماده کند.
کار در شرایط یخبندان

نوســانات شــدید دمای مریخ می تواند چالش برانگیز 
باشــد، اما این باتری سبک وزن برای مقاومت در برابر 

آنها ساخته شده است.
جالب اینجاســت کــه می تواند ماه ها بــه طور مداوم 
کار کنــد و عمــر چرخــه شــارژ و تخلیه شــارژ آن 
 ۱۳۷۵ ســاعت معــادل بــا تقریبــاً دو مــاه مریخی 

است.
ایــن تیم حتــی تغییــرات دمای شــدید ســیاره را 
بــرای بررســی عملکــرد آن شبیه ســازی کردند و 
ایــن باتری قــادر بــود در نقطه انجمــاد صفر درجه 
ســانتیگراد نیــز کار کنــد و چگالی انــرژی ۳۷۳.۹ 
 وات ســاعت بر کیلوگرم را در این ســطح دما نشــان

داد.
در بیانیــه مطبوعاتــی این فرآیند توضیح داده شــده 
است: فرآیندهای شارژ و تخلیه شارژ این باتری شامل 
تشــکیل و تجزیه کربنات لیتیوم اســت، در حالی که 
مقادیــر کمی از اکســیژن و کربن مونوکســید در جو 
مریخ به عنوان کاتالیزور واکنــش عمل می کنند و به 
طور قابل توجهی تبدیل کربن دی اکســید را تســریع 

می کنند.
محققــان همچنیــن طراحــی باتری را بــرای بهبود 
عملکــرد آن بهینه کردند. آنها می خواســتند حجم جو 
مریــخ را افزایش دهنــد که می تواند بــا الکترودهای 
باتــری در هنــگام شــارژ و تخلیه شــارژ تعامل کند 
 تا بــه بهبود کارایــی و ظرفیت انــرژی باتری کمک

کند.
طراحی این باتری دارای یک ســاختار سلولی تا شده 
است که به جو مریخ اجازه می دهد تا با سطح بیشتری 
از باتــری برای تعامل با الکترودهــای یکپارچه مواجه 

باشد.
آنها همچنین اندازه سلول های باتری را به ۴ سانتی متر 
مربع افزایــش دادند تا چگالی انــرژی آن را افزایش 

دهند.
تحقیقــات آینده بر روی توســعه باتری هــای مریخ 
حالــت جامــد متمرکز خواهد شــد کــه می توانند بر 
چالش های نوســانات فشــار و دما غلبه کنند و راه را 
 برای سیســتم های اکتشاف فضایی پیشــرفته هموار 

کنند.
این یافته ها در مجله Science Bulletin گزارش 

شده است.

اولین هواپیمای برقی با باتری ۴ تنی که تنها ظرف نیم 
ساعت شارژ می شود و می تواند با حداکثر سرعت ۴۶۰ 
کیلومتر در ساعت تا ۸۰۰ کیلومتر پرواز کند، در ایالات 

متحده به پرواز درمی آید.
 )Eviation Aircraft(»شرکت »اوییشن ایرکرفت
که مبتکر سازنده اولین هواپیمای تمام الکتریکی جهان 
موسوم به آلیس)Alice( است، از همکاری جدید خود 
 UrbanLink(با شــرکت اوربان لینک ایر موبیلیتی
Air Mobility( مستقر در فلوریدای جنوبی آمریکا 

خبر داد.
این همکاری متضمــن تعهد به ارائــه ۱۰ هواپیمای 
مســافربری آلیس به این شرکت اســت که به معنای 
پیشــرفتی بزرگ در زمینه حملا و نقل هوایی پیشرفته 
اســت. این معامله همچنین گزینه ای را برای خرید ۱۰ 

هواپیمای دیگر بررسی می کند.
هواپیماهای تمام برقی

این هواپیمای جدید از تعهد شــرکت اوربان لینک برای 
توســعه ناوگانی تمام الکتریکی از هواپیماها، کشتی ها 
و وســایل نقلیه زمینی برای ارائــه حمل  و نقل بدون 

آلایندگی حمایت می کند.
این شــرکت هواپیماهای آلیس را در شهرهای میامی، 
لس آنجلس و شــهر سن خوان در پورتوریکو به عنوان 
بخشی از راه حل های حمل و نقل شهری خود مستقر 

خواهد کرد.
هواپیماهــای تمام الکتریکــی آلیس با ایــن قرارداد 
به ارزش بیــش از ۵ میلیــارد دلار، دوران جدیدی از 

سفرهای هوایی پایدار را نوید می دهند.
نسخه مســافرتی آلیس با ظرفیت ۹ سرنشین و نسخه 
باری آن برای رضایت مشــتریان و مسافران با فناوری 
نوآورانه و طراحی زیبا طراحی شــده اند و در عین حال 
سفر نقطه به نقطه بدون انتشار کربن و سفر مقرون به 

صرفه را ارائه می کنند.
باتری ۴ تنی، سرعت ۴۶۰ کیلومتر در ساعت

هواپیمای آلیــس به طول ۱۷ متر از باتری های ۴ تنی 
خود نیرو می گیرد.

فناوری باتری آلیس شــبیه بــه خودروهای الکتریکی 
یا تلفن های همراه اســت و تنها ظرف ۳۰ دقیقه شارژ 
می شود. آلیس با آنها می تواند ۹ سرنشین را حدود ۸۰۰ 

کیلومتر جابجا کند.
حداکثر سرعت این هواپیما ۲۸۷ مایل در ساعت)۴۶۰ 
کیلومتر در ســاعت( است. برای مقایسه می توان گفت 
که یک هواپیمای بوئینگ ۷۳۷ حداکثر ســرعت کروز 

۵۸۸ مایل در ساعت دارد.
شرکت »اوییشــن ایرکرفت« که به طور انحصاری بر 
ســفرهای هوایی الکتریکی متمرکز شده است، امیدوار 
است که هواپیماهای برقی که بتوانند ۲۰ تا ۴۰ مسافر 
را در خــود جــای دهند ظرف ۷ تا ۱۰ ســال آینده به 

پرواز درآیند.
شــرکت اوربان لینک برای کمک به هدف انتشار صفر 
کربــن در ایالات متحده، ناوگانی از هواپیماهای آلیس 
را در ناوگان حمل و نقل تمام الکتریکی منطقه ای خود 

مستقر خواهد کرد.
هدف ایالات متحده دســتیابی به انتشــار خالص صفر 
گازهای گلخانه ای تا ســال ۲۰۵۰ اســت. دســتیابی 
بــه این هدف مســتلزم کاهش حداقــل ۴۰ درصدی 
انتشــار گازهای گلخانه ای کمتر از سطح سال ۱۹۹۰ 
تا ســال ۲۰۳۰ و رســیدن به انتشــار خالص جهانی 
گازهای گلخانــه ای تا ســال ۲۰۵۰ و بلافاصله پس 
 از آن حرکــت به ســمت انتشــارات منفــی خالص 

است.
ایالات متحده برای دستیابی به این اهداف جهانی باید 
اقتصاد انرژی جهانی را اصلاح کند، در سیســتم های 
کشــاورزی بازنگــری کند، جنگل زدایــی را متوقف و 
معکــوس کند و به طور موثر با انتشــار گاز کربن دی 

اکسید مقابله کند.
تمرکز بر انتشــار گاز متان نیز بســیار مهم است، زیرا 
انتشار این گاز تقریباً مســئول ۰.۵ درجه سانتیگراد از 
متوسط گرمایش خالص مشاهده شده فعلی یک درجه 

سانتیگرادی جهان است.
آندره اشــتاین)Andre Stein( مدیر عامل شرکت 
اوییشن ایرکرفت گفت: شرکت های ما رویای مشترک 
تبدیل کردن ســفر هوایی الکتریکی به واقعیت زندگی 
روزمره را در ســر دارند. از آنجایی که آلیس به مســیر 
خــود بــرای ورود به خدمت رســانی ادامــه می دهد، 
مشــارکت هایی مانند این آینــده پروازهایی را تضمین 
می کند که مســافران را با ســفرهای هوایی راحت، در 
دســترس و مقرون  به  صرفه که دوستدار سیاره زمین 

است، توانمند می سازد.
اد وگل)Ed Wegel( موســس و رئیــس شــرکت 
اوربان لینک می گوید: ســفارش ما بــرای هواپیماهای 
آلیس، مرحله ســوم برنامه عملیاتی تمام الکتریکی ما 
را تکمیــل می کند و به ما این امــکان را می دهد که 
پروازهای ۹ سرنشــینی و بدون آلایندگی را در سراسر 

شبکه خود ارائه دهیم.
وی در پایــان افــزود: هواپیمــای آلیس بــه همراه 
هواپیماهــای منطقــه ای عمودپــرواز)eVTOL( و 
کشــتی های دریایــی برقی، مــا را قادر می ســازد تا 
گزینه های ســفری یکپارچه و پایدار را در مناطقی که 

به آنها خدمت رسانی می کنیم، ارائه دهیم.

  کهکشان تازه های علم

اولین هواپیمای برقی با باتری ۴ 
تنی به پرواز درمی آید

چین باتری مریخی ساخت

ندای هرمزگان -گروه فناوری 
واحد فناور ســلامت محوران آســان درمان )مام کیدز( به 

مرحله نهایی »جایزه نوآوری آزاده« راه یافت.
به گزارش ندای هرمزگان؛ مدیرعامل شــرکت ســلامت 
محوران آســان درمــان در ایــن خصــوص گفت:هدف 
از برگــزاری اولیــن دوره جایــزه نــوآوری آزاده، ضمــن 
داننــده،  آزاده  راه  دادن  ادامــه  و  داشــتن  نگــه  زنــده 
 تســهیلگری ورود زنــان جــوان کارآفریــن به بــازار کار 

بود.
وی خاطرنشــان کرد که ایده شــکل گیری این رویداد در 
خرداد ســال جاری کلید خورده اســت و بنای آن بر ایجاد 
بســتری برای فعالیت و آموزش دختران و زنان جوان فعال 

بوده است.
فاطمه معماری تصریح کــرد: از جمله اهداف برگزاری این 
رویداد ملی، گرامیداشــت بانو آزاده داننده،  تبادل تجربیات 
موسســین اســتارتاپ ها ، تقویت خوداتکایی استارتاپ ها، 
شبکه ســازی در شرکت های اســتارتاپی فعال در فناوری 

اطلاعات ، فرصت آفرینی برای معرفی استارتاپ های حوزه 
فناوری اطلاعات ، توســعه و ترویج کارآفرینی در دختران و 

زنان  می باشد.
مدیرعامل ســلامت محوران آســان درمان افزود:از جمله 
مهمترین دســتاوردهای این جایزه نیز ایجاد دسترســی به 
شبکه اعضای اکوسیستم استارتاپی و کسب و کارهای نوپا، 
شناســایی و تشویق تلاشــگر در عرصه فناوری اطلاعات، 

زمینه ســازی برای ایجاد شبکه استارتاپ های بانوان فعال 
در حوزه فنــاوری اطلاعات، تحکیم جایــگاه انجمن زنان 
کارآفرین در هدایت و تاثیرگذاری بر فعالیت اســتارتاپ ها 

می باشد که برای ما ارزشمند خواهد بود.
وی در ادامــه بیان کــرد: مخاطبان این جایــزه ملی حوزه 
فنــاوری نیز، فعالیــن در راه اندازی و مدیریت اســتارتاپ 
های فناوری اطلاعات ، صنایع مبتنی بر فناوری اطلاعات، 
صاحبان کسب و کار و کارآفرینان، سرمایه گذاران و حامیان 
اســتارتاپ های فناوری اطلاعات ،شهرک ها و پارک های 
علم و فناوری، مراکز رشــد و شتاب دهنده ها، دانشجویان، 

اساتید و علاقمندان به کارآفرینی و استارتاپ هامی باشد.
معمــاری در پایــان گفت: حضــور فعالان حــوزه فناوری 
و نوآوری و شــرکت در ایــن رویداد می توانــد به تقویت 
اکوسیســتم فناوری کشور کمک کند همچنین امیدواریم از 
مزایای آن که اســتفاده از تجربیات ارزنده سایر شرکت ها 
باشــد بهره برداری لازم را بــرده و در جهت تقویت »مام 

کیدز« از آن استفاده نماییم.

 »مام کیدز« به مرحله نهایی »جایزه نوآوری آزاده«
راه یافت

یک حسگر کاغذی جدید نشانگرهای حمله 
قلبــی را تنها ظــرف ۱۵ دقیقه تشــخیص 

می دهد. 
به گــزارش ایســنا، حملات قلبــی عامل 
اصلی مرگ و میر در سراســر جهان هستند 
و تشــخیص زودهنــگام آنها بــرای نجات 
زندگی افراد بســیار مهم است. با این حال، 
آزمایش های آزمایشگاهی استاندارد می تواند 

زمان بر و پرهزینه باشد.
اکنون محققان دانشگاه کالیفرنیا لس آنجلس 
برای رفع این مشــکل، یک حسگر کاغذی 
ارزان قیمت که زیست نشــانگرهای حملات 

قلبی را تشخیص می دهد، ایجاد کرده اند.
آنها محققان یک ســنجش جریان عمودی 
مبتنی بر کاغذ)VFA( را برای تشــخیص 
زیست نشــانگرهای حملــه قلبــی طراحی 

کرده اند.
توســعه دهندگان می گویند این حسگر برای 

ارائه نتایج تنها به ۱۵ دقیقه زمان نیاز دارد.
 )Aydogan Ozcan(اوزجــان آیدوگان 
نویســنده ارشــد این مطالعــه می گوید: ما 
هیجان زده ایم که ایــن راه حل کم هزینه و 
قابل حمل را معرفی می کنیم که فاصله بین 
تشــخیص آزمایشگاهی و نقطه آغاز مراقبت 

را پر می کند.
وی افــزود: پلتفرم مبتنی بــر کاغذ ما که با 
یادگیری عمیق طراحی شده است، جایگزین 
موثری بــرای ابزارهای حجیم و گران قیمتی 
اســت که در حال حاضر در بیمارســتان ها 
ارائه  حســگر،  ایــن  می شــوند.  اســتفاده 
تشخیص های پیشرفته قلبی را نوید می دهد.

طراحی با الگوریتم های یادگیری عمیق
محققــان یک ســنجش جریــان عمودی 
مبتنی بــر کاغذ)VFA( طراحی کرده اند که 
تروپونینI )cTnI( قلبی را شناسایی می کند 
که پروتئینی است که در جریان آسیب عضله 

قلب در جریان خون آزاد می شود.
این پلتفــرم نوآورانه ترکیبــی از دو فناوری 
قدرتمنــد الگوریتم هــای یادگیری عمیق و 
نانوذرات پیشــرفته است. در  شیمی تقویت 
این پلتفرم، الگوریتم ها برای تجزیه و تحلیل 
تصاویر گرفته شــده توسط سیستم VFA و 

افزایش تشخیص cTnI استفاده می شوند.

جالب اینجاســت که این حســگر پتانسیل 
دســتیابی به حد تشــخیص حداقــل ۰.۲ 

پیکوگرم در میلی لیتر را دارد.
محققان می گویند که حساسیت استثنایی این 
پلتفرم بســیار فراتر از حساسیت دستگاه های 
موجود اســت و این ابزار، نیازهای بالینی را 
برای تشخیص مقادیر بسیار کمی از پروتئین 
تروپونین در جریان خون برآورده می کند. این 
تشخیص دقیق می تواند راه را برای تشخیص 
زودهنگام انفارکتوس حاد میوکارد)AMI( یا 

حمله قلبی هموار کند.
راه حلی کم هزینه

این سیســتم طی دو مرحله کار می کند. ابتدا 
پروتئین cTnI را در نمونه خون شناســایی 
می کند و برای این کار، از ذرات ریز طلا که 
به مولکول های دیگر متصل شــده اند، برای 

اتصال به پروتئین cTnI استفاده می کند.
در مرحلــه دوم که مرحله تقویت ســیگنال 
اســت، ذرات طلا یک واکنش شــیمیایی را 
ایجــاد می کنند که تغییر رنگ ایجاد می کند. 
سپس یک دستگاه قابل حمل مخصوص از 

این تغییر رنگ عکس می گیرد.
الگوریتم های یادگیــری عمیق برای تجزیه 
و تحلیل این تصاویر و حســاس تر و دقیق تر 

کردن آزمایش استفاده می شوند.

ایــن تیم دریافت کــه نتایج ایــن آزمایش 
موســوم به hs-VFA بسیار شبیه به نتایج 
آزمایش های آزمایشــگاهی ســنتی است و 
همزمان قابلیــت اطمینان این آزمایش را به 

نمایش گذاشت.
همچنین این سیستم می تواند سطوح مختلف 
cTnI، از بســیار کــم تا بســیار زیاد)۰.۲ 
پیکرگــرم در میلی لیتر تــا ۱۰۰ نانوگرم در 

میلی لیتر( را شناسایی کند.
از نظر هزینه نیز این روش سنجش مبتنی بر 
کاغذ کمتر از ۴ دلار برای هر آزمایش قیمت 
دارد، در حالی یک دستگاه مشابه تقریباً ۱۷۰ 
دلار هزینــه دارد. این مقرون به صرفه بودن 

می تواند برای جوامع فقیر ارزشمند باشد.
گیوره هان)Gyeo-Re Han( نویســنده 
ارشــد این مطالعه و محقق فــوق دکترا در 
دانشــگاه کالیفرنیا لس آنجلس گفت: هدف 
ما طراحی سیستمی بود که بتواند نه تنها در 
بیمارستان ها، بلکه در کلینیک ها، داروخانه ها 

و حتی در آمبولانس ها نیز استفاده شود.
وی افزود: توانایی تشخیص سریع و سنجش 
کردن ســطح تروپونین در تنظیمات مختلف 
می توانــد درمــان ســریع تر و مؤثرتری را 
بــرای بیماران دچار حملــه قلبی به ویژه در 
مرحله حیاتی مراقبت های پیش بیمارســتانی 

امکان پذیر کند.
این مطالعه در مجله ACS Nano منتشر 

شده است.

تشخیص ۱۵ دقیقه ای حمله قلبی با حسگر کاغذی

ندای هرمزگان -گروه فناوری 
سومین رویداد ایده های نوآورانه و پژوهشی 
روستایی در روســتای چاهو  توسط باشگاه 
پژوهشــگران جوان چاهو با حمایت پارک 

علم وفناوری هرمزگان برگزار گردید. 
به گزارش ندای هرمزگان؛ علیرضا نصیری 
در حاشــیه این رویــداد ضمــن تاکید بر 
حمایت فناوران و نوآوران در ســطح استان 
گفت: تمرکز منابع در مراکز اســتان موجب 
ایجاد خلا در توزیع عادلانه منابع در حوزه 
های مختلف از جمله زیســت بوم فناوری 

شده است. 
وی افزود: باید ایــن تمرکز گرایی کاهش 
یابد تا افراد بیشتری از ظرفیت های علمی، 
تحقیقاتــی، مالی و حمایــت های معنوی 

برخوردار شوند. 

رئیس پارک علــم وفناوری هرمزگان بیان 
داشــت: پارک علم وفنــاوری هرمزگان با 
توجه به رســالتی که در حوزه فناوری دارد 
ســعی دارد این خلا ها را پر نماید، با ایجاد 
مراکز نوآوری و مراکز رشد در سطح استان 

از جمله غرب و شرق. 
این مقام مســئول در پایــان تصریح کرد: 
از اینکه در روســتاهای مــا از جمله چاهو 
که پیشــرو در مباحث فناوری می باشــد و 
با قــدرت می گوییم کــه از معدود مناطق 
غیر شهری کشور است که در حوزه فناوری 
و فرهنگ ســازی قدم برداشته است باعث 

افتخار است. 
پارسا شرفی مدیر مرکز نوآوری بندرعباس 
نیــز تصریــح کــرد: در مراکز نــوآوری 
اهدافی را دنیال می کنیم از جمله توســعه 

فرهنــگ نــوآوری و فنــاوری و همچنین 
بسترســازی و ســرمایه گذاری بلند مدت 
روی منابع انســانی کــه در آینده از طریق 
 آنهــا شــرکت هــای دانش بنیان شــکل

گیرد. 
وی افــزود:  مهمانــان  و حامیــان ایــن 
رویداد فناورانه در ســطح روستاهای استان 
دکتر نصیری رئیس پــارک علم و فناوری 
هرمــزگان، خانم حاجی زاده معاون ابتدایی 

مدیرکل آموزش و پرورش هرمزگان، خانم 
پژوهش سراهای  کارشــناس  زاده  محمود 
کل اســتان هرمزگان، آقای حسینی مدیر 
پژوهش سرای ولایت ناحیه دو بندرعباس 
بودند که حضور ایشــان نشان دهنده توجه 
ویژه مدیران استان به توزیع عادلانه منابع 
اســت و بایــد تقاضا از ایــن حمایت ها و 
برگزاری رویدادهایی از این دست در استان 

افزایش یابد. 
شــرفی در ادامه گفــت: داوری ایده های 
نوآورانه دوره اول دبســتان و دوم متوسطه 
توســط مدیر مرکز نوآوری و خانه نارنجی 
و داوری دســتاوردهای تحقیق و پژوهش 
توسط مدیر پژوهش ســرای ولایت ناحیه 
دو بندرعباس جناب آقای مهندس حسینی 

بودند. 

سومین رویداد ایده های نوآورانه و پژوهشی روستایی در روستای چاهو بندرعباس 

 نگاهــی بی نظیــر به درون مغز انســان 
می تواند به توضیح این ســوال کمک کند 
که چگونه مواد اضافــی مانند موادی که 
ایجادشان منجر به بیماری آلزایمر می شود 

توسط مغز از بین برده می شوند. 
به گزارش ایسنا، ســلول های مغز از مواد 
مغذی زیادی اســتفاده می کنند که به این 
معنی اســت که مواد زائد زیادی نیز تولید 
می کنند. دانشــمندان بــرای مدتها تصور 
می کردند که مغز لوله کشــی ویژه ای برای 
تخلیه زباله های سلولی، به  ویژه در هنگام 
خــواب دارد و اکنون آنها توانســته اند این 
فرآیند را در موش ها ببینند. اما تنها شواهد 
فرعی از وجود سیســتم مشابهی در افراد 

وجود داشت.
به نقل از آسوشــیتدپرس، اکنون محققان 
به لطف نــوع خاصــی از تصویربرداری، 
کانال های کوچک  از  سرانجام شــبکه ای 
پاکســازی زباله را در مغز افراد زنده کشف 

کرده اند.
 )Juan Piantino(پیانتینو خوان  دکتر 
از دانشــگاه علوم و بهداشــت اورگان که 
گروهــش روز دوشــنبه ایــن یافته ها را 
گزارش کردند، می گوید: من شک داشتم. 

ما به این قطعه نیاز داشــتیم تا بگوییم این 
اتفاق در انسانها نیز می افتد.

مغز در هنگام خواب بســیار فعال است. به 
نظر می رسد یکی از دلایل آن وجود زمان 
تمیز کردن عمیق است که توجه را به خود 
جلب کرده است زیرا در حالی که از دست 
دادن یک خواب خوب شــبانه تفکر افراد 
را مختل می کنــد، کمبود خواب مزمن نیز 
یک عامل خطر بــرای زوال عقل در نظر 

گرفته می شود.
مغز چگونه خود را پاکسازی می کند؟ 

بیــش از یــک دهه قبــل، دانشــمندان 
دانشگاه روچســتر برای اولین بار گزارش 
دادنــد که شــبکه ای را یافته اند که آن را 
 Glymphatic( گلیمفاتیک«  »سیستم 
system( نامیدند. مایع مغزی نخاعی از 
استفاده  خونی  اطراف رگ های  کانال های 
می کنــد تا به اعماق بافت نفوذ کند و مواد 
زائــد را تا خروج از مغز حرکت دهد. عامل 
اصلی آلزایمــر به نام بتا آمیلوئید، وقتی به 
موش ها تزریق شــد، زمانــی که حیوانات 

خواب بودند سریع تر از بین رفت.
به طور دقیق مشــخص نیســت که این 
شــبکه چگونه کار می کنــد، اگرچه برخی 

تحقیقــات نشــان داده انــد کــه ضربان 
به حرکت مایع پاک کننده  رگ های خونی 
 مواد زائــد به جایی که بایــد برود کمک 

می کند.
یافتن چنین سیستمی در افراد سخت بوده 
اســت. پیانتینو گفت که اسکن های منظم 
MRI می توانند برخی از این کانال های پر 
از مایع را شناســایی کنند، اما عملکرد آنها 

را نشان نمی دهند.
بنابرایــن گروه او در اورگان یک ردیاب را 
به پنج بیمار که تحــت عمل جراحی مغز 
قرار داشــتند و به شکل پیشــرفته تری از 
MRI  نیاز داشــتند، تزریق کردند. ردیاب 
زیر آن اسکن ها »روشن« شد و ۲۴ تا ۴۸ 
ساعت بعد، دیده شــد که به طور تصادفی 
در مغــز حرکت نمی کند، بلکــه از طریق 
کانال ها درست مانند تحقیقات قبلی روی 

موش ها حرکت می کند.
ایــن یک مطالعه کوچک اما به طور بالقوه 

مهم است.
دکتر جف ایلیف)Jeff Iliff( از دانشــگاه 
واشــنگتن، که بــه پژوهش پیشــگام در 
پاکســازی زباله کمک کرد، برای آزمایش 
اینکه آیا خــواب بهتر یا ســایر درمان ها 

واقعا می تواند باعث دفع مواد زائد و بهبود 
سلامتی شــود، می گوید: من باید عملکرد 

گلیمفاتیک را در افراد اندازه گیری کنم.
نشــان می دهد که یک  مطالعات حیوانی 
داروی قدیمــی فشــار خون کــه اکنون 
بــرای درمــان اختلال اضطــراب پس از 
ســانحه)PTSD( استفاده می شود، ممکن 
اســت عملکرد گلیمفاتیک را بهبود بخشد، 
و ایلیف و همکارش در حال مطالعه آن در 

بیماران خاص هستند.
مطالعات بزرگتر بیشــتری بــر روی افراد 
ســالم مــورد نیــاز اســت و پیانتینو، که 
آزمایشــگاهش بر ســلامت خواب تمرکز 
و  ســاده تر  آزمایــش  می خواهــد  دارد، 

غیرتهاجمی تری پیدا کند.
او گفت: ما نمی توانیم همه این ســؤالات 
 را بــا تزریــق ردیــاب به مردم بررســی

کنیم.

راه شگفت انگیز مغز برای دور ریختن مواد زائد
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P باور داریم، » قلم « مقدس اســت؛ عهـــــد می بندیم همواره آن را پاس داشته 

و پاک نگاه داریم.

P باور داریم، » حرمت و حیثیت« همگان، محترم و خدشــه ناپذیر اســت؛ رعایت 

حریم اشخاص و پاسداشت کرامت انسانی افراد را اصلی ضروری و لازم می دانیم.

 P باور داریم، » آگاهی داشتن« حقی اساسی است و از این روی، خود را متعهد می دانیم

تا در روایــت رویدادها، امانتداری صادق بوده  و با دقت و ســرعت، انجام وظیفه 

نمائیم.
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ندای هرمزگان - محمد قره گزلو    
از سری مسابقات روز دوم مرحله نهایی رقابت های لیگ 
برتر فوتســال نوجوانان کشــور ، تیم فولاد هرمزگان در 
سالن فجر بندرعباس به دیدار پاسارگارد گرمسار رفت.  

در این دیدار زیبا فولاد هرمزگان توانســت با نتیجه 4 بر 
1 شکست را به حریفش تحمیل کند. 

گل های بازی را ابوالحســن پشت کوهی 2 بار ، آرمین 
دهقانی و  امیرحســین حاجی زاده هر کدام 1 بار به تور 
دروازه  پاسارگارد گرمسار دوختند.  ضمن این که در دیگر 
دیدار این مرحله نماینده اصفهان با نتیجه 3 بر 2 مغلوب 
نماینــده قم گردید ، بدین ترتیب هر چهار تیم در جدول 
سه امتیازی شدند و تکلیف قهرمان به روز پایانی کشیده 
شــد ، ضمنا در روز ســوم و پایانی این مسابقات فولاد 

هرمزگان به مصاف نماینده قم می رود.
گفتنی اســت ، هدایــت تیم فولاد هرمــزگان به عهده 

محمود حمزه پور بود.

گروه ورزش
نخســتین فســتیوال فوتبال پایه در شهرســتان رودان 
 با حضور پرشــور خانواده  هــا و 200 فوتبال  آموز برگزار

شد.
در راســتای توســعه فوتبال پایه و کشــف استعدادهای 
برتر، شهرســتان رودان برای اولین بار میزبان فستیوال 
 فوتبال پایــه با حضور تیم های زیر 8 ، 11 و 12 ســال 

بود. 
این رویداد با تلاش کمیته جوانان و اســتعدادیابی هیات 
فوتبال رودان در ورزشــگاه شهید چمران این شهرستان 
برگزار شــد و تیم  های شاهین مهر رودان، ستاره انقلاب 
رودان، ستارگان رودان، فرهنگ و ادب اسلام  آباد رودان 
و شــاهین مهر جغین رودان در این فســتیوال شــرکت 

داشتند.
محمــد کریمی مســوول کمیتــه اســتعدادیابی هیات 
فوتبــال رودان هــدف از برگــزاری این فســتیوال را 
ایجاد شــور و نشــاط بین فوتبال  آمــوزان و همچنین 
 کشــف اســتعداد هــای درخشــان در منطقــه عنوان 

کرد. 
وی تأکید کرد که خانواده ها، جامعه و باشگاه ها نقش به 
ســزایی در پرورش این اســتعدادها دارند و هم  افزایی و 
کمک به فوتبال پایه می تواند به رشــد و توسعه فوتبال  

آموزان منجر شود. 
کریمــی تصریح کرد ، در این فســتیوال بــرد و باخت 
مطرح نیســت و تمرکز اصلی بر لذت بــردن از فوتبال 
 و کشــف اســتعدادها و اســتمرار آموزش توسط مربیان

است.
مهدی مبارکی، دبیر کمیته جوانان و اســتعدادیابی هیات 
فوتبــال رودان هــم در خصوص این فســتیوال گفت: 
بــه  دنبال برنامه های بلندمدت برای کشــف و پرورش 
اســتعدادها هســتیم و تلاش می کنیم این فستیوال  ها 
به صورت مستمر برگزار شــود تا در آینده شاهد بازخورد 

های مثبت آن باشیم. 
او همچنین بیان داشت: در هفته آینده مسابقات ویژه رده  
های سنی زیر 13 و 14 سال نیز برگزار خواهد شد تا هر 
چه بیشتر به کشف اســتعدادهای نوپا در این شهرستان 

کمک شود.
دبیر کمیته جوانان و اســتعدادیابی هیات فوتبال رودان 
گفت: این فســتیوال گامی مهم در راستای رشد و توسعه 
فوتبــال پایه در رودان به شــمار مــی رود و با حمایت 
خانواده ها و همراهی مربیان، می تواند به پرورش نســل 
 جدیدی از اســتعداد های فوتبال در ایــن منطقه منجر

شود.  
مبارکی در پایان از همکاری و همراهی همه باشگاه های 
حاضر در این فســتیوال ،هیات  فوتبال شهرستان رودان 
و اداره ورزش و جوانان شهرســتان رودان تقدیر و تشکر 

کرد.

 توپ  و تور  
   خبر  

   

ندای هرمزگان -  گروه ورزش
تفاهم نامه همکاری بین دو فدراســیون جانبازان و توان یابان 
و فدراسیون جودو در سالن جلسات فدراسیون جودو امضا شد.

به گزارش روابط عمومی فدراسیون جودو ، به منظور همکاری 
موثر میان فدراســیون ورزش های جانبــازان و توان یابان و 
فدراســیون جودو ایران، جهت اســتفاده مطلوب از ظرفیت ها 
و توانایــی های کاربردی، فنی و آموزشــی موجود این تفاهم 
نامه بین دکتر آرش میراســماعیلی رییس فدراســیون جودو و 
جلیل کوهپایه زاده رییس فدراســیون ورزش های جانبازان و 

توان یابان منعقد شد.
گفتنی اســت ، هدف از تدوین این تفاهم نامه، ایجاد، توسعه و 
بهبود شــرایط کمی و کیفی فعالیت های تمرینی، آموزشی و 
رقابتــی در حیطه توان یابان ذهنی جودو کار که در این تفاهم 
نامه به آن ورزشــکار گفته خواهد شد با استفاده از ظرفیت ها 
و توانایی های موجود دو فدراســیون بر اساس ضوابط و دستور 

العمل های طرفین خواهد بود.

گروه ورزش
تیم فوتســال فولاد هرمــزگان در دیــداری خانگی متحمل 

شکست سنگینی از مشهدی ها شد.
در چهار چوب مســابقات هفته رقابت هــای هفتم لیگ برتر 
فوتســال کشور ، تیم فولاد هرمزگان در سالن فجر بندرعباس 

به دیدار فرش آرا مشهد رفت.
شــاگردان علی امیری که تا قبل از تعطیــلات دو  ماهه لیگ 
توانسته بودند تا رده پنجم جدول صعود کنند پس از تعطیلات 
بلنــد مدت و در حالی که به دنبال بهبــود عملکرد خود بودند 
شکســت سنگینی را مقابل حریف مشــهدی خود و در حضور 
پر شــور هواداران متحمل شدند تا ادامه لیگ را با تراژدی تلخ 

شکست شروع کنند.
قرمز پوشــان هرمزگان در این دیدار که به دلیل گرد و خاک 
شــدید و قطعی برق با وقفه 30 دقیقه ای همراه بود نتوانستند 
عملکرد خوبی داشــته باشــند تا در نهایت بــا نتیجه ای باور 

نکردنی مغلوب میهمان خود شوند.
در ایــن دیدار که ۷ بار توپ از خط دروازه ها گذشــت ســهم 
فولادی ها تنها دو گل و ســهم فــرش آرا 5 گل بود ، ضمنا   
بهزاد عظیمی و احســان سلیمانی برای فولاد هرمزگان موفق 

به گلزنی شدند.
گفتنی است ، با این نتیجه تیم فولاد هرمزگان همچنان با 10 
امتیاز در جایگاه پنجم جدول قرار دارد. و در هفته هشتم، جمعه 
2۷ مهرماه در ســالن فجر بندرعباس میزبــان تیم گهر زمین 

سیرجان رده دهمی جدول  است.

ندای هرمزگان - شهناز خوش
جلســه شــورای ورزش بخش لیردف شهرســتان جاسک به 
ریاســت حسن علی میرزایی بخشــدار بخش لیردف ، نکویی 
زاده جانشــین ناحیه مقاومت بســیج  جاسک،  مرادی رییس 
اداره ورزش وجوانان شهرستان ،  رییس شورای شهر لیردف ،  
مربیان و مســوولین هیات های ورزشی بخش لیردف در سالن 

بخشداری برگزار شد.
در این جلســه ابتدا عبدالمجید مــرادی رییس اداره ورزش و 
جوانان جاســک از  توجــه مدیرکل ورزش و جوانان اســتان 
هرمزگان و  فرماندار جاســک که در امر گسترش ورزش این 
بخش زحمات بســیاری را متحمل شدند تشکر کرد و گفت ، 
یــازده زمین چمن مصنوعی محله ای در بخش لیردف احداث 
شده و تا پایان سال در این بخش ده زمین چمن دیگر به بهره  

برداری خواهد رسید.
مرادی اظهار داشت ، زمین بزرگ مرکز لیردف با پیگیری های 
مدیرکل ورزش و جوانان استان ،  هاشمی نماینده مردم شرق 
اســتان و فرماندار در دستور کاشت چمن می  باشد ، ضمن این 
که بازسازی سالن ورزشــی مرکز بخش لیردف هم در دستور 

کار اداره کل ورزش وجوانان استان قرار دارد. 
حسن علی میرزایی بخشــدار لیردف نیز از حمایت های مدیر 
کل ورزش و جوانان هرمزگان ،  نماینده شرق استان و فرماندار 
جاسک به خاطر احداث زمین های چمن مصنوعی تشکر کرد 
و گفت:  اســتعدادهای بالقوه ای در ورزش لیردف به خصوص 
در رشــته فوتبال وجود دارد که می توان آینده روشنی را برای 

آنان متصور شد.
وی اظهار داشــت ، لیردف نیاز به یک زمین چمن بزرگ دارد 
که می تواند انگیزه جوانان و ورزشــکاران را در به ثمر رسیدن 

به اهداف شان دو چندان کند.
نکویی زاده جانشــین ناحیه مقاومت بسیج شهرستان جاسک 
هم گفت:  بسیج در کنار ورزش لیردف می باشد  و از جوانان و 
ورزشکاران این بخش حمایت می کند.  جانشین فرمانده بسیج 
جاسک بیان داشت: ورزش آسیب های اجتماعی را کم می کند 
و جامعه ســالم در گرو توجه به ورزش اســت ضمنا   فوتبال 
بخش لیردف سرشــار از استعداد است و خواسته ورزشکاران و 
فوتبالیست ها ی این بخش احداث زمین چمن بزرگ  است. 

وی تصریــح کرد ، :  مدیــر کل ورزش و جوانان هرمزگان ، 

نماینده مردم شرق استان، ،  امام جمعه ،  فرماندار شهرستان ، 
رییس اداره ورزش و جوانان جاسک ، مجموعه بسیج،  بخشدار 
و شورای شــهر توجه خاصی به ورزش لیردف دارند از این رو  
مشــاهده می کنیم در دور افتاده تربن روســتای های بخش 

لیردف زمین چمن محله ای احداث شده است.  
نکویی زاده بیان اظهار کرد :  امیدواربم با معرفی رییس جدید 
هیات فوتبال لیردف شــاهد شکوفایی بیشــتر فوتبال در این 

منطقه باشیم.
وی گفت : همه مربیان سرپرســتان باید با رییس جدید هیات 
فوتبال لیردف همکاری کنند چون هرچه برای توســعه ورزش 

هزینه کنیم جامعه ای سالم تری  خواهیم داشت. 
شــایان گفتن است ، در پایان جلســه ، مسلم هوتی به عنوان 

رییس هیات فوتبال بخش لیردف معرفی شد.
وی پــس از این انتخاب گفت ، این مســوولیت ســنگین را 
برعهده گرفتم تا به علاقمندان بی شــمار این رشته پر طرفدار 
خدمت کنم.  مســلم هوتی افزود ، من نیاز به همکاری مربیان 
و سرپرســتان تیم های فوتبال این بخــش دارم  و  برگزاری 
مســابقات در تمامی رده های ســنی ، برگزاری کلاس های 
مربیگری ، داوری و قانونمند کردن فوتبال در بخش لیردف و 
حضور در مســابقات لیگ های استان از مهمترین برنامه های 

بنده در هیات فوتبال لیردف می  باشد. 
گفتنی است ، هوتی شــهردار بخش لیردف است ، ضمن این 
که پیشکسوت این رشته در بخش لیردف نیز می باشد ، ضمنا 
عبدالحکیم نیک خواه به عنوان ریس هیات ورزش روســتایی، 
عشــایری و بازی های بومی و محلی و حیدری ســراجی به 
ســمت رییس هیات موتور سواری و اتومبیلرانی بخش لیردف 

معرفی شدند. 
قابل ذکر است ، بخش لیردف جاسک دارای 20 تیم فوتبال در 

رده های سنی نوجوانان جوانان و بزرگسالان می باشد.

رییس جدید هیات فوتبال لیردف معرفی شد امضا ی تفاهم نامه فدراسیون جودو ، 
جانبازان و توان یابان

امیدها برای قهرمانی زنده شد

پیروزی فولاد هرمزگان برابر نماینده 
گرمسار

تأثیر ورزش و تغذیه بر دیابتتأثیر ورزش و تغذیه بر دیابت

بهترین ورزش  برای کنترل قند بهترین ورزش  برای کنترل قند 

اینفو گرافیک: ندای هرمزگان/س. عطایی

شوک به شاگردان امیری

شکست خانگی فولاد در طوفان فرش آرا

کنترل و بهبود سطح قند خون

حفظ تناسب اندام کلی

کاهش اضافه وزن و مدیریت آن

کاهش خطر بیماری قلبی و همچنین 
کاهش ریسک سکته قلبی

پیاده روی

تای چی

رقص

یوگا

شنا

 برگزاری نخستین فستیوال فوتبال پایه
در رودان

ندای هرمزگان-گروه ورزش
مســابقات  دوره  نخســتین  قهرمانــان 
دومینو دانشــجویان اســتان هرمزگان در 
 دو بخــش انفــرادی و تیمــی مشــخص

شدند.
نخستین دوره مسابقات دومینو دانشجویان 
استان هرمزگان همزمان با بیست و ششمین 
سالگرد تاسیس ســازمان دانشجویان جهاد 
دانشــگاهی و با حضور حســن سالاری و 
اسماعیل رئیسی از اعضای شورای اسلامی 
شــهر بندرعباس در سالن مرکز رشد جهاد 

دانشگاهی هرمزگان برگزار شد. 
دانشجویان  ســازمان  مدیر  یوسفی   صادق 
جهــاد دانشــگاهی هرمزگان گفــت: این 
رقابت ها با شرکت 29 دانشجو به نام های 
امیررضا شریفی میناب و امیرحسین نصیری 
از دانشگاه فنی و حرفه شهید کرانی، صلاح 
الدین دُرغال، کوثر بلوچ و مریم ســالاری 
از دانشــگاه پیام نور هرمزگان، فاطمه زارع 
پور از دانشــگاه هرمزگان، رزیتا بی طرف 
از دانشگاه آزاد اســلامی واحد بندرعباس، 
حمیــد کشــوری از مرکز آمــوزش علمی 

کاربردی جهاد دانشگاهی بندرعباس، زهرا 
نصیری، ریحانه رهرو، ویدا سراوانی، راضیه 
بختیاری، ریحانه دهقان، ســحر محمدی، 
زهــرا فــلاح، فاطمــه ســلمانی و حدیث 
الزهرا فرهنگیان  رضایی از دانشگاه فاطمة 
هرمزگان و امیرحســین سَروری، امیرصدرا 
خائف زاده، سید علیرضا نظامی، محمدرضا 
رضایی، ســیدمحمد هاشــمی، محمدرضا 
سراوانی، عرفان نجفی، سهیل فراهی، علی 
اکبر ســعیدی، علی اصغر امامی از دانشگاه 
شهید بهشــتی فرهنگیان هرمزگان و سید 
اسماعیل هاشــمی و ندا زارعی از دانشگاه 
علوم پزشــکی هرمزگان بــه صورت تک 
حذفی در دو بخش انفرادی و تیمی برگزار 

شد.
در بخش انفرادی امیررضا شــریفی میناب 
از دانشــگاه فنی و حرفه ای شــهید کرانی 
در دیــدار پایانی در دیداری جذاب و دیدنی 
برابر امیرصدرا خائف زاده از دانشگاه شهید 
برتری  بــه  فرهنگیان هرمزگان  بهشــتی 
انفرادی نخستین  رســید و قهرمان بخش 
استان  دانشجویان  دوره مســابقات دومینو 

هرمزگان شد و امیرصدرا خائف زاده عنوان 
نایب قهرمانی را از آن خود کرد.

در دیــدار رده بنــدی نــدا زارعــی برابر 
امیرحسین سروری صاحب برتری شد و بر 

سکوی سوم این رقابت ها ایستاد.
مســوول کمیته دومینو اســتان هرمزگان 
افزود: در بخش تیمی این مســابقات که با 
شــرکت 13 تیم برگزار شــد، تیم سرخابی 
متشــکل از حمید کشوری از مرکز آموزش 
علمی کاربردی جهاد دانشگاهی بندرعباس 
و ریحانــه رهرو از دانشــگاه فاطمة الزهرا 
فرهنگیان هرمزگان برابر تیم دریا متشکل 
از زهــرا نصیری از دانشــگاه فاطمة الزهرا 
فرهنگیان هرمزگان و امیرحســین نصیری 
از دانشــگاه فنی و حرفه ای شــهید کرانی 
به برتری رســید و عنــوان قهرمانی بخش 
تیمــی نخســتین دوره مســابقات دومینو 
 دانشجویان اســتان هرمزگان را از آن خود

کرد. 
تیم دریا بر ســکوی نایب قهرمانی ایستاد 
و  در دیــدار رده بندی نیز تیم پدر و پســر 
متشــکل از امیرصدرا خائف زاده و عرفان 

نجفی از دانشــگاه شهید بهشتی فرهنگیان 
هرمزگان برابر تیم 22 متشــکل از ســید 
علیرضــا نظامــی و محمدرضــا رضایی از 
دانشگاه شهید بهشتی فرهنگیان هرمزگان 
صاحــب برتری شــد و جایگاه ســوم این 

مسابقات را کسب کرد.
گفتنی اســت ، ایــن رقابت هــا با حضور 
دانشگاه های هرمزگان، شهید  دانشجویان 
بهشتی و فاطمة الزهرا فرهنگیان هرمزگان، 
علوم پزشکی هرمزگان، پیام نور هرمزگان، 
فنی و حرفه ای شــهید کرانی بندرعباس، 
آزاد اســلامی واحــد بندرعبــاس و مرکز 
آموزش علمی کاربردی جهاد دانشــگاهی 

بندرعباس برگزار شد.

نفرات بخش انفرادی و تیمی نخستین دوره مسابقات دومینو دانشجویان هرمزگان معرفی شدند 

ندای هرمزگان - گروه ورزش
با حضور مسوولین ورزشی استان ، شهرداری 
بندرعباس ، اعضای شورای شهر ، بازیکنان 
و کادر فنــی ، آیین رو نمایــی از لباس تیم 

فوتبال شهرداری بندرعباس برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی باشــگاه فرهنگی 
ورزشی شــهرداری بندرعباس، در این آیین 
رسول جهانداری مدیر عامل باشگاه فرهنگی 
ورزشی شهرداری بندرعباس، از حمایت همه 
جانبه شهرداری بندرعباس از تیم فوتبال این 
باشــگاه خبر داد و گفت: در جلســه شورای 
شــهر بندرعباس تیمداری رشته فوتبال رای 
مثبت گرفت که جا دارد از اعضای شــورای 

شهر که رای مثبت دادند قدردانی کنیم. 
وی ادامه داد: به طور حتم نگاه اعضای شورا 
و شــهردار حمایت همه جانبه از تیم فوتبال 
است و در این مسیر همه باید دست در دست 
هم دهیم تا پایان فصل با نتایج درخشــان 
بتوانیم پاسخ مناسبی به اعتماد این عزیزان و 
صد البته مردم گرانقدر شهرستان بندرعباس 

و استان هرمزگان بدهیم.
در ادامه این مراسم اصغر معماری دبیر هیات 

فوتبال اســتان نیز با اشاره به توقعات مردم 
استان از تیم فوتبال شــهرداری بندرعباس 
اظهار داشــت: در طی ســال های گذشته 
شهرداری بندرعباس ثابت کرده هر گاه توان 
خود را در زمین اجرایی کند بی شک حضور 
مردم و حمایت آن ها بیشتر و بهتر می شود 
و این شادابی و شکوفایی را می توان در تیم 

فصل جدید مشاهده کرد.
مصیب نظری عضو شــورای اسلامی شهر 
بندرعباس دیگر ســخنران این آیین بود که 
در بخشــی از ســخنان خود گفت: هر گاه 
نگاه مان به ســمت ورزش رفت آسیب های 
اجتماعی کمتر شــد، تخلیه انرژی به میدان 
ورزشی رسید و شور و اشــتیاق و انگیزه در 

بیــن جوانان به وفور دیده شــد که جا دارد 
همه مجموعه های استان نه تنها شهرداری 
بندرعباس ، در این مسیر ورود کرده و ثابت 

قدم  باشند.
در بخش دیگری از این مراســم شــهیدی 
مدیر حراست مجموعه شهرداری با اشاره به 
نکاتی در خصوص نگاه مثبت شورا و شهردار 
به ورزش حرفه ای عنوان داشت:تیم فوتبال 
شــهرداری سکان دار شور و نشاط اجتماعی 
اســت وهزینه ای هم صورت میگیرد نوعی 
ســرمایه گذاریســت و نباید آنرا هزینه ای 

بیهوده بدانیم. 
شــهیدی اضافه کرد: گذشــته هــا را باید 
فراموش کنیم ، با نگاه مثبت به آینده پیش 
برویم و در این راه قطعاً حامی کادر فنی و با 
بازیکنان قدرتمند تبم فوتبال هســتیم و این 
اطمینان را مــی دهیم با همدلی  و حنمایت 
شــورا اسلامی شهر و شهردار و کادر باشگاه 
شــهرداری، بازیکنان و کادر فنی در آرامش 
امســال با نتایج ارزشــمند شــادی را برای 

هرمزگان هدیه خواهند داد. 
پرویز کریمی کاپیتان تیم فوتبال شهرداری 

بندرعبــاس، همدلی در بین تیم و نشــاندن 
شــادی و لبخند را در دل مردم رسالت تیم 
فوتبــال شــهرداری بندرعباس دانســت و 
بیان کرد: از وقتی بــه ذهن دارم در فوتبال 
هرمزگان همیشــه تشویق خاص هرمزگانی 
بوده و مردم با عشــق به فوتبال به ورزشگاه 
آمده اند و وظیفه ماســت برای شــادی این 
مــردم با محبت تمام تــلاش خود را به کار  

بگیریم.
در پایان این مراســم مهنــدس روزبه زابلی 
پــور معــاون ورزشــی اداره کل ورزش و 
جوانان اســتان هرمزگان با آرزوی موفقیت 
و اعلام حمایت ورزش اســتان از تیم های 
ورزشــی فعــال در زمینه قهرمانــی اظهار 
داشــت: شــهرداری بندرعباس را می توان 
اصالت ورزش قهرمانی به ســبب ماندگاری 
همیشــگی در ورزش دانست و این اطمینان 
را مــی دهیم بــه مانند تمامــی تیم های 
ورزشی فعال استان حمایت خود را از ورزش 
 شهرداری بندرعباس بخصوص فوتبال داشته 

باشیم.
گفتنی اســت ، رونمایــی از بازیکنان ، کادر 
فنی و البسه تیم فوتبال شهرداری بندرعباس 
فصــل جدیــدی ، پایانی بر آییــن خانواده 

فوتبالی شهرداری بندرعباس بود.

رونمایی رسمی از لباس تیم فوتبال شهرداری بندرعباس

ندای هرمزگان-گروه ورزش
فولاد هرمزگان در هفته نخســت لیگ برتر 
بسکتبال کشــور مهمان تیم طبیعت تهران 
بود که در پایان برابر تیــم تهرانی با نتیجه 

92 بر 88 بازی را واگذار کرد.
این دیدار  به میزبانی سالن بسکتبال آزادی 
تهران  »زنده یاد محمود مشــحون« برگزار 

شد.
 شــاگردان رضــا هنگام پــور در تیم فولاد 

هرمزگان  شــامگاه پنجشــنبه مهمان تیم 
تهرانــی بودند، در  کوارتر نخســت در برابر 
حریف متمول خود به خوبی ظاهر شدند و با 

نتیجه 39 بر 24 به پیروزی رسیدند.
طبیعــت تهران در کوارتــردوم برای جبران 
عقب ماندگی امتیازهایش به بازی ســرعت 

داد وتوانست بازی را
به تساوی  22 - 22 بکشاند. در کوارتر سوم 
شــاگردان شاهین طبع  دست از تلاش خود 

نکشــیدند و پا به پای فولاد پیش رفتند، و 
بازی با چهار امتیــاز اختلاف، 21 بر 1۷ به 

نفع خود به  پایان بردند.
در کوارترچهارم نیــز در حالی که انتظار می 
رفت تیم فولاد بهتر ظاهر شود و امتیازهای 
عقب مانده خود را جبران کند، با برتری 25 

بر 19 تیم طبیعت  پایان یافت.
گفتنی اســت ، این بازی در نهایت با نتیجه 
92 بر 8 8 به سود تیم میزبان خاتمه یافت و 
نخستین شکست در پرونده فولاد هرمزگان 
ثبت شد.شاگردان مهران شاهین طبع دراین 
دیدار بر خلاف انتظــاری که برای یک برد 
آسان داشــتند. به ســختی توانستند، فولاد 

هرمزگان را شکست دهند.

طبیعت به سختی فولاد هرمزگان را شکست داد


